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Abb. postale 1 gruppo LdllA 400 lil* Leto XXXVI. Št. 215 (10.735) TRST, četrtek, 18. septembra 1980
^r,RSiVDNEVT |6 Začel i^aiatl v Jrstu 13, ma'a 1945> ni®g°v predhodnik PARTIZANSKI DNEVNIK pa 26. novembra 1943 v vasi Zakriž nad Cerknim, razmnožen na ciklostil. Od 5. do 17. septembra 1944 se je tiskal v tiskarni »Doberdob* 

pn uorenj] irepust, od 18. septembra 1944 do l. maja 1945 v tiskarni .Slovenija* pod Vojskim pri Idriji, do 8. maja 1945 pa v osvobojenem Trstu, kjer je izšla zadnja številka. Bil je edini tiskani partizanski DNEVNIK v zasužnjeni EvropL

KO SE SPET ODPIRAJO ŠOLSKA VRATA...

PROBLEM JE RAZVOJ
Začenja se novo šolsko leto, 36. 

Po koncu vojne. Otroci, ki so prvo 
Povojno leto stopili v prve razrede 
obnovljenih slovenskih osnovnih šol, 
‘o danes že odrasli možje in star
ti- Danes obiskujejo slovenske šole 
njihovi otroci, kmalu jih bodo nji
hovi, vnuki. Tudi dober del profe
sorjev in učiteljev, ki danes pou- 
ouje na naših šolah, je izšel iz njih 

vse kaže, da je generacijski krog 
le sklenjen. Če smo se pred pet
najstimi leti. ko je vpis v osnov
ne šole padel na najnižjo raven. 
Prikrito ali neprikrito bali za njih 
obstoj, je danes ta strah mimo. 
*aj se vzporedno z najhujšo povoj
no demografsko krizo na Tržaškem 

na Goriškem, število vpisanih 
n slovenske osnovne šole v teh 
dveh pokrajinah ne niža. Obratno, 
Kljub raznim nihanjem, se skro- 
nitio, a vztrajno veča tako v ab
solutnem. kot v relativnem številu.

Problem ni torej več obstoj, am
pak razvoj slovenske šole v Italiji.

O razvoju Slovenske šole pravza
prav govorimo od vsega začetka, 
naše predstave o njem, pa so se 
Verjetno premalo razvile in prila 
Podile družbenim premikom v Ita- 
hji. Morda smo doslej gledali na 
Vazvoj slovenske šole bolj iz tipič
nih stališč klasične, celovite narod
ne skupnosti, kot pa iz realnega, 
Manjšinskega zornega kota. Kvali
teto smo ocenjevali v glavnem ta 
ha, da smo kazalce za našo šolo 
Primerjali s kazalci večinskega na
bada: usposobljenost šolnikov, o- 
Pnemljenost in primernost prostorov 
bi učbenikov, število študijskih sme
ti in ne nazadnje šolski uspeh di
mkov in učencev.

Vse navedene plati so važne, a 
ta manjšinsko šolo niso dovolj.

Danes, ko so se razmere v pri
merjavi s prvim povojnim obdob 
ietn v precejšnji meri umirile, mo 
ra slovenska šola preiti na višjo 
hvalitetno raven.

Na že tradicionalni osnovi zahtev, 
hi jih vztrajno ponavljamo italijan- 

vladam že 35 let, to je zah
tevo po avtonomiji slovenske šole, 
hotere važen element bi bil samo
stojni slovenski šolski okraj, usta 
Miritev slovenskih šol v videmski 
Pokrajini itd. moramo, poleg boja 
*a že omenjene pravice, skušati 
Graditi tisto, kar je v naših mo- 
ieh in kar ne moremo zahtevati 

nikogar drugega.
Ne pozabimo, da se problem slo

venske šole začenja pravzaprav že 
Med vpisom v prvi razred osnovne 
*°le. oziroma še pred vpisom v 
M'tec (s problematika mešanih za 
honov. varstva predšolskih otrok, 
delovanja slovenskih kulturnih in 
trtnih organizacij v šolskem oko- 
tišu...) in da se ne konča niti pri 
Pomerjanju na univerzo ali v po- 
hbc in niti pri sami zaposlitvi, saj 
®e z nastankom nove družine vse 
Učenja znova in za vsako genera 
ciio v rahlo drugačnih pogojih.

Vsi ti problemi nalagajo vrsto 
dolžnosti ne le šolnikom, ampak 
®Sem, ki čutijo problem narodnost 
ne0a obstoja in razvoja.

Ne pozabimo tudi, da šola ni za 
dos le ustanova z nekim splošnim 
hulturno-vzgojnim in strokovno-izo- 
"ruievalnim ciljem. Za nas je šola 
Poleg ostalega še važen kohezijski 
Moment: šola je edina struktura, 
hi pride v stik z vsemi pripadniki 
prodne skupnosti, ki so na dolo 
,ehi ravni narodne zavesti in, kar 
k še pomembnejše, vsak trenutek 
®eže, ali bi vsaj morala vezati, ve 
^ del tega jedra. Preprosta ob- 
,ehxva popisnih podatkov kaže, da 
5e Preko otrok ali preko službe ve- 
*ana na šolo skoro polovica vsega 

venskega prebivalstva.
, Sama vez pa je le sredstvo, pre- 
I® katerega se mora pretakati vse- 
jlpsko bistvo manjšinskega šolstva: 
hlturna snov, ki omogoča identi- 

Nacijo z lastno narodno pripad 
?°s*io (z zgodovino, a nič man: 
ddi s sodobnimi vrednotami slo 
enslcega narodnega obstoja in raz 
®3a) in spoznavanje razmerja, od 

/°s°o in položaja slovenske narod- 
e skupnosti glede na večino (ta 

^Pekt bi moral biti prisoten tudi 
Italijanskem šolstvu). 

j Nar se tiče še strokovno-izobra- 
polnega aspekta ima ta svoj smi- 

v tem, da nudi slovenskemu 
Rivalstvu čim bolj primerno iz- 
lTazbo glede na razmere, potrebe 
^ Piožnosti, ki jih Slovenec lahke 
J*vije in valorizira, da laže pride 
J! zaposlitve in se tako aktivno 
Ključi v svoj prostor.

I Slovenska šola, ki bi ne težila k 
jJh ciljem, bi bila slovenska le po 
menu. Uresničevanje teh ciljev pa 
t otožno le po pridobitvi tiste av- 
^ nprnnosti, brez katere je neiz- 
. ':>>a določena nepovezanost in od 

tertost med šolo in njeno narod- 
0 osnovo.
Not rečeno, razvoj slovenskega

^*1 st
Po. va ni odvisen le od delovanja 

someznih strokovnih in specifič

nih organizacij ali predstavnikov. 
Edino jamstvo za obrambo pridob
ljenega in za nove pridobitve sta 
osveščenost in aktivnost vseh, ki 
vidijo v šoli bistveno orodje za naš 
obstoj; starši, šolniki, kulturni de
lavci, dijaki in seveda izvoljeni šol
ski organi. Ta zavest je bila iz
pričana že ob številnih priložno
stih; v popolnih bojkotih ali v vi
sokih udeležbah na volitvah v šol
ske organe, in zadnje čase zlasti 
v zavzeti udeležbi na številnih po
imenovanjih slovenskih šol.

Lani smo pridobili tečaj 150 ur 
in Deželni zavod za poklicno izo
braževanje. Tudi letošnje šolsko le
to se začenja z nekaterimi optimi 
stičnimi obeti za bodočnost: trža
ška strokovna šola je dobila četrti 
letnik za vse smeri, goriška pa 
novo smer in ravno tako tržaški 
trgovski tehnični zavod. A ne manj
kajo tudi senčne plati: lani je bil 
prvič odpovedan seminar za šolni
ke in kljub uradnim razlagam o 
birokratskih zaprekah lahko v tem 
beremo dodatno jasno sporočilo, da 
boj za pravično in dokončno ure
ditev slovenskega šolstva ne bo 
tako kmalu končan.

Ta boj je seveda stvar sloven
skih političnih, stanovskih in druž
benih organizacij, je boj vseh za
vednih Slovencev in demokratičnih 
Italijanov, dolžnost šolske mladine 
pa je, da se uči resno in zavzeto 
in da si nabira vedno bolj prepo
trebno znanje za življenje.

Ko se odpirajo vrata šole, naj 
jo spremljajo tudi naše želje, da 
bi bili njeni učni uspehi kar naj
boljši. PAVEL STRANJ

VODSTVO FLM POROČALO DELAVCEM V TORINU 0 POTEKU POGAJANJ

Uspele stavke in manifestacije 
proti množičnim odpustom Fiata

i

Vlada ponovno odložila odločitev o sporazumu Alfa Romeo- 
Nissan - Protesti delavcev državnega podjetja na Jugu

TURIN — S stoodstotno udeležbo 
v stavki in zavzeto prisotnostjo na 
sindikalnih shodih je več kot 400 
tisoč kovinarjev iz Piemonta izpri 
čalo odločno nasprotovanje politiki 
množičnih odpustov, ki jo zasledu
jejo Fiat in druga industrijska po
djetja ter krepko podporo prizade 
vanjem enotne sindikalne zveze, da 
se takim namenom upre. Uslužben
ci avtomobilskega koncerna Fiat pa 
so stavkali v vsej Italiji in sicer 
skpraj povsod več kot predvidene 
4 ure. V piemontskem glavnem me
stu so se delavci iz tovarn podali 
v sprevodih na sindikalne shode, 
kjer so jim spregovorili generalni 
tajniki zveze kovinarjev FLM Gal- 
li, Mattina in Bentivogli.

Sindikalisti so jim najprej poro
čali o poteku že skoraj teden tra
jajočih pogajanj z vodstvom F L. ta 
ob posredovanju ministra za delo 
in jim obrazložili zadnje alterna
tivne predloge FLM (izmenična do
polnilna blagajna, ustanovitev no
vih namestitev, prostovoljne pred
časne upokojitve in odpovedi služ
be), ki bi omogočili odpravo zalog 
brez množičnih odpustov. Obsodili 
so zato nepopustljivost vodstva Fia
ta, ki noče niti preveriti učinkovi
tosti predlaganih ukrepov, preden 
poseže po skrajnem sredstvu odpu
stov, oziroma «zunanje mobilnosti*.

Ob splošnem odobravanju tisočev 
zbranih delavcev so Galli, Mattina 
in Bentivogli poudarili, da bo sin

dikat odpuste preprečil in da je 
pripravljen razpravljati o preme
stitvah osebja iz Fiatovih obratov 
v druga podjetja le, če bi odpo
vedali vsi drugi ukrepi in zgolj v 
primeru, da bo vsakomur zagotov
ljena ustrezna zaposlitev. Pozvali 
so delavce k enotnosti in budnosti, 
da bo ostalo vodstvo Fiat politično 
izolirano in so izrazili optimizem

Predsednik Pertini 
prispel na Kitajsko
KANTON - Ob 21.15 (15.15 

po italijanskem času) je pred
sednik Pertini prispel v Kan
ton, kjer se je pričel njegov 
obisk na Kitajskem. Že da
nes bo Pertini v Pekingu, kjer 
ga bodo uradno sprejeli na 
velikem trgu Tien an Men, ta
koj zatem pa se bo srečal s 
prvim ministrom Zhaom Ziyan- 
gom in predsednikom narodne 
skupščine Yeon Jianyiongom.

Kitajski tisk je včeraj po
svetil veliko pozornost obisku 
italijanskega predsednika in 
obširno poročal o njegovih iz
javah v zvezi z mednarodnimi 
vprašanji ter o možnostih te
snejšega gospodarskega sode
lovanja med Italijo in Kitajsko.
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PO NEUSPEHU POSEBNEGA ZASEDANJA OZN 0 GOSPODARSKIH PROBLEMIH

V umirjenem vzdušju zučetek 
zasedanja generalne skupščine
Novoizvoljeni predsednik, zahodnonemski diplomat Rudiger 
von Wechmar se je zavzel za pravičnejši gospodarski red
NEW YORK — Jubilejno 35. za

sedanje generalne skupščine Zdru
ženih narodov se je predsinočnjim 
začelo v bolj umirjenem tonu, kot 
je bilo pričakovati dan po neuspelem 
posebnem zasedanju in ob dejstvu, 
da obstajajo različna stališča gle
de legitimnosti delegacij nekaterih 
drža,. V prvih posegih tega proble
ma ni nihče omenil, prej ali slej 
pa bo v ospredju razprave. Skupšči
na je že imenovala novi odbor za 
polnomočja, ki bi moral poseči ob

Vfcldhaim sprejel 
dr. Antona Vratušo

NEW YORK — Generalni se
kretar ZN Kurt Waldheim je 
sprejel dr. Antona Vratušo. Le
ta ga je seznanil z delovanjem 
mednarodnega centra za uprav
ljanje podjetij v družbeni lasti 
v državah v razvoju, katerega 
sedež je v Ljubljani Sicer pa 
se je dr. Vratuša v New Yorku 
udeležil seje upravnega sveta 
inštituta ZN za izobraževanje 
in znanstvene raziskave, kate
rega član je. (dd)

morebitnih sporih. Odbor sestavlja
jo predstavniki Angole, Kitajske, Ko
starike, Haitija, Kenije, Singapura, 
Španije. SZ in ZDA.

Splošna razprava o ključnih vpra
šanjih dnevnega reda se bo zače
la prihodnji ponedeljek in bo traja
la vse do 10. oktobra. Do sedaj se 
je prijavilo že 147 govornikov. Med
tem v diplomatskih krogih natan
čno analizirajo pozdravni govor od
hajajočega predsednika Salima Ah
meda Salima iz Tanzanija in uvodni 
govor novoizvoljenega predsednika 
skupščine, zahodnonemškega diplo
mata Rudigerja von Wechmarja.

Oba sta poleg vdanosti osnovni li
stini OZN in reševanju mednarodnih 
problemov v skladu z njenimi dolo
čili poudarila potrebo p0 čimprej
šnjem reševanju svetovnih gospo
darskih problemov. Tako izvajanje 
je bilo povsem razumljivo za pred
stavnika Tanzanije, a neobičajno za 
predstavnika ZRN, ki je s svojim 
stališčem doprinesla k neuspehu ko
maj končanega posebnega zasedanja 
generalne skupščine OZN o svetov
nem gospodarskem razvoju.

Von Wechmar se je podobno kot 
Šalim zavzel za uresničitev novega, 
pravičnega in uravnovešenega go
spodarskega reda. Šel je še dlje, ko 
je predlagal čimprejšnji sestanek na 
ministrski ali celo najvišji ravni, da 
bi končno z globalnimi pogajanji do
segli napredek pri uresničevanju 
novega gospodarskega reda. Novo
izvoljeni predsednik generalne skup
ščine OZN pa je druge probleme, ki 
so na dnevnem redu le poimensko 
naštel in se ni spustil v analize. 
Ob koncu pa je pozval vse države, 
naj izkoristijo zasedanje za obnovo

neposrednih stikov in za postavlja
nje temeljev za plodne pogovore.

BAGDAD — Iraški predsednik Sa- 
dam Husein je včeraj razveljavil 
tajni alžirski sporazum s šahom o 
ureditvi iransko-iraške meje in je 
izjavil, da «se mora vrniti Šat-el- 
Arab v arabske roke*. V Teheranu 
ciso še komentirali izjave, ki po
meni neke vrste vojno napoved 
Iranu, saj se država ne more od
povedati pomembni rečni plovni po
ti. še manj pa z nafto bogatim ob
močjem Kuzistana. Predsednik Ba 
nisadr je včeraj le potrdil, da je 
Irak ojačil svoje enote ob meji z 
dvema oklopnima divizijama, ni pa 
omenil, da so iraške čete zasedle 
že skoraj 200 kvadratnih kilome 
trov iranskega ozemlja.

NA MADRIDSKEM ZASEDANJU

Španija predlagala 
osnutek 
dnevnega reda

MADRID — Španija je včeraj 
dala prvi predlog dnevnega reda 
madridskega sestanka KEVS. Špan
ski predlog odraža večino tistega, 
kar so napovedali številni predstav
niki med dosedanjo razpravo, ven
dar pa še ni jasno, če bo ustrezal 
delegaciji SZ, ki se še ni izrekla 
o tem, kako gleda na dnevni red 
glavnega madridskega srečanja, 
španski predlog, ki ga je podal vo
ditelj španske delegacije Ruperez, 
močno spominja na dnevni red beo

grajskega sestanka. V španskem 
predlogu pa ni nič rečenega o tem 
ali naj bi bil madridski sestanek 
na ravni zunanjih ministrov, marveč 
se omenjajo le «predstavniki dr
žav udeleženk*. O španskem predlo
gu seveda že razpravljajo in veči
na zahodnih delegacij ga podpira, 
medtem ko je voditelj češkoslovaš
ke delegacije prvi od vzhodnoevrop
skih držav zavrnil španski osnutek 
kot nesprejemljivo izhodišče, ki je 
v nasprotju s stališči, ki so jih že 
Izreki' na dosedanjem srečanju.

glede izida težkih pogajanj «ker so 
naša stališča pravilna*. Ta stališča 
bodo sindikati podprli ž vsemi sred
stvi, so zagotovili tajniki FLM, po 
potrebi tudi s splošno vsedržavno 
stavko ali z zasedbo tovarn.

Deželna zveza FLM za Piemont 
je v tem okviru že oklicala za 25. 
t.m. stavko v vseh industrijskih o- 
bratih, medtem ko je Lama napo
vedal, da bo vsedržavno vodstvo e- 
notne zveze CGIL - CISL - UIL 23. 
t.m. sklepalo o "■ splošni stavki, če 
bo ostal Fiat na svojih togih sta
liščih. Dozval je pa tudi vlado, da 
mora v tem primeru zavzeti jasno 
stališče, ne pa prepustiti vso odgo
vornost zgolj ministru za delo. Ta 
je včeraj zjutraj sprejel turinske- 
ga_ župana ter predsednika pokra
jine in dežele, ki so zahtevali ne
prekinjeno nadaljevanje pogajanj s 
posredovanjem vlade do ugodnega 
zaključka in pozvali vlado, naj za
gotovi nujne naložbe na sektorju 
cestnih in železniških prevozov, ki 
bi odprle nove proizvodne perspek
tive Fiatu in s tem ustvarile bolj
še pogoje za zaposlitev.

Foschi je nato popoldne odgovar
jal v senatu na številne interpelaci
je o krizi v Fiatu, pri čemer je 
naglasil resnost položaja, priznal 
zamude in napake oblasti in lastni
kov, na koncu pa izrazil nasproto
vanje množičnim odpustom. Sena
torji raznih strank so poudarjali 
napačne izbire vodstva, ki so pripe
ljale Fiat v krizo, zavračali pa so 
izsiljevanje z odpusti in napovedali, 
da parlament ne bo odobril Fiatu 
finančne pomoči, če ne prekliče 
odpustov.

Vse pa kaže, da je pritisk Agnel
lijevega koncerna le obrodil prvi 
sad: v nasprotju s pričakovanji in 
slovesnimi obvezami je včeraj med
ministrski odbor za industrijsko na
črtovanje odložil vsako odločitev o 
sporazumu Alfa Romeo - Nissan, s 
pretvezo, da je državno avtomobil
sko podjetje spremenilo načrte. V 
zadnjem trenutku si je namreč Al
fa Romeo izmislil, da bi za grad
njo avtov z japonskimi karoseri
jami postavili na Jugu ne le eno, 
ampak dve tovarni. To je prišlo 
ministčom, ki se ločujejo med na
sprotnike in zagovornike sporazuma 
in se v več kot dveurnih pogaja
njih niso mogli sporazumeti, kot na
ročeno: o splošnem razvojnem na
črtu Alfa Romeo bodo razpravljali 
kdaj pozneje, odločitev o sporazu
mu z japonskim podjetjem pa so 
naložili na ramena Cossigi. Tako 
zadržanje je FLM odločno obsodi
la, češ da je vlada klonila izsilje
vanju Fiata. Proti neodgovorni ne
odločnosti vlade so pa že včeraj 
delavci obratov Alfa Romeo na 
Jugu priredili protestne manifesta
cije in ustavili promet na avtoce
sti Neapelj - Bari.

OB 90-LETNICI ROJSTVA IN 10-LETNICI SMRTI

Včeraj so v Ljubljani odprli 
veliko razstavo o delu F\ Bevku

Razstavo je s priložnostnim govorom odprl predsednik SAZU 
dr. Milčinski - Podelili so tudi tradicionalne Bevkove kipce

Predsednik SAZU dr. Milčinski med svojim pozdravnim govorom

LJUBLJANA — Včeraj opoldan 
so v Prešernovi dvorani Sloven
ske akademije znanosti in umetnosti 
v Ljubljani svečano odprli veliko 
bibliografsko razstavo in razstavo 
skic in risb, posvečeno Francetu

Bevku. S tem se je začelo tudi pro
slavljanje pomembnega primorske
ga pisatelja, družbenega delavca, 
založniškega urednika in narodnega 
buditelja, ki bo doseglo vrh začetka 
novembra letos, ko bo prav v imenu
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GLEDE PRIČEVANJ UMORJENEGA SODNIKA ANI ATA

Višji sodni svet 
o Gallovih izjavah

Gallo je trdil, da je komisija r svojem 
poročilu o zasliševanju Amata izpustila 
del, ki se je nanašal na črni terorizem

RIM — Višji sodni svet je vče
raj objavil dolgo pojasnilo glede in- 
tevjuja, ki ga je prof. Gallo, pred
sednik prve komisije tega sveta dal 
drugemu televizijskemu dnevniku in 
v katerem je bil govor o izjavah, 
ki jih je sodnik Amato dal tej ko
misiji, ko ga je zaslišala konec 
marca letošnjega leta. Gallo je v 
intervjuju namreč povedal, da je 
komisija, ko je sestavila svoje po
ročilo o zasliševanju izpustila tisti 
del Amatovih izjav, ki je zadeval 
preiskavo o črnem terorizmu, in po
vezavo z rimskim državnim pravd-

Novoizvoljeni predsednik generalne skupščine OZN Rudiger von Wechmar (Telefoto AP)
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V PARAGVAJU, KAMOR JE ZBEŽAL IZ NIKARAGUE

Umorjen diktator Anastasio Somoza
ASUNCION — V paragvajskem 

glavnem mestu Asuncion je bil vče
raj ubit bivš: diktator Nikarague 
general Anastasio Somoza. Atenta
torji so Somozo in njegovo sprem
stvo napadli ob 10.20 po krajevnem 
času v samem središču mesta, ne
daleč od njegovega doma. Šest oseb 
se je z dvema avtomobiloma pribli
žalo avtu bivšega diktatorja in iz
strelilo proti njemu številne rafale, 
istočasno pa je s strehe bližnje stav
be neki drugi napadalec zadel avto 
z granato. Vozilo je eksplodiralo in 
v njem sta poleg Somoze našla 
smrt tudi njegov šofer in telesna 
straža.

Avtomobila, s katerima so zbe
žali napadalci, so kasneje našli ne
daleč od prizorišča atentata. V A- 
suncionu menijo, da bivšega dikta
torja niso ubili pripadniki sandini-

stične fronte, ki je večkrat izjavila, 
da hočejo ujeti Somozo živega in 
mu soditi po zakonitem postopku, 
ampak da so v komandosu sodelo
vali argentinski gverilci. Zaradi te
ga so uvedli strogo nadzorstvo na 
meji z Argentino,

General Anastasio Somoza <Ta- 
chito» je bil star 54 let. Bil je naj
mlajši v dinastiji diktatorjev, ki 
so vladali v Nikaragvi od 1936. 
leta. Tedaj je namreč prevzel o- 
blast njegov oče Anastasio Somoza 
«Tacho», ko je ta postal leta 1956 
žrtev atentata pa je njegovo me
sto prevzel «Tachitov» starejši brat. 
Najmlajši izmed Somozov je medtem 
diplomiral na vojaški akademiji v 
West Pointu v ZDA in postal vrhov
ni poveljnik nikaragujske narodne 
garde, edine oborožene sile v dr 
žavi.

Za predsednika republike je bil 
izvoljen 5. februarja 1967. Postal je 
tudi predsednik številnih zasebnih 
družb, s pomočjo katerih je utrdil 
svojo moč i.: osebno nadzorstvo nad 
državnim gospodarstvom. Ker mu je 
leta 1974 iztekel predsedniški man
dat, je dal spremeniti ustavo in 
bil tako L septembra 1974 ponovno 
izvoljen za predsednika. To je iz
zvalo reakcijo opozicije, del kate
re se je združil v Sandinistično o- 
svobodilno fronto in pričel oborožen 
boj proti diktatorju. Po dveh ne
uspelih poskusih leta 1977 in 1978 
in po hudih spopadih, med kateri
mi je padlo preko 50 tisoč ljudi, 
so lani končno zrušili Somozov re
žim. Diktator je zapustil državo 17. 
julija 1979 in se po kratkem biva 
nju v Floridi in Gvatemali naseli' 
v Paragvaju.

ništvom. Preiskavo je vodil sam A- 
mato in jo je torej še krila preis
kovalna tajnost.

Višji sodni svet potrjuje, da je 
komisija izpustila del izjav, ki. jih 
je Amato dal v okviru preiskave o 
morebitni premestitvi glavnega dr
žavnega pravdnika dr. Giovannija 
De Mattea, ker je zadevala preis
kovalno dejavnost omenjenega sod
nika. Z ene strani torej, nadaljuje 
pojasnilo višjega sodnega sveta, ni 
bilo mogoče zamolčati nekatere ve
sti sodnim oblastem, ki so se s 
preiskavo ukvarjale, z druge pa je 
imel višji sodni svet po zakonu 
dolžnost, da teh vesti ne objavi.

V nobenem primeru torej ni mo
goče govoriti o državni tajnosti. V 
nadaljevanju pravi višji sodni svet, 
da bi bilo treba obvestiti srdne o- 
blasti, ker je, o vsem poročal prav 
tisti sodni organ, ki je o dogodkih 
vodil preiskavo. V izjavah dr. Ama
ta, pravi še pojasnilo, ni bilo no
benih obtožb glede povezave med 
oblastmi in desničarskim teroriz
mom. Sodni svet je vsekakor 3. ju
lija sklenil izročiti izvirni tekst ti
stemu javnemu tožilcu, ki bi mu 
kasacijsko sodišče poverilo nalogo, 
da vodi preiskavo o umom dr. A- 
mata in prav včeraj so poslali ko
pijo zapisnika bolonjskemu držav
nemu pravdništvu.

Kar zadeva prijavo, ki so jo ne
kateri rimski sodniki vložili, da bi 
ugotovili, ali je mogoče komu pri
pisati odgovornost zaradi pomanj
kljivih ukrepov, da bi zagotovili o- 
sebno varnost dr. Amatu. sporoča 
višji sodni svet, da je prav včeraj 
kasacijsko sodišče poverilo preiska
vo državnemu pravdništvu iz Pe
rugie.

(Foto Zaplatil)

Franceta Bevka v Novi Gorici za
sedal 8. plenum kulturnih delavcev 
OF. In prav včeraj je bila tudi ob
letnica 90-letnice rojstva pisatelja 
in 10-letnice njegove smrti, ki sta 
po nekem čudnem naključju usode 
padli prav na isti dan — 17. sep
tember.

Odprtja razstave so se udeležili 
vidni slovenski družbeni delavci, 
člani SAZU. univerzitetni profesorji 
ter književniki, ki so še pred dobrim 
desetletjem skupaj z Bevkom kovali 
načrte za dvig slovenske kultur« 
in umetnosti. Priložnostni govor j« 
imel predsednik SAZU dr. prof. Mil
činski, ki je opozoril na izredni o- 
pus Franceta Bevka, ki obsega pre
ko 140 knjig, tem pa poudaril ve- 

'Itib napor■•i#fliBhfžatorjev razstave. 
Mladinske knjige. Narodne in uni
verzitetne knjižnice ter Slovenske 
akademije znanosti in umetnosti sa
me, saj so te ustanove in organiza
cije pripravile res popoln vpogled v 
Bevkovo ustvarjanje. Poleg tega pa 
so občinstvu dani na ogled različni 
dokumenti fašističnih oblasti teda
nje Italije, ki pričajo o izjemnem 
delovanju pisatelja pred in med 
obema vojnama. Razstavljene so 
tudi fotografije, risbe in slike, ki 
krasijo Bevkove knjige in ki jih je 
izdelal čopič priznanih slovenskih 
slikarjev. Dr. Milčinski je med dru
gim tudi označil Bevkovo osebnost, 
njegovo delovanje v SAZIL' kjer je 
bil pisatelj šest let tajnik razreda 
za umetnosti in član predsedstva 
ter svoj kratek poseg sklenil * be
sedami, da bo Bevk večno zapisan 
v zgodovini slovenske kulture.

Podpredsednik založniškega sveta 
Mladinske knjige Franc Jerman je 
označil predvsem Bevkovo književ
no delo za otroke in v imenu za
ložbe podelil tradicionalna prizna
nja — Bevkove kipce, delo kiparja 
Borisa Kalina. Priznanja Bevkov 
kipec je MK začela podeljevati ob 
30-letnici svojega delovanja kot po
sebno priznanje oziroma zgledne 
dosežke predvsem na področju o- 
snovne dejavnosti, to je literature 
za otroke ' ’ mladino. Pa tudi ime 
Franceta Bevka je tesno povezano 
z založbo, saj je bil pisatelj prvi 
predsednik založniškega sveta. Le
tošnje Bevkove kipce so prejeli pes
nik Niko Grafenauer za antologijsko 
urejeno 'delo »Sončnica na rami», 
Borut Ingolič za založniško delo, 
Božo Kos za uredniško delo pri re
viji za najmlajše Cicibanu. Jože 
Wagner za delo pri razvoju knjigo- 
trštva, kn>ižni klub Svet knjige za 
množično širjenje knjige, knjigama, 
papirnica in galerija Slovenj Gra
dec za razvoj knjigotrštva in pove
zovanje v svo'em okolju ter tiskar
na Mladinska knjiga za razvoj, kva
liteto in tisk knjig.

MARIJ ČUK

Josip Vrhovec 
odpotoval na Kubo

BEOGRAD — Zvezni sekretar za 
zunanje zadeve Josip Vrhovec je 
včeraj iz Beograda odpotoval na 
uradni obisk na Kubo kamor ga 
je povabil zunanji minister Mal- 
mierca. Z voditeljem kubanske di
plomacije se bo Vrhovec pogovarjal 
o nadaljnjem razvoju in izboljšanju 
dvostranskega sodelovanja, o ak
tualnem mednarodnem položaju ter 
uresničevanju načel in ciljev poli
tike neuvrščenosti kot tudi o bliž
njih dejavnostih neuvrščenih držav 
na rednem zasedanju generalne 
skupščine OZN.

Med potjo na Kubo se je Vrhovec 
včeraj popoldne ustavil v Madridu, 
kjer sta gp pozdravila jugoslovan
ski veleposlanik v Španiji Rudi Ča
činovič in voditelj jugoslovanske de
legacije na pripravljalnem sestanku 
madridskega KEVS Miroslav Zoto- 
vič. Pozdravil ga je tudi predstav
nik španskega zunanjega ministr
stva Juan Duran, s katerim sta se 
pogovarjala o poteku pripravljalne
ga dela KEVS in nekaterih dvo
stranskih vprašanjih.

V Berlinu zasedanje 
medparlamentarne unije

BERLIN — v Berlinu se je vče
raj začela splošna razprava na 67. 
konferenci medparlamentarne uni
je, na kateri sodelujejo predstavni
ki 87 držav ir 15 mednarodnih or
ganizacij.

V imenu jugoslovanske delegaci
je je med prvimi govoril Ilija To- 
polovski, ki je opozoril, da če se 
ne bo nevarno zaostrovanje pravo
časno ustavilo se lahko zgodi, da 
bo razvoj dogodkov presegel nad
zorstvo parlamentov in vlad, kar 
bi pomenilo splošno katastrofo. O- 
pozoril je na načelna stališča Ju
goslavije in neuvrščenih držav, da 
.je treba odpravljati vzroke medna
rodne napetosti in uresničevati glo
boke strukturalne spremembe v si
stemu mednarodnih odnosov. Topo- 
lovski je še posebej poudaril pro
blem razorožitve. Dejal je, da je 
tekma v oboroževanju v zadnjih le
tih dosegla razsežnosti brez prime
re ter da izdatki za oborožitev vse 
bolj ožijo možnosti za boj proti la
koti, boleznim in neznanju, zaradi 
česar trpi več kot milijarda ljudi.
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PRED RAZPRAVO 0 DOKUMENTU V SKUPŠČINI

Na sinočnji seji tržaškega pokrajinskega sveta
predsednik Carbone orisal program nove večine

V programu je poudarjeno, da imajo v boju za demokracijo poseben pomen tista vpra
šanja, ki so povezana s prisotnostjo slovenske narodnostne skupnosti - S primernimi orga
nizmi je treba ovrednotiti in zaščititi sklepčno in upravno avtonomijo slovenske šolo

Predsednik pokrajine Gianfranco 
Carbone je na sinočnji seji orisal 
programske smernice, ki si jih je 
zastavil novi pokrajinski odbor, ki 
je sad političnega sporazuma med 
petimi strankami ustavnega loka 
KD, KPI, PSI. SSk in PSDL Po
krajinska skupščina bo o programu 
razpravljala na dveh prihodnjih se
jah. ki bosta v četrtek, 25. in v po
nedeljek, 29. septembra.

V uvodu programskega dokumenta 
je predvsem poudarjeno, da bo po
krajinska uprava pri svojem vsakda
njem delu upoštevala družbeno - 
politični in gospodarski položaj, ki 
označuje vsedržavno stvarnost. No
va uprava tudi potrjuje svojo privr 
ženost republiškim inštitucijam, ki 
»o zrastle iz odporniškega gibanja, 
vrednotam demokracije in antifašiz
ma. Zato je povsem jasno, da bo 
pokrajina še naprej podpirala ne
davno ustanovljeni protifašistični od
bor.

Posebno pozornost bo morala po
krajina posvetiti — je rečeno v 
programu — deželni politiki: večjo 
pozornost bo morala predvsem po
svetiti deželnim zakonom, ki se jih 
tržaške krajevne ustanove ne po
služujejo in sama urglrati odobri
tev primernih zakonskih ukrepov. 
Skratka, potrebno bo tesnejše sode
lovanje med deželo in pokrajino, s 
čimer se bo okrepila značilna med
narodna vloga Trsta. Poleg tega bo 
morala nadaljevati plodne odnose z 
družbeno - gospodarskimi silami ter 
pri svojih pobudah in pri reševan'u 
številnih velikih problemov angaži
rati čim širše sloje prebivalstva.

En0 prvih poglavij programa je 
posvečeno slovenski narodnostni 
skupnosti. V njem je rečeno, da i 
majo v boju za demokracijo v Tr
stu poseben pomen tista vprašanja, 
ki so povezana s prisotnostjo števil
čne slovenske narodnostne skupnosti. 
Smatra se, da je razvoj odnosov med 
kulturo italijanske večine in sloven
ske manjšine v Trstu in v vsej F Jk, 
zelo važen element tudi za potrditev 
vloge miru. priiateUstva in sodelo
vanja z bližnjimi deželami, k če
mur stremi Trst. Pokrajina bo raz
vila primerne pobude do vlade — 
je še rečeno — da bi le ta predsta
vila v parlamentu pred koncem le
ta zakonski osnutek o globalni za
ščiti, upoštevajoč, da je enakoprav 
nost pravic italijanskih državljanov 
slovenske narodnosti v vseh sekto
rjih družbenega življenja, pogoj za 
nadaljnji prispevek slovenske skup
nosti’ k razvoju države, ki je zra- 
stla iž odnorniškega gibanja Jn iz- 
haia iz točnih predpisov ustave. Po
krajina se tudi obvezuje, da bo na
daljevala z izvajanjem vseh tistih 
pobud o gospodarskih, kulturnih, šol 
skih in družbenih problemih, ki so 
neposredno vezani s slovensko na
rodnostno skupnostjo.

V programu je nadalje poudarje
no. da mednarodna vloga Trsta ne 
sme ostati le pri besedah, ampak 
mora postati primarni politični cilj 
vseh krajevnih uprav. Zato je tre
ba okrepiti odnose z obmejnimi de 
želami in politično utrditi začetek 
konkretnega dopolnilnega sistema o 
gospodarskem sodelovanju j. izme
njavah in začeti tesnejše sodelova

nje z naravnim evropskim zaledjem. 
V programskem dokumentu nove ve
čine je velika pozornost posvečena 
gospodarskim vprašanjem. Pred
vsem je [»udarjeno, da sta za pre
mostitev krize potrebni ohranitev in 
utrditev industrijskih perspektiv ter 
razvoj pristaniških in pomorskih de
javnosti. Treba je zato dograditi 
vse velike prometne povezave, ki bi 
zagotovile hitre zveze in aktivno vlo
go F-Jk na tem področju. Zato je 

otreba zagotoviti efektivno povezavo 
z železniškim in cestnim omrežjem 
Avstrije in Jugoslavije, kar je med 
glavnimi pogoji za uravnovešen raz
voj in specializirano kompetitivnost 
z drugimi evropskimi deželami. Po
krajina bo morala tudi imeti aktiv
no vlogo pri iskanju evropskih fi
nansiranj za kopenske povezave 
Trst - Ljubljana in Gorica - Ljub
ljana, ki jih predvidevajo osimski 
sporazumi. Pri izvajanju vseh po
bud — je rečeno v programu, ki ga 
je sinoči orisal predsednik Carbo
ne — je treba odklaniati podpomi- 
ško politiko in ovrednotiti vse go
spodarske zmogljivosti, s katerimi 
razpolaga pokrajina Zaradi vseh 
teh razlogov, pokrajinski svet pozi
va vlado, naj izpelje vse predvidene 
pobude mednarodnega gospodarske
ga sodelovanja in naj s konkretnimi 
ukrepi zagotovi industrijski razvoj 
mesta.

V programu je tudi rečeno, da bo 
pokrajina skupno z deželo, upošte
vajoč občutljivost in zaskrbljenost 
krajevne skupnosti o lokaciji meša
ne industrijske cone, ki jo predvi
devajo osimski sporazumi, in sodeč, 
da je industrializacija Krasa ne
primerna, zahtevala od italijanske 
vlade, naj poseže pri jugoslovnskih 
oblasteh za premestitev cone. Med
tem pa morajo pristojni organi po
globiti celotno problematiko, ki jo 
predvideva gospodarski protokol, v 
tesnem sodelovanju z demokratični
mi ustanovami.

ga je nova uprava zastavila na 
šolskem področju. Glede slovenskih 
šol je rečeno, da je treba predvsem 
rešiti problema sedežev in osebja 
liceja Prešeren in tehničnega zavo
da Zois ter problem nove sekcije 
za geometre. Poleg tega bo pokra
jina tudi na drugih ravneh podprla 
rešitev teh vprašanj, ki imajo kot 
glavni namen valorizirati bivši kom- 
prenzorij osihiatrične bolnišnice, 
kjer sta že dobila svoj sedež držav
ni poklicni zavod za obrt in indu
strijo s slovenskim učnim jezikom 
in državni otroški vrtec. V okviru 
šolskih problemov etnične manjši
ne — je poudarjeno v programskem 
dokumentu — je treba močno upo
števati, valorizirati in zaščititi s 
primernimi organizmi (s šolskimi 
okraji, op. ur.) specifičnost ter 
sklepčno in upravno avtonomijo slo
venske šole.

V zvezi z dejavnostjo na kultur
nem področju je rečeno, da se ne 
sme omejiti le na pokrajinski teri
torij, ampak se mora razširiti iz
ven njegovih meja: zaradi tega bo 
uprava st«'no sodelovala z italijan
sko narodnostno skupnostjo, ki živi 
v Jugoslaviji, in z Zvezo Italijanov 
iz Istre in z Reke, s katero že so
deluje tržaška Ljudska univerza. 
Med številnimi pobudami, ki jih bo 
nova uprava izpeljala na kulturnem 
področju, je v programu rečeno, da 
bo nadaljevala z zgodovinskimi, je-

Za prihodnost mesta ima posebno 
važnost center za strokovno in teh
nološko raziskovanje, za izgradnjo 
katerega si bo pokrajina, kot doslej, 
prizadevala z vsemi močmi. Glede 
dodelitve blaga po znižanih cenah 
bo pokrajina predlagala ustanovitev 
posebne komisije, ki naj bi vpraša
nje poglobila.

Jasno je, da jc. velik del pro
grama posvečen vprašanju psihia
trične službe in z njo, po.yeza.nim 
problemom. Praktično je rečeno, da 
bo nova uprava nadaljevala po do
sedanji poti, zaradi omejenega ‘ča
sa, ki ga ima na "rfizpnlag6 Ža de1 
lovanje na tem področju, pa r j 
more predlagati dolgoročnih načr
tov; posebno pozornost bo posve
tila vprašanju okrepitve zunanjih 
centrov ter preureditvi in drugačni 
uporabi komprenzorija pri Sv. Iva
nu: nadalje bo skrbela za reševanje 
zdravstvenih in socialnih probtemov 
in za vključevanje handikapiranih v 
produktivno življenje; v zvezi s pro
blemom ostarelih, ki je v zadnjem 
času še pnrebno aktualen, pa si bo 
med drugim prizadevala za ustano
vitev «dnevne bolnišnice* v kom- 
prenzoriju pri Sv. Ivanu.

Obširen je tudi program, ki si

..................................................

ISA TRŽAŠKEM LETOS 2974 SLOVENSKIH DIJAKOV

Na vseh šolah se danes 
spet odprejo šolska vrata
V prvih razredih vlšj h srednjih šol je vpisanih 211 šluden- 
lov . 22 dijakov ho letos prvič obiskovalo zavod z i geometre

zikovnimi in sociološkimi raziska
vami in z raziskavami, ki označu
jejo krajevno zgodovino. Med važ
nimi prestižnimi kulturnimi pobu
dami, ki jih je v preteklosti prire
dila pokrajinska uprava, gre vse
kakor omeniti Mednarodno konfe
renco o manjšinah. V programu je 
rečeno, da se smatra za primerno 
obnoviti, v mejah možnosti, podob
no pobudo, da bi se ne izgubil ves 
znanstveni zaklad in vse gradivo, 
ki je bilo takrat zbrano.

V programu petih strank ustav
nega loka, ki ga je predsednik Car
bone orisal na sinočnji seji, je go
vor tudi o ambientalni zaščiti; med 
drugim je poudarjeno, da mora 
kraški muzej predvsem ovrednotiti 
zgodovinske in folklorne tradicije 
kraškega prebivalstva; v zvezi s 
kmetijstvom pa je rečeno, da bo po
krajina nadaljevala po smernicah 
prve kmetijske konference; pred
vsem pa bo pritiskala na krajevne 
ustanove, da bi revidirale kriterije 
in urbanistične normative z name
nom, da bi kmetijskim dejavnostim 
pripoznale produktivno vlogo.

To je v glavnih obrisih program 
nove pokrajinske večine. Na sinoč
nji seji je skupščina Šo izvolila dve 
stalni komisiji; predsedovala jima 
bosta komunistična svetovalca Ga- 
stone Millo in Sonja Sirk, sestav
ljalo pa po pet svetovalcev LpT, 
po 3 KPI in po eden MSI. (as)

TRŽAŠKI PREFEKT OBISKAL NŠK

Viudni komisar Furianije - Julij
ske krajine prefekt Marrosu je pri
šel včeraj na vljudnostni obisk v 
Narodno in študijsko knjižnico v 
Ul. sv. Frančiška. Našo kulturno 
ustanovo je obiskal že pred dvema 
letoma ter se že tedaj seznanil z 
njeno neprecenljivo vlogo tako pri 
razvijanju slovenske kulture kot pri 
seznanjanju italijanske javnosti z 
našim kulturnim bogastvom. Sezna
nil se je tudi z raznimi problemi 
in težavami, ki ovirajo Narodno in 
študijsko knjižnico, da bi lahko še 
bolj razvila svojo dejavnost. Med 
njimi je še zlasti občuten problem 
pomanjkanja denarnih sredstev, k 
čemur je treba dodati prešibek po
sluh oblasti, da bi pomagale reše
vati to vprašanje. V tem pogledu 
se položaj v razdalji dveh let ni 
bistveno spremenil. Zato so predsed
nik NŠK Franc Škerlj, predsednik 
odbora za kulturo pri SKGZ Miro
slav Košuta in drugi odborniki knjiž
nice, še podrobneje seznanili ugled
nega gosta z vso dejavnostjo knjiž
nice ter poudarili, da bi lahko bila

RAZGOVOR S POKRAJINSKIM NAČELNIKOM KOVINARSKEGA SINDIKATA V CGIL

«Alto Adriatica in Tržaški arzenal 
v snovanju nove ladjedelske politike

Sindikalisti o dokumentu ministra De Michelisa - Načelnim obvezam morajo 
slediti dejanja, m to z uveljavitvijo področnega načrta o ladjedelstvu

Z današnjim dnem se na vseh 
šolah začenja novo šolsko leto, ki 
bo po poletnem oddihu pritegnilo 
v učilnice dijake in učno osebje, 
pri starših pa se bodo verjetno 
spet porajale skrbi, na katere so 
v počitniških mesecih pozabili.

Pa poglejmo, kaj govorijo o tem 
številke. Na naših osnovnih šolah 
je letos vpisanih na Tržaškem 1375 
otrok, na nižjih srednjih 773, na 
višjih srednjih šolah pa 766 Če te 
številke primerjamo z lanskimi o- 
pažamo, da je padlo število vpisov 
na nižje srednje, medtem ko se je 
povečalo število vpisov no. osnovne 
in višje srednje šole. Tako je le
tos na Tržaškem vpisanih na slo
venske šole vseh stopenj 2974 dija
kov, kar je 15 več kot lani.

Poglejmo še, kako so se dijaki 
vpisovali v prve razrede višjih 
srednjih šol. Podatki v oklepaju 

.pomenijo število lanskih vpisov. Na 
znanstveni licej se je letos vpisa
lo 44 (49) dijakov, na klasični li
cej 13 (12), na trgovski tehnični za 
vod 55 (65). Pri tem je treba pou
dariti, da je število vpisov v prvi 
razred trgovskega zavoda padlo 
verjetno na račun novoustanovlje
nega zavoda za geometre, kjer je 
vpisanih 22 dijakov. Na učiteljišču 
bo letos v prvem razredu 27 dija
kov (kot lani), za vzgojiteljsko šo
lo pa se je odločilo 17 dijakov, la
ni pa 28. Precej manj torej, ver
jetno pa je na ta padec vplivala 
težava za zaposlitev. Poglejmo še 
zavod za industrijo in obrt: letos 
je vpisanih 46 dijakov, tani pa 52. 
Če primerjamo lanske podatke z 
letošnjimi opazimo, da je letos 19 
dijakov manj v prvih razredih viš 
jih srednjih šol To si najverjet
neje razlagamo z dejstvom, da se 
je več nižješolce*/ odločilo za vklju
čitev v delovni svet.

ma v Ul. hrigiole 9 Sergasova se 
je malo po 10. uri prevrnila v Ul. 
Del Mestri, potem ko je s svojo 
vespo 125 trčila v avto fiat 500.

Voznica fiata, 39-letna Licia Cer- 
nutta, je nenadoma zavrla, da bi 
se ognila mački, ki je stekla čez 
cesto. Dovolj hitro pa ni utegnila 
zavreti mlada vespistka, ki je tako 
trčila v avto in se je pri padcu 
tudi precej potolkla.

Te dni se je sestal v Rimu vse
državni koordinacijski odbor kovi
narsko - 'd 'jedelniških sindikatov, 
ki je proučil dokument ministra za 
javne udeležbe De Michelisa o pre
ureditvi italijanskega ladjedelstva. 
Kaj je bilo tedaj sklenjenega ali 
dogovorjenega, smo vprašali pokra
jinskega tajnika kovinarske organi
zacije- FIOM/CGIIy>Glauca Riga, ki 
je tudi v ustreznem deželnem , taj
ništvu. I

Kako ste ocenili ministrov doku
ment? Najprej smo se vprašali, je 
dejal intervjuvank če vladni pred
logi ustrezajo našim zahtevam, ka
tere smo sicer postavili že leta 
1977. Sledil jim je trd boj, dokler 
ni družba Fincantieri končno pri
stala na osnovanje področnega na
črta, ki pa zaradi pomanjkanja po
litične volje, pa tudi pretresov na 
vladni ravni, ni prodrl. Pozneje je 
parlament vendar osvojil resolucijo 
predstavnika KPI Cuffara ter se 
obvezal, da bo rešil probleme la
djedelstva v smislu sindikalnih zah
tev. To pomeni .ned drugim poskr
beti za ustrezne kredite, ki naj 
npr. spodbudijo gradnjo novih ladij, 
seveda skladne z zahtevami medna
rodnih blagovnih prevozov po mor
ju. V naročanju novih plovil naj 
bi bila zlasti angažirana plovna 
podjetja z državno soudeležbo (Fin- 
mare), Italia, Adriatica. Tirrenia in 
Tržaški Lloyd. Dobavljanje naročil 
ladjedelnicam naj se seveda zago
tovi tudi s strani zasebnih ladjar
jev. Sindikati, skratka, zahtevajo 
sprožitev resnega načrtovanja tako 
v pogledu organizacije ladjedelske 
proizvodnje kot v pogledu prilagaja
nja slednje potrebam pomorskega 
prevozništva.

V razgovoru z Rigom nas je še 
predvsem zanimalo, kakšne učinke 
utegne imeti rimsko srečanje na tu 
kajšnje ladjedelske dejavnosti. V 
prvi vrsti je treba s preustrojem 
vsedržavnega ladjedelstva, oziroma 
v sklopu ustreznega področnega na 
črta omogočiti miljski ladjedelnici 
Alto Adriatico ne le nadaljnji raz

voj, temveč v zdajšnjih kriznih 
razmerah celo njen obstanek, ki ga 
je brezvestna špekulacija zasebnih 
podjetnikov spravila v nevarnost, 
in to na koži več sto delavcev, ka 
terih velik del bo do konca teko
čega leta v dopolnilni blagajni. Kot 
smo že večkrat nadrobno poročali, 
gre tu za problem, da deželna fi
nančna družba Friulia preko vse
državne finančne družbe Fincantie
ri prevzame 49 od sto delniškega 
glavnice CAA in s tem ladjedelnici 
končno zagotovi smotrno in učin 
kovito upravljivost; seveda ob za 
slombi resnega zasebnega podjetni 
štva, ki naj prevzame 33 od sto 
glavnice. . , .

Pri reševanju te ladjedelnice pa 
ne gre le za zagotovitev novih na
ročil od januarja 1981 naprej, tem
več tudi in še predvsem za zagoto
vitev naročil za popravila in preure
janja ladij v namensko drugačna 
plovila, pa še za tako imenovane spe
cialne gradnje, za tesarska dela in 
tako naprej.

Tu je še problem Tržaškega arze
nala - Sv. Marka, do katerega pa je 
Fincantieri vse do danes imela ma
čehovski odnos. V arzenalu ne gre 
le za popravitvena naročila, ampak 
predvsem za njegovo tehnološko mo
dernizacijo v smislu tudi graditve 
specialnih plovil. Danes je v arze
nalu premalo zaposlenih (1.300), po
leg tega še vedno ni zidanega do
ka in še bi lahko naštevali. Dej

stvo je, da so tržaški sindikalisti 
zaenkrat povoljno ocenili ministrov 
dokument, da pa bo treba v bodoče 
trdo delati, če hočemo, da se na
ši krajevni problemi na kovinarsko- 
ladjedelskem področju dokončno re
šijo. (dg)

Neupoštevan]« prednosti 
zakrivilo nesrečo
Zaradi izsiljevanja prednosti je 

prišlo včeraj zjutraj okrog 7. ure 
do trčenja med avtom znamke fiat 
128, ki ga je upravljal 37-letni Gio- 
vanni Mayer in motorjem gilera 50. 
na katerem se je vozil 44-letni Sil
vio Millo iz Ul. Rio Storto 7.

Millo se je peljal po Miljski ce
sti proti Trstu, ko je v višini re
stavracije »Alla stazione* privozil 
iz stranske ulice avto, ki ni upošte
val prednosti. Pri padcu je zadobil 
Millo poškodbe, zaradi katerih se 
bo moral zdraviti 30 dni.

Š« bogatejša in popolnejša in bi 
prav gotovo lahko še več prispeva
la, zlasti na področju tesnejšega 
kulturnega povezovanja med tu ži
večima narodnostnima skupnostima, 
če bi razpolagala z večjimi denarni
mi sredstvi. Pri tem je predsednik 
NŠK omenil deželni zakon, ki sicer 
predvideva ustrezne podpore, a jih 
v praksi preskopo odmerja.

Prefekt Marrosu je izrazil veliko 
zanimanje za dejavnost in probleme 
knjižnice ter zagotovil, da si bo po 
svojih močeh in možnostih prizade
val, da bi NŠK lahko premostila 
težave, ki jih še ima.

Upokojenci bodo pomagali 
šotorčkom čez cesto

Tržaška občina poziva vse prilet
ne občane, ki bi radi opravljali nad
zorstvo pred šolskimi zavodi, naj se 
do 20. septembra javijo rajonskim 
svetom, v katerih bi radi opravljali 
službo. Prijavijo se lahko moški in 
ženske, ki so dopolnili 55. leto sta
rosti, ki ne delajo in niso bili upo
kojeni na osnovi zakona štev. 336. 
Pri dodeljevanju službe, za katero 
je predvidena odškodnina 3.000 lir 
na dan, bodo dali prednost revnej
šim, Za organizacijo službe bo skr
belo' poveljstvo redarjev v sodelo
vanju z odbomištvi za šolstvo ter 
za socialno skrbstvo.

Pri padcu z mopedom 
sl je zlomil stegnenico
52-letni Giovanni Calamandrei s 

Stare Istrske ceste 43 se bo moral 
zdraviti 50 dni na ortopedskem od
delku tržaške bolnišnice zaradi zlo
ma desne stegnenice in številnih 
ran, ki jih je zadobil po vsem tele
su pri padcu s svojim 50-kubičnim 
mopedom. Vozil se je po Ul. Flavia 
proti mestu, ko je v bližini križišča 
z Ul. Benussi zaradi kamna na 
cesti izgubil oblast nad vozilom in 
se zaletel v parkirani avtomobil.

Nesreča se je pripetila okrog 
23. ure.

Šolske vesti
Osnovna šola F. Venturini v Bo- 

Ijuncu obvešča, da bo začetna šol
ska maša danes, 18. t.m., ob 10.30 v 
župni cerkvi.

Na osnovni šoli Prežihov Voranc 
v Dolini bo danes, 18. t.m., reden 
pouk s pričetkom ob 8. uri. šolska 
maša pa bo jutri, 19. septem., ob 
8.30 v župni cerkvi.

Ravnateljstvo srednje šole Fran 
Levstik - Prosek in Križ sporo
ča, da bo šolska maša ob začetku 
novega šolskega leta danes, 18. t.m., 
pb 8.00 v župni cerkvi na Proseku. Po 
službi božji naj se dijaki zberejo v 
šolskih prostorih. V župni cerkvi
v Križi, bo šolska maša danes, 18.
t.m., ob 9. uri.

Osnovna šola Karel Širok, Ul. Do- 
nadoni, sporoča, da bo šolska maša 
danes. 18. t.m. Otroci naj se zbe
rejo pred cerkvijo ob 9.45.

Državni poklicni zavod za indu
strijo in obrt sporoča, da bo šolska 
maša danes, 18. t.m., ob 9. uri v 
cerkvi v bližini šolskega poslopja. 
Dijaki naj se zberejo ob 8.50 v šoli, 
kjer je na ogled šolski urnik. Pouk 
se prične jutri, 19. t.m., ob 8. uri.

Osnovna šole «F. Bevk* Opčine. 
Šolska maše bo danes, 18. t.m., ob 
9.30.

Srednja šola sv. Cirila in Metoda 
z oddeljenimi razredi na Katinari 
sporoča, da se šolsko leto 1980/81 
prične danes, 18. t.m. Šolska maša 
za učence obeh šol bo ob 9. uri. 
Učenci naj se zberejo v odgovar
jajočih šolah ob 8.30.

Ravnateljstvo srednje šob Simon 
Gregorčič v Dolini obvešča svoje 
učence da se prične pouk za šolsko 
leto 1980-81 danes, 18. septem. s

Do 20. t.m. vpis 
v tečaje «150 ur»
Sindikat slovenske šole sporo

ča, da poteka še do 20. septem
bra na vseh slovenskih nižjih 
srednjih šolah v tržaški pokraji
ni vpisovanje v tečaje «150 ur* 
za dosego diplome nižje srednje 
šole. Tečaji so odprti vsem o- 
draslim od 16. leta dalje in tra
jajo eno šolsko leto, od oktobra 
do 31. maja. Po uspešno oprav
ljenem zaključnem izpitu dobijo 
udeleženci diplomo nižje srednje 
šole.

Vpisovanje poteka tudi na se
dežu Sindikata slovenske šole. 
Ul. Fabio Filzi 8, jutri, od 
16. do 18. ure ter v Trža
ški knjigarni, Ul. sv. Franči
ška 21.

Obrazci za vpis so na razpola
ge. tudi v tajništvih občin Doli
na, Repentabor, Zgonik, Devin • 
Nabrežina in Milje.

Dovolj je izpolniti obrazec in 
priložiti rojstni list na prostem 
papirju. Osebe, ki niso še do
polnile 23. teta starosti, morajo 
predložiti tudi zadnje doseženo 
spričevalo oz, diplomo.
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šolsku mašo, ki bo ob 11. un c 
dolinski župni cerkvi. Učene' naj 
se zberejo pred cerkvijo, po maši 
pa gredo v šolo, kjer se bodo raz
poredili po razredih in dobili na
vodila in urnik.

Osnovna šola Josip Ribičič in 
srednja šola Ivan Cankar obvešča
ta, da bo začetna šolska maša 
danes, 18. t.m., ob 9. uri v cerkvi 
sv. Jakoba. Ucenci naj se zberejo 
pred cerkvijo. Po maši bodo šli v 
šolo, kjer bodo dobili vsa navodila.

Osnovna šola Ivan Grbec iz Sked
nja javlja, da bo šolska maša 
danes, 18. t.m., ob 17. uri.

Osnovna šola Bazoviški junaki in 
srednja šola F. Erjavec obveščata 
dijake in starše, da se šolsko leto 
prične dates, 18. t.m. šolska ma
ša za učence obeh šol bo istega dne 
v rojanski cerkvi ob 10. uri. Učenci 
naj se zberejo pred cerkvijo, po ma
ši pa bodo !.a šolah dobili vsa po
trebna navodila.

Osnovna šola Oton Župančič • Sv. 
Ivan: šolska maša bo danes, 18. t.m, 
ob' 11.45. Zbirališče v šoli ob 11-15.

Osnovna šola F. Milčinski - Kh- 
tinara: šolska maša bo danes, 18-; 
t.m., ob 9. uri.

Osnovna šola - Barkovlje: šolska 
maša bo danes, 18. t.m., ob H-3® 
Zbirališče v šoli ob 11. uri.

Osnovni Soli Domjo in Ivan Trin- 
ko Zamejski - Ricmanjc: šolska 
maša bo danes, 18. t.m., ob 10.30 V 
Ricmanjih.

Srednja šola Igo Gruden v Na
brežini sporoča, da bo začetna šol
ska maša danes, 18. t.m., ob 9.30 v 
župni cerkvi v Nabrežini. Po maši 
naj se učenci zberejo pred šolo.

Državni znanstveni licej F. Pr®" 
šeren obvešča, da bo začetna šol
ska maša danes, 18. t.m., ob 9. 
uri v cerkvi pr' Sv. Ivanu. Pouk 
se prične jutri, 19. t.m., ob 8. uri.

Osnovna šola Alojz Gradnik R*” 
pen tabor obvešča, da bo danes, 
18. t.m.,-ob 9. uri šolska maša. P? 
maši naj se učenci zberejo v šoU> 
kjer bodo dobili potrebna navodila.

Osnovna šola Žavlje-Korošci obve
šča, da bo šolska maša danes, 18- 
t.m., ob 11. uri v Žavljah.

Osnovna šola Dragotin Kette - 
sv. Frančiška, sporoča, da bo šolska 
maša danes, 18. t.m., ob 9. uri 
pri Sv. Ivanu.

Ravnateljstvo državne srednje šo
le Srečko Kosovel sporoča, da b? 
šolska maša danes, 18. t.m., °? 
9.30 v župni cerkvi na Opčinah. Zbi
rališče pred cerkvijo. Po maši bo
do dijaki odšli v spremstvu profe
sorjev v šolo, kjer bodo dobili iz
vodila in začasni urnik.

Osnovna šola M. Gregorič pri Sv- 
Ani sporoča, da bo šolska maša da
nes, 18. t.m., ob 9. uri v šolskih 
prostorih.

Državni trgovski tehnični zavod 
Žiga Zois in učiteljišče A. M. Slom
šek sporočata, da bo šolska mas* 
danes, 18) t.m., ob 9. uri v cerkvi 
pri Sv. Ivanu.

Osnovna šola «P. Trubar* — Bazo
vica, obvešča, da bo šolska maš* 
danes, 18. septembra, ob 10.45.

Zadnja pot Fulvia Slavca

SV. IVAN - PODLONJER 
Slovenski kulturni društvi 

»UNION* in »S. ŠKAMPERLE*
prirejata v nedeljo, 21. sep
tembra 1980, v Ljudskem do
mu v Podlonjerju, Ulica Ma- 
saccio 24

II. PRAZNIK
MANDRJARJEV

Pričakujemo čim več krajev
nih narodnih noš in od drugod.

Motorja trčila 
v predoru pri Montebellu
Včeraj zjutraj sta v predoru pri 

Montebellu trčila motorja gilera 50 
in honda 125. Voznik gilere, 18-letni 
Maurizio Pessot iz Ul. Palestrina 8, 
se bo moral zaradi poškodb, ki jih 
je utrpel pri trčenju in padcu, zdra
viti 15 dni. Medtem pa je bil voz
nik honde, prav tako 18-letni Mau
rizio Kiraz iz Ul. Di Vittorio 28, 
nepoškodovan.

Rajonski sveti

Rajonski svet za Rojan - Greto - 
Barkovlje se bo sestal danes, 18. 
septembra, ob 18.15 v sejni dvora
ni občinske izpostave v Ul. S. Er- 
macora 3. Dnevni red: odstop ko
ordinatorja komisije za šport in 
razvedrilo; pobude v zvezi z dra
ginjo, zasutim barkovljanskim na
brežjem in propagando o športnih 
dejavnostih; proučitev osnutka reso
lucije o upravljanju rekreatorijev 
in športnih centrov.

• Na pobudo tržaške federacij®
KPI bo drevi ob 18. uri v dvoran* 
v Ul. Madonnina 19 javna razpra
va o temi «KPI in dogodki na P®*JJ 
skem*. Uvodno poročilo bo podm 
član pokrajinskega tajništva stran
ke F. Monfalcon.
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OB NAGLEM STARANJU TRŽAŠKEGA PREBIVALSTVA

Nujna korenita preosnova organizacije pomoči ostarelim

Trčenje zaradi mačk«
Zdravniki so izrekli 20 dni progno- 

ae za 20-letno Rosalbo Sergas, do-

tče ostareli obupujejo, če se vda
jajo v usodo, če shirajo sami do
ma. ne da bi skušali reagirati, je 
tudi zato. ker družba, ker pristojni 
organi nimajo dovolj posluha za 
njihove potrebe, ker ne dobivajo 
odgovorov na svoje prošnje in 
zahteve.» Ondina Peteani, funkcio
narka sindikata upokojencev pri 
delavski zbornici CGIL nima dvo
mov: samotne smrti ostarelih v 
bornih, hladnih in mračnih stano
vanjih so predvsem posledica skraj
no pomanjkljive skrbstvene struk
ture, ki še zdaleč ni kos dejanskim 
potrebam mesta, ki se tako naglo 
stara kot Trst. tSeveda na to vpli
vajo vse bolj odtujeni in nehumani 
odnosi v družbi — pripominja po 
krajinski odbornik za zdravstvo in 
predsednik zdravstvenega konzorcija 
Maurizio Pessato — krajevne usta
nove pa ne morejo zvračati vse 
krivde na ljudi, jih obtoževali pre
majhnega socialnega čula, če same 
niso naredile svoje dolžnosti ih se 
sploh niso lotile problema pomoči 
ostarelim, dasi je bila težnja po 
staranju mesta zelo jasna.* 

Skrbstvena in zdravstvena &truk-

tura Italiji ni bila in tudi po re
formi ne more biti v čast. Vse pre
več je vrzeli in zamud. Te pomanj
kljivosti prihajajo do izraza v de
želi, kot je naša, kjer je število 
priletnih znatno nad državnim po
prečjem in kjer so vsi pristojni or
gani z deželo na čelu prezrli nega
tivno demografsko dinamiko te: ni
so znali pravočasno prilagoditi struk
tur problemom. Dežela na primer, 
ki ima od leta 1975 precejšnje pri
stojnosti na področju zdravstva, do
slej ni naredila ničesar in tudi ok
virni zakonski osnutek, ki ga je 
pred nekaj meseci predložila komu
nistična partija, je bil zavrnjen. Vsi 
posegi so razpršeni in fragmentarni 
ter zaradi lega nujno neučinkoviti. 
Občine — in to velja zlasti za tr
žaško — ki bi morale biti kot kra
jevne ustanove gonilno kolo pri re
ševanju teh problemov, pa nadalju
jejo po starih kolesnicah in prepu
ščajo skrbstvene posege nekaterim 
ustanovam kot je na piimer ECA, 
ali pa zvračajo pristojnosti na ra
mena pokrajine kot v primeru po
moči handikapiranim.

Tretji negativni dejavnik so bol

nišnice, ki so ubrale povsem svojo 
pot in so v investicijah dale pred
nost zdravljenju in zdravilom, so 
pa prezrle ali skoraj ostale storit
ve in probleme, kot je na primer 
rehabilitacija. *če k temu dodamo 
— pripominja Pessato — da je ure
sničevanje zdravstvene reforme v 
zamudi, je slilca poraznega stanja 
popolna. Še zlasti, ker en mesec za
mude pri uresničitvi reforme, pome
ni vsaj šest mesecev zamude pri 
reševanju vsakodnevnih problemov.* 

Krivično bi bilo trditi, da na po
dročju oskrbe ostarelih ni bilo sto
rjeno doslej nič, vendar vse je še 
premalo, kaplja v morje potreb. 
«Leta 1972 — pojasnjuje Pessato — 
je tržaška občina sklenila sporazum 
s podjetjem čistilk, ki naj bi poma
galo ostarelim pri čiščenju domov. 
Sedaj je to osebje prešlo k naše
mu konzorciju in ga preusmerjamo 
v službo za oskrbo ostarelih na do
mu. Finančna razpoložljivost pa nas 
pri tem znatno Omejuje, saj preje
mamo v ta namen od dežele le 190 
milijonov lir letno.* (Za primerjavo 
naj povemo, da dnevna vzdrževalni- 
na v bolnišnicah znaša nad 50.000 lir,

mesečna vzdrževalnina v domu osta
relih v upravi ECA pa 550.000 lir).

Kako torej reševati vprašanje? 
«Ob takem stanju — ugotavlja Pes
sato — je reševanje te problematike 
nujno dolgoročno. Po mojem mne
nju pa mora dežela pripraviti ok
virni načrt posegov; treba je ure
sničili zdravstveno reformo, občine 
morajo postati dejansko gonilno ko
lo posodabljanja struktur tudi s tem, 
da priznajo večje pristojnosti rajon
skim svetom ter spodbudijo tesnej
šo vez med bolnico, zlasti med od
delki za ostarele in rajoni. Zakaj 
n: bi na primer te oddelke preure
dili, odprli, jih razčlenili po četrtih 
kot v primeru službe za psihiatrijo 
in mentalno higieno.* 

tNujno je — naglasa dr. Pavel 
Fonda — da človek ostane v svo
jem okolju. Ni dopustno, da bi 
ustvarjali novih kletk, novih getov, 
v katere bi zapirali ostarele, ki so 
izrinjeni iz proizvodnega ciklusa, 
kot so nekoč zapirali umsko bolne. 
Osnova vsaki reformi mora biti ja
sen namen, da pomete s takim laž
nim moralizmom, da ovrednoti člo
veka.* (vt)

Fulvio Slavec počiva na domačem 
pokopališču. Na njegovi prezgodnji 
zadnji poti ga je pospremila nepre
gledna množica ljudi; sorodniki, pri
jatelji, dolinski fantje in dekleta, 
mladinci iz vsega Brega in okoli
ških vasi, delovni tovariši in vsi, ki 
s0 ga poznali in imeli radi, so se 
zvrstili za krsto in potrtima staršema 
ter na tiho objokovali težko nena
domestljivo izgubo. Fulvio je bil 
star šele 25 let. Osnovno in srednjo 
šolo je končal v Dolini, nato pa se 
je zaposlil kot kovinar,. pred tra
gično smrtjo pa je delal kot prista- 
niščnik, že zgodaj se je začel ukva
rjati s športom in- pomnožil mlade 
vrste športnega društva Breg. Že kot 
otrok je sodeloval pri dolinski ma- 
jenci in pozneje postal njen «župan*. 
Tudi ko je na njegovo mesto stopil 
Davorin Smotlak, je Fulvio ostal 
blizu fantovski. Ta se mu je v po
nedeljek oddolžila z žalno fantov
sko in dekliško uro. Odbor majence 
je prevzel tudi koordinacijo pogreb
nih svečanosti, pri kateri so sodelo
vali ŠD Breg, partijski tovariši, de
lovni kolegi in najožji prijatelji. Ko 
so ga včeraj za nekaj ur položili v 
zatišje njegovega doma v Dolini, se 
je ob krsti zvrstila častna straža, 
kajti vsa mladina iz Doline in Bre
ga se je hotela posloviti od priljub
ljenega prijatelja. Dolinska fantov
ska se je izjemoma spet preoblekla 
v svoj značilni kroj, da bi mu čim
bolj dostojno izrekla zadnji pozdrav.

Žalni sprevod je ob 15. uri krenil 
iz hiše žalosti proti domačemu po
kopališču. Zadnji ga je na rojstnem 
domu pozdravil tajnik sekcije KPI 
za dolinsko občino Germano Švara. 
Pogreb je spremljala godba na pi
hala Breg, žalostinke pa je pel mo
ški zbor Valentin Vodnik. Ob odpr
tem grobu je spregovoril Boris Pan
gerc, ki je med drugim dejal: »Kru
ta in lažna se nam zdi resničnost in 
skoraj ne moremo verjeti, da se po
slavljamo od tebe, dragi Fulvio. Kaj 
bi dali v tem trenutku, da bi lah
ko kako drugače preživeli današnji 
popoldan. Tako kot smo neštetokrat, 
ko si bil med nami poln šaljivosti in 
živahnosti. Toda neznana sila te je 
iztrgala iz naše sredine in odslej 
se bomo morali dolinski mladinci 
in mladinci iz vsega Brega navaditi 
ne tvojo mnogo prezgodnjo odsotnost.

in ne vemo še, kako bomo napolnili
praznino, ki si jo zapustil, praznino,

i nam bo govorila o tebi in o tvo
jem delu za domačo vas, za Doli
no......»

Ko je množica odhajala s pokopa
lišča je nad Dolino že legel večer. 
Lep ih sončen dan je vzel slovo, 
ostala je bolečina matere in očeta, 
ostala je tolažba prijateljev, ostala 
je trpka zavest, da našega Fulvia ni 
več. (ris)

Namesto cvetja na grob dr. J®' 
lana Starca darujeta Pepka in 
lojz Suban 10.000 lir za s pometo® 
padlim v NOB s Proseka.

V spomin na dr. Milana Starc® 
daruje družina Starc - Križman J. 
tisoč lir za ŠD Kontovel in 10.™ 
lir za Godbeno društvo Prosek.

Namesto cvetja na grob Roži**® 
Milkovič daruje Edi Kalc z dfu' 
žino 5.000 lir za Skupnost druži*1* 
Opčine.

V spomin na dragega prijatelj® 
dr. Milana Starca darujeta Vato® 
in Vlado Turina 10.000 lir za D1' 
jaško matico in 10.000 lir za SkuP" 
nost družina Opčine.

Gostilna Pri studencu v Dolini I®* 
reka prizadeto sožalje Danili in 
niju Slavcu ob tragični izgubi df® 
gega sina Fulvia.

Nenadoma nas je zapustila naša draga

DRAGA ELIZABETA MULLER 
por. ZACCARIA

Pogreb drage pokojnice bo danes, 
cerkve sv. Roka v Nabrežini.

18. septembra, ob 13.30

Žalostno vest sporočajo mož, sin z ženo 
ln hčerko ter drugo sorodstvo

Trst, 18. septembra 1980 
(Pogrebno podjetje Zimolo)

Nenadoma nas je 
sestra

zapustila naša draga mama> nona in

PEPKA GRGIČ vd. KRIŽMANČIČ
Pogreb drage pokojnice bo jutri, 19. t.m., ob 12. uri i® 

mrtvašnice glavne bolnišnice naravnost v cerkev v Bazovico.

Žalujoči hči Marija, zet Edvin, vnokl 
Marina, Suzana in Donato, sestra Mil
ka, svak Mario in drugo sorodstvo

Bazovica, Krmenka, Trst, 18. septembra 1980
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Koncerti
V ciklusu «huncertov v cerkvi#, 

ki ga organizirata deželno odbor- 
ništvo za turizem in turistična u- 
stanova iz Pordenona, bo jutri zve
čer ob 20.30 v katedrali Sv. Justa 
nastopil «Ensemble di Venezia» z 
Vrsto Vivaldijevih skladb.

Kino
Ariston Zaprta do sobote
Nazionale 16.00—22.15 «Febbre ero- 

tica del piacere#. Barvni film. 
Strogo prepovedan mladini pod 
18. letom.

Eden 17.00 «Ch, vive in quella ča
sa#. Barvni film. Prepovedan 
mladini pod 14. letom.

Ritz 17.00 «La moglie iri vacanza e 
1’amante in citta». Edwige Fe- 
nech, Barbara Bouchet, Renzo 
Montagnani.

Excelsior 16.00 «Una notte d’estate» 
(Gloria), Buck Henry, Julie Car- 
men.

Grattacielo 15.30 «Saranno famosi».
Eenice 16.00 «1 due superpiedi qua- 

si piatti#. Bud Spencer, Terren- 
ce Hill. Barvni film.

Mignor 16-00 «Segretarie disposte 
al piaCcTe*. Barvni film. Prepove
dan mladini pod 18. letom.

Pilodrammatico 14.30—22.00 «Corpi 
bagnati#. Barvni film. Prepove
dan mladini pod 18. letom.

Moderno 16.00 «Agente 007 licenza 
d’uccidere>>. Barvni film.

Aurora 17.00 «Febbre da cavallo#. 
E. Montesano. Barvni film.

Cristallo 17.00 «Tutto quello che a- 
vreste voluto sapere sul sesso, 
rna non avete mai osato chiedere». 
W. Allen. Barvni film.

Vittorio Veneto 16.30 «ShaIako». 
Sean Connery, Brigitte Bardot.

Capitol 17.30 «Sesso profondo*. Pre
povedan mladini pod 18. letom.

Razna obvestila

f Čestitke

KO Vesna in ŠD Mladina vabita 
Križane, da se udeležijo čistilne ak
cije v obnovljenem domu Albert 
Sirk. Zbirališče v soboto, 20. sep
tembra, ob 15. uri na dvorišču do- 
fria samega. Akcija se bo nadalje
vala tud’ v nedeljo.

Jutri, 19. t.m., ob 12. uri bo na 
Sedežu Časnikarskega krožka škof 
Bellomi predstavil časnikarjem in 
Predstavnikom krajevnih radijskih 
'a televizijskih postaj knjigo o ško
fijskem zborovanju «Trst — kristja
ni iz oči v oči#, ki jo je izdal Ško
fijski pastoralni urad.

Občina Devin - Nabrežina sporo
ča, da bo z današnjim dnem spet v 
Veljavi zimski urnik avtobusov, ki 
Vozijo po devinsko - nabrežinski ob
čini, to je na progah 43 in 44.

Slovensko stalno gledališče vabi k 
Vpisu . baletno in gledališko šolo 
*a sezono 1980-81. Baletna šola —
V šolo so vabljeni vsi dosedanji učen
ci in tisti kandidati in kandidatke, 
starejši od 6. let. Gledališka šola —
V šolo so vabljeni vsi dosedanji u- 
Cenci in tisti kandidati in kadidatke,
*d čutijo željo do odrskega ustvar
janja in vzgoje v obvladanju lepe 
slovenske besede Vpisovanje v obe 
soli in podrobne informacije ob de
lavnikih od 8. do 14. ure do 20.
*ePtembra v upravi SSG, Ul. Pe- 
fionio 4, tel. 734-265. 
tMilliimirnuiiiiiiiuiiiiiiitiiiiHiiiiiiiiiilIllIlllIlliltiiiiiiiuiiiiiiiiiiiliiiMlllliiliilliuiiilliiiiiiliiiliisiiilllillll

Včeraj - danes

Majdi in Lauru se je rodila hčer
ka ANASTAZIJA. Srečnima starše
ma čestitata, mali ANASTAZIJI pa 
želita veliko sreče v življenju KD 
Primorsko in Zveza žena Mačkolje.

Ob uspešno opravljenem zaključ
nem izpitu na šoli za vrtnarice če
stita ELENI ŠTEFANČIČ KD Pri
morsko Mačkolje.

Danes praznujeta 20. obletnico 
poroke GROZDANA in VIKTOR 
CESAR, še mnogo srečnih skupnih 
let jima želi hčerka Nadja.

Danes praznujeta 20. obletnico 
poroke SILVA in SERGIO DOV
GAN. Obilo sreče in razumevanja 
v nadaljnjem skupnem življenju ji
ma želijo sin Fulvio, hči Adriana, 
bratje, sestre, tašča, tast in drugi 
sorodniki.

Danes praznuje JUSTINA ŽER
JAV rojstni dan. še mnogo let sreč
nega življenje ji želijo Gigia, Vik
tor, Livij in Franko.

Izleti

SPD «IGO GRUDEN#

,. NABREŽINA »,

sporoča, da bo prva vaja de
kliškega pevskega zbora da
nes, 18. t.m., ob 19.' uri v 
društvenih prostorih.

Vabljene šc nove pevke. • 1

Mali oglasi
telefon (040) 79 46 72

SPDT prireja 4. in 5. oktobra 
1980 ob priliki pobratenja 5 PD 
Sap-Viator dvodnevni avtobusni in 
avtomobilski izlet v Staro Fužino 
in na Planino pri Jezeru. Izlet je 
primeren za vse, vpisovanje na ZS 
ŠDI, Ul. sv. Frančiška 20/11, med 
11. in 12. uro, do torka, 23. sep
tembra.

Devinsko - nabrežinska sekcija 
Slovenske skupnosti priredi v nede
ljo, 28. septembra, enodnevni avto
busni izlet na Krk Vpisujeta Ne
venko Gruden in Orlando Žbogar.

SPDT prireja v nedeljo, 21. t.m., 
avtobusni izlet na Verzegnis (1915 
m) v Karnijske Alpe. Izlet je pri
meren za vse, vpisovanje na ZSŠDT 
v Ul. sv. Frančiška 20/11. Odhod 
avtobusa ob 6.3r s Foro Ulpiano.

Združenje Union priredi enodnev
ni izlet 28. septembra v Kumrovec 
z ogledom rojstne hiše tovariša Ti
ta. Kosilo bo v Rogaški Slatini. 
Prostih je še nekaj mest za Baško - 
Krk. Vse informacije rta sedežu v 
Ul. Valdirivo 30 (telefon 64-459) ob 
torkih, sredah in petkih od 17. do 
19. ure.

POTOVALNI URAD

dAURORAi

vabi na naslednje izlete in po
tovanja:

21. - 25. sept. z avtobusom na 
MaP Lošinj. Cena 88.000 lir,—

2. 7. okt. z ladjo in avto
busom vzdolž dalmatinske oba
le. Cena 175.000 lir.

25. okt. - 1. nov. z letalom v 
Kijev, Leningrad in Moskvo. 
Cena 478.000 lir.

16. - 26. nov. z letalom v Pe
king, šangliaf jrr Pfarflung. Ce
na 1.150.000 lir.

Vpisovanje iri informacije pri 
potovalnem uradu AURORA, 
Ul. Cicerorte 4, telefon 60-261.

Danes, ČETRTEK, 18. septembra 
IRENA

Sonce vzide ob 6.47 in zatone ob 
J9.ll. — Dolžina dneva 12.24. — Lu- 
Oa vzide ob 15.12 in zatone ob 0.38.

Jutri, PETEK, 19. septembra 
VITODRAG

Sferne včeraj: naj višja temperatu- 
ra 24,4 stopinje, najnižja 18,8, zrač- 
^ tlak 1018,6 mb pada, vlaga 57- 
°dstotna, nebo jasno, brezvetrje, 
Ctorje skoraj mirno, temperatura 
^orja 20,8 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
RODIL SE JE: Amon Debernar- 

«i.
UMRLI SO: 67-letna Lucia Mau- 

*° vd. Romano, 85-letna Itala Mi- 
chelesi, 72-letna Bruna Ravasini vd.

65-letni Guerrino Piemonte, 
“Metna Raimonda Jacono vd. Sam- 
^artino.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 8.30 do 20.30)

Ul. Roma 15, Ul. Ginnastica 44; 
Ul. Severo 112; 'Uh Baiamonti 50. , 
(od 8.30 do 13. in od 16. do 20:30) 
Ul. Oriani; Trg Venezia 2. 1'

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 20)30 dalje)

Ul. Oriani; Trg Venezia 2.

ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA 
Nočna služba od 21 dn 8. ure 

tel 732627; predpraznična od 14 
do 21. ure hi praznična id " dr 
10. ire rel 68441

LEKARNF V OKOLICI
Bol junec: tel 228-124, Bazovica, 

tel 226 165; Opčine: tel. 211001, 
Prosek, tel. 225-141; Božje polje, 
Zgonik: tel. 225596; Nabrežina: tel 
200-121; Sesljan: tel. 709-197, Žavlje 
tel. 213 137; Milic: tel 271 124

KUPIM knjige za prvi letnik teh
ničnega trgovskega zavoda Žiga' 
Zois, telefon 416-150.

OSMICO je odprl Robert Pipan — 
Mavhinje 22/d. Toči pristno belo 
in črno domačo kapljico.

PRILETNA vdova išče pri Sv. Iva
nu enosobno stanovanje. Ponudbe 
poslati na upravo Primorskega 
dnevnika. Ul. Montecchi 6, pod 
šifro «Stanovanje».

OBČINA Dolina išče uradnika/co 
za začasno zaposlitev - 90 dni. Sta
rostna doba od 18. do 35. leta. 
Telefon 228-127, int. 56 od 8. do 
14. ure

UGODNO prodam praktično kolo za 
špulno navijanje volne in deset 
primernih špul. Tel. 743-988.

VINOGRAD (1000 kvadratnih me
trov) v Grljanu oddam v najem. 
Ponudbe poslati na upravo Pri
morskega dnevnika, Ul. Montecchi 
6, poč šifro <?Vinograd#.

POŠTENI ženi oddam opremljeno 
sobo na Proseku z možnostjo u- 
porabe kuhinje. Ponudbe na u- 
pravo Primorskega dnevnika pod 
šifro «Poštena».

PRODAM moto-cross aprilia (cc 50) 
letnik 1979 v dobrem stanju. Te
lefon 209-561.

PRODAM po ugodni ceni plug št. 
14 za traktor, Jarc Jožef, Do
berdob, Goriška ulica 13.

TRISOBNO stanovanje opremlje
no za urade primemo tudi za 
zdravniško ordinacijo v terezi
janskem predelu mesta (nova 
stavba) dajem v najem. Ponudbe 
poslati na upravo Primorskega 
dnevnika. Ul. Montecchi 6, pod 
šifro «Uradi».

OSMICO je odprl Alojz Škrk - Sa- 
lež 33. Toči belo in črno vino.

TEHNIKA za popravilo radio-TV 
z dokončano vojaščino iščem. Car
li. Ul. Rossetti 97. Trst.

RAČUNOVODJO / RAČUNOVODKI 
NJO z dobrim obvladanjem stroke 
in tujih jezikov iščemo za sodelo
vanje — lahko srmo nekaj ur 
dnevno. Ponudbe poslati na upra
vo °rimorskega dnevnika, Ul. 
Montecchi 6, pod šifro «Novi u- 
radi».

URADNICO, ki pozna več jezikov ali 
vsaj dobro obvlada slovenščino in 
srbohrvaščino iščemo — tudi sa
mo za nekaj ur dnevno. Ponud
be poslati na upravo Primorske
ga dnevnik^1, “Ul.'Montecchi 6, pod 
šifro «Uvoznik».

IŠČEMO natakarja/co za delo ob qp^ 
deljah in praznikih. Obvezno zna
nje, slovenščine. Pojasnila na u-

. pravi P.d. v Gorici.

, , :,mm
BANCA D! CREDITO Dl TRIESTE 
TRŽAŠKA KREDITNA BANKA

s. p', a. ; :;•(
TRST"- ULICA F FILZI -IG;- S1-AA0

17. 9. 1980
Ameriški dolar 843.—
Funt šterling 2015.—
Irski funt. šterling # , 1780.—
Švicarski frank , / 515.—
Francoski frank 201.—
Belgijski frank 28.—
Nemška marka 473 —
Avstrijski šiling 65,50
Kahadslu dola' 720,-
Holandski 1 'Orint 432,—
Danska krona 147.-:
Švedska krona 200.—
Norveška krona 170,-
Drahma 17,-
Mali dinar 27,50
Veliki dinar 27,50

MENJALNICA
vseh tujih valut

VELIKA EVROPSKA PREMIERA
OB 21.30

V TRSTU - na Trgu športne palače - Tel. 775525 
od 18. septembrq do 2. oktobra

NAJBOLJ RAZKOŠNA PREDSTAVA VSEH ČASOV

LIANA RINALDO

PRAVA!... EDINSTVENA!... ČUDOVITA!
Od jutri naprej: vsak dan po dve predstavi: ob 17.00 in ob 21.30. Rezervacija ter 
prodaja vstopnic pri cirkuški blagajni (od 10. do 23. ure) ter pri glavni blagajni v

Pasaži Protti - tel. 65-700

V RAZNIH KRAJIH Z ZAČETNO ŠOLSKO MAŠO

Začetek šolskega leta za slovenske dijake 
združen tudi z odprtimi problemi naših šol
1152 flij&kov in učencev na srednjih in osnovnih šolah s slovenskim učnim jezikom

Za več kot tisoč sto slovenskih 
dijakov in qčencev na Goriškem se 
prične danes šolsko leto. Državne 
šole s slovenskim učnim jezikom 
bo letos obiskovalo, če upoštevamo 
sedaj razpoložljive podatke, ki se 
utegnejo menjati po začetku šolske
ga leta, 1.152 dijakov in učencev. 
Smo več ali manj na nivoju prej
šnjih let, smo celo na boljšem, ker 
bomo le(os imeli en nov šolski za
vod t.j. tehnični zavod «žiga Zois#, 
ki odpre en razred, prvi razred 
tudi v Goriči in iz katerega bodo 
čez pet let prišli prvi tehniki za 
zunanjo trgovino. Istočasno beleži
mo pozitivno dejstvo, da bo zaradi 
povečanega števila dijakov ena pa
ralelka več kot lani na nižji srednji 
šoli «Ivan Trinko# in skoro gotovo 
je, da se bo za eno paralelko zvi
šalo število razredov tudi na seda
nji trgovski šoli «Ivan Cankar#. 
Sicer pa bomo točnejše podatke o 
številu dijakov in razredov ter dru
go problematiko, ki je v zvezi z 
našimi šolami, našim bralcem po
sredovali v prihodnjih tednih, ko 
bodo podatki točnejši od sedanjih.

Povedati pa moramo, ko pregle
dujemo sedanje podatke o vpisu, 
da smo lahko zadovoljni, saj bele
žimo v nekaterih primerih porast 
učencev in dijakov v primerjavi s 
podatki prejšnjega leta, medtem ko 
ie opaziti na vseh italijanskih šo
lah padec števila dijakov in učen
cev, ponekod so nekatere razrede 
morali celo ukiniti. Vendar bo naj
brž do podobnih pojavov prišlo tu
di na slovenskih šolah v prihodnjih 
letih, kajti v vrtcih beležimo padec 
števila otrok.

Na slovenskih osnovnih šolah bo 
v tem šolskem letu, upoštevajoč 
sedanje podatke, 573 otrok. Na nižji 
srednji šoli «Ivan Trinko# bomo ime
li 361 dijakov, na klasični gimnaziji - 
liceju bo 46 dijakov, na učiteljišču 
«Simon Gregorčič#, v sklop katere
ga sodi tudi tečaj za vrtnarice, 
ho 72 dijakov, na trgovski šoli «Ivan 
Cankar# ,bo dijakov 89,« v prvi raz
red trgovskega zavoda «Žiga Zois# 
pa se je vpisalo 11 dijakov. Za vse 
te se šolsko leto pričenja danes, 
približno tristo otrok pa obiskuje 
otroške vrtce že od začetka sep
tembra.

šolsko leto se bo pričelo, kot obi
čajno, z začetno mašo, ki bo za o- 
troke osnovnih šol v domačem kra
ju, medtem ko bodo imeli srednje
šolci cerkveni, obred v dveh izme
nah v kapeli nekdanjega semenišča 
v Ulici Alviano.

Našim dijakom in učencem ter, nji
hovim prdfesotjem in učiteljem že
limo obilo uspghg v novem šolskem 
letu ter izražamo tudi željo, da bi 
se odprta vprašanja slovenskega 
šolstva, če ne uredila vsaj začela 
urejevati v šolskem letu, ki se da
nes pričenja.

NA TRŽIŠKEM

Nadaljuje sc stavka 
šoferjev avtobusov

Nadaljuje se stavka uslužbencev 
medobčinskega prevoznega konzorci
ja na Tržiškem, ki stavkajo že drugi 
teden. Včeraj sta na dopoldanski 
manifestaciji govorila predstavnik 
pokrajinskega tajništva CISL Co- 
lautti ter predstavnik sindikata de
lavcev v prevozništvu, Zagatto. 0- 
pozorila sta na dejstvo, da vodstvo 
konzorcija, kljub obljubam, še ni 
izpolnilo obveznosti marca letos 
sklenjenega dogovora.

Medobčinski konzorcij za prevoze 
se ukvarja z velikimi finančnimi 
težavami. Tako naj bi včlanjene ob
čine dolgovale kar 200 milijonov lir,

kar predstavlja težko breme za nor
malno poslovanje. Kljub temu je 
vodstvo konzorcija izrazilo priprav
ljenost na pogajanja. Razčlenjena 
stavka se bo nadaljevala tudi v pri
hodnjih dneh, do sobote. Stavki so

Javno se želimo zahvaliti pri
mariju dr. De Fedeju ter 
zdravniškemu in strežnemu o- 
sebju otorinološkega oddelka 
gpriške splošne bolnišnice za 
vso skrb in požrtvovalnost pri 
dolgotrajnem zdravljenju na
šega Milka Mikluša.

SVOJCI

se odrekli uslužbenci, člani sindika
ti CGIL, upoštevajoč tudi dejstvo, 
da se danes pričenja pouk na 
šolah.

V Tržiču manj otrok 
v vseh šolah

Tudi v tržiški občini bo letos obi
skovalo obvezno šolo in višje šole 
manj učencev in dijakov kakor lani. 
Samo v osnovni šoli je 87 otrok 
manj, za 34 enot pa se je znižalo 
število dijakov nižjih in višjih sred
njih šol. Pouk bo letos potekal pov
sod samo v eni izmeni in vse kaže. 
da bodo prostorske stiske iz prej
šnjih let ostale samo še spomin.

SO STRANKE DOSEGLE SPORAZUM?

Morda že danes izvolitev 
novega odbora na pokrajini
Za predsednika naj bi bil izvoljen socialist - Težave s-se
stavo odbora v goriški občini - Dosežen sporazum v Krmimi

Morda bo danes zvečer prišlo do 
izvolitve novega predsednika v po
krajinskem syetu in če bi ostalo pri 
predvidevanjih, bi morali svetoval
ci novopečene večine izvoliti socia
lista prof. Silvia Cumpeto za pred
sednika. Na sestanku med zastopni
ki KD, PSI, PSDI, SSk in PRI so 
v torek zvečer prišli do nekakega 
sporazuma kar se tiče pokrajinske 
uprave. Demokristjani prepuščajo 
socialistom predsedniško mesto, v 
odboru naj bi bilo zastopanih vseh 
pet omenjenih strank. Zataknilo pa 
se je pri sestavi odbora za goriško 
občino, kajti socialdemokrati se ne 
zadovolijo samo s podžupanskih me
stom in zahtevajo večje zastopstvo, 
češ da so iz volitev izšli kot zmago
valci in da se ne morejo zaradi te
ga zadovoljiti z manjšim številom 
odborništev kot v prejšnji mandatni 
dobi. Zato naj bi prišlo najbrž do
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PRVA PREDSTAVA BO 16. OKTOBRA

Sedem predstav v letošnjem abonmaju 
Slovenskega stalnega gledališča

Predstave bodo v Katoliškem domu, obstaja pa realna možnost, da bo spet na raz
polago gledališče Verdi ■ Na programu štiri dela v lastni izvedbi in tri gostovanja

16. oktobra bo Slovensko stalno 
gledališče iz Trsta pričelo s svojo 
redno gledališko sezono v Gorici. 
Predstave bodo kot lani v Katoli
škem domu. Ker kaže, da bo letos 
spet uporabljiva za gledališke pred
stave dvorana Verdijevega gledali
šča. obstaja realna možnost; da 
bomo lahko nekatere predstave gle
dali v tej veliki dvorani v mestnem 
središču, kjer je že imelo naše gle
dališče uspešne- predstave v prej
šnjih sezonah z veliko večjim šte
vilom abonentov kot lani. O organi
zaciji in poteku sezone so se dome
nili na sestanku med predstavniki 
gledališča, Zveze slovenskih kultur
nih društev in Zveze slovenske ka
toliške prosvete. Tudi letos bosta 
namreč obe osrednji kulturno-pro- 
svetni organizaciji pomagali pri iz
vedbi sezone, kot delata to že dol
go vrsto let.

Tudi letos bomo imeli v goriškem 
abonmaju sedem predstav. Za štiri 
bo poskrbel HnšaimbpMJFžaškčga 'gle
dališč«:; tri-bodo gostovanja skupin 
iz Jugoslavije; Za -iUvod v. sezono 
bomo gledali delo RaHItmskegmtira- 
matika Luigija Pirandella «Človek, 
zverina in čednost#. Premiera tega 
dela bo nekaj dni prej v Trstu, s 
tem delom bo kasneje SSG šlo na 
turnejo po Jugoslaviji.

Že mesec dni kasneje, 13. novem
bra. bomo imeli na goriškem odru 
drugo letošnjo abonmajsko predsta
vo in sicer tragično veseloigro av
strijskega Žida Ephraima Kischona 
«Bil je škrjanec#. Na sporedu leto
šnje sezone so še Molierov «Žlahtni 
meščan#, «Partija remija# ameri
škega pisca Daniela L. Coburna, 
vse v izvedbi tržaške gledališke 
skupine. V goste pride Primorsko 
dramsko gledališče iz Nove Gorice 
z delom Briana Clarcka «Čigavo je 
moje življenje#, nato ljubljanski gle
dališčniki s Cankarjevimi «Hlapci» 
in pride priljubljeno zagrebško gle
dališče «Komedija» z glasbeno ko
medijo Wassermana-Leigha «Človek 
iz Manče#.

Gledališče obljublja, da bodo le
tošnje predstave redno ob četrtkih. 
Izven abonmaja pa so na sporedu 
še Ivana Mraka «Proces#, ki ga bo-
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ODPRT BO ŠE DO NEDELJE

Zanimanje za videmski sejem 
notranje opreme in pohištva

Prisotnih je 260 razstavljavcev - Levji de
lež imajo kajpak proizvajalci pohištva

Te dni je na videmskem razsta
višču 27, sejem notranje opreme in 
pohištva «Casa moderna#. Odprli so 
ga v soboto, zaključil pa se bo v 
nedeljo, 21. t.m. Po obisku prvih 
dni sodeč, je prireditev nadvie u- 
spela., Že v soboto dn nedelje je bi
la na razstavjščq velika gneča, Sa* 
mo v nedeljo naj bi si sejem ogle
dalo nad 15 tisoč ljudi. Veliko obi
skovalcev je bilo tudi naslednje dni.

Letos je na sejmu prisotnih 260 
razstavljalcev, li razstavljajo in 
ponujajo nad 1000 artiklov. Levji 
delež imajo kajpak proizvajalci in 
trgovci s pohištvom, veliko pozor
nosti pa so letos namenili tudi grad
beništvu. Očitno so- prostori nekda
nje videmske predilnice in tkalnice 
postali že pretesni in so letos prvič 
skušali pridobiti tudi nekaj novih 
pokritih prostorov s koristno izrabo

Občina Sovodnje in prosvetno 
društvo Sovodnje vabita v ne
deljo, 21. septembra, ob 16. uri 
na folklorno prireditev. Nasto
pila bo folklorna skupina iz 
Smederevske Palanke s spletom 
srbskih in jugoslovanskih ple
sov. V nedeljo bosta v gosteh 
tudi delegaciji občinskih skup
ščin iz Škofje Loke in Sme- 
derevsk Palanke. Prireditev 
bo na ploščadi poleg Kulturne 
ga doma v Sovodnjah.

Vabljeni!

nekaterih stranskih objektov nekJ 
danje tovarne.

Gospodarska kriza je v nekem 
smislu prisotna tudi na videmskem 
razstavišču. Odraža se predvsem v 
nekoliko skromnejši ponudbi, oziro
ma izbiri pohištva, precej razstav
ljavcev pa. ponuja najrazličnejše 
pripomočke in materiale za ener
getsko varčevanje. Tako so se tudi 
letos (lani je bilo to prvič) spet po 
kazali stari dobri štedilniki na dr
va, sicer v nekoliko drugačni obli
ki in prilagojeni za vgraditev v 
sestavljive kuhinje ameriškega ti
pa. Lani si je sejem notranje o- 
preme in pohištva v Vidmu, ki je 
že davno prerasel deželni okvir, o- 
giedalo nad sto tisoč ljudi. Letos 
napovedujejo nov rekord.

Avtobus
za nogometno tekmo 
Jugoslavija-Damka

V soboto, 27. septembra priredi 
ZSŠDI avtobusni izlet v Ljubljano, 
na nogometno tekmo med moštvom 
Jugoslavije in Danske, ki bo ob 17. 
uri (po jugoslovanskem črsu) Tek
ma je veljavna za kvalifikacijo za 
svetovno prvenstvo leta 1982. Cena 
izleta, vključno z vstopnico, znaša 
okrog 12 tisoč lir. Podrobnejša po
jasnila in "rijave na sedežu ZSŠDI. 
Ul. Malta 2 v Gorici, telefon 2495.

do uprizorili spomladi pretežno v 
cerkvah, enodejanka italijanske pi
sateljice Dacie Maraini »Ženski na 
podeželju# in mladinska igre trža
ške pisateljice Zore Tavčar «Aj, kaj 
ribič je ujel#, s katero bodo poskr
beli predvsem za mlado šolsko pu
bliko. V programu imajo tudi reci
tal «Bazovica#, s katerim namera
vajo nastopiti v prosvetnih društvih 
in na šolah.

, Z nabiranjem abonmajev bodo 
pričeli že v ponedeljek, 22. septem
bra. Lanski abonenti bodo imeli mož
nost potrditi abonma in prostor v 
gledališki dvorani; to lahko napra
vijo do 4. oktobra. Seveda lahko 
naročijo istočasno abonma tudi dru
gi, ki si želijo ogledati goriške pred
stave, abonmaje pa bodo prodajali 
prav do začetka prve predstave. 
Cena abonmaja za sedem predstav 
bo 17.500 2a prvi parter, 14.000 za 
drugi parter, 11.000 lir za balkon. 
Abonmaje bodo prodajali na sedežu 
Zveze slovenskih i.khltiumM društev 
v Ulici Malta 2-4tel. B4495) in#iv. 
pisarni Katolfebega^nglasa/M-iUv«. 
Piazzutta 18i*impd■ -17. MriŽ1 '49*»i w» 
(tel. 83177).

Kot smo že omenili, obstaja mož
nost, da bi nekaj predstav lahko 
gledali v Verdijevem gledališču, ki 
ja bilo lani neuporabno za gledali
ške predstave, ker niso postavili 
varnostne železne zavese, kot je 
predvideno po zakonu Slovensko 
stalno gledališče je moralo v Ka
toliški dom, italijansko stalno gle
dališče pa v telovadnico UGG. Za
radi tega nismo v Gorici gledali 
večjih predstav. In goriška publi
ka. tako slovenska kot italijanska, 
je bila zaradi tega prikrajšana. Ve
mo, da se je tržaško italijansko 
Stalno gledališče pozanimalo na go
riški kvesturi, da bi kljub pomani- 
kaniu omenjene zavese lahko imeli 
v Verdiju gledališke predstave. Zdi 
se, da bo mogoče dobiti izredno 
dovoljenje, zatem bi bila potrebna 
nekatera dela v gledališču in mor 
da že čez nekaj mesecev bomo v 
Verdiju lahko spet sledili gledali
škim predstavam.

Kar se tiče izvenabonmajskega 
dela našega gledališča naj omenimo 
še, da bodo tudi letos pripravljalna 
predavanja na šolah in da bo SSG 
nudilo nekaj predstav in recitalov 
dijakom in šolarjem.

V Gradežu ob koncu 
meseca 57. skupščina 
Furlanskega 
jezikoslovnega društva

V Gradežu bo v nedeljo, 28. sep
tembra 1980 57-letna skupščina Fur
lanskega jezikoslovnega društva (So- 
cieta filologica friulana) Ob tej pri
ložnosti bod . predstavili občinstvu 
zbornik, ki obsega vrsto strokovnih 
člankov in različnih zapisov o zgo
dovini, umetnosti in ljudskih izro
čilih Gradeža.

V jutranjem delu zasedanja bodo 
udeleženci poslušali poročilo profe
sorice Marije Riefer Tarlao z gra
ške univerze, ki bo predavala o ri 
bistvu in ribiških običajih v Gra
dežu. V popoldanskem času si bodo 
udeleženci kongresa ogledali nekaj 
kulturnih in zgodovinskih zanimi
vosti mesteca v laguni, ob 16. uri 
pa sledili nastopu folklorne skupi 
ne Lis luzignutis iz Gorice ter zboru 
«Giuseppe Schiff# iz Chioprisa.

V okviru vsakoletnega srečanja 
je tudi cerkveni obred furlanšči- 
ni. zvečer pa bo na vrsti še upri
zoritev idrskega dela «La regata# 
v gradeškem narečju.

Zares radikalni praznik
Po vzgledu drugih strank, zdru

ženj in organizacij, bodo tudi gori
ški radikalci priredili svojo šagro. 
Na sporedu bo v nedeljo, 21. sep
tembra na Krminski gori, oziro 
ma v neposredni bližini vojaškega 
strelišča.

To bo pravi praznik na odprtem, 
brez zvočnikov, elektrike, kioskov 
in podobnih zadev. Pričel se bo zju
traj, končal ob sončnem zahodu. Po
polnoma brez glasbe pa res ne ho, 
pravijo radikalci, ki so na priredi

tev povabili ansambel Verbena. Si
cer pa, 'rez zamere, do nedelje u- 
tegnejo še precej spremeniti spo
red. Tako so pred kratkim napove
dali. da bodo priredili tekmovanje 
v nabiranju gob. Zdaj so se premi
slili. ker so menda spoznali, da bi 
to pomenilo pravo ropanje narave. 
Namesto gobarskega tekmovanja 
napovedujejo slikarski ex tempore. 
Sicer pa ne bo v gozdu na Ple- 
šivem nikakršnega razgrajanja, saj 
vina. čeprav smo sredi Brd, ne bo
do prodajali.

V DEŽELNEM AVDITORIJU

Letos tudi nedeljske 
glasbene matineje

V prihodnji jesensko - zimski se
zoni se ram v Gorici obeta dokaj 
živahna glasbena - koncertm dejav-

ti j* *<> Poredil# ., Glasbena, rnuLea. glasbenih 
srečanj, za katere -skrbi, gor iška ob- 
čmska, oprava, bopto, začenši že s 
prihodnjim tednom, imeli tudi glas
bene matineje ob nedeljah. Kultur
no in glasbeno društvo tRodolfo Li- 
pizer» je ob gmotni pomoči goriške 
hranilnice pripravilo vrsto jutranjih 
koncertov, ki bodo na sporedu v 
deželnem avditoriju, s pričetkom ob 
11. uri. Kot prvi bo v nedeljo, 28. 
septembra nastopil tržaški «.Bocche 
rinijev kvarteta, v katerem igrajo 
poleg Severina Zannerinija še Pao
lo Longo ter Fernanda in Giorgio 
Selvaggio.

V okviru glasbenih matinej bo v 
Gorici nastopila tudi klavičemba- 
listka Gabriella Cavo, ob spremlja
vi violončelista Nerea Gasperinija.

V nadaljevanju sezone bo še kon
cert Giorgia Biasca in Ennia Guer- 
rala (flavta in kitara), Brune in 
Anne Barutti (violina in klavir), 
orkestra «Lipizer» in harfistke Pa 
trizie Tassini.

Sklepni koncert bo imel pianist 
Carlo Jose Seno.

Abonmajske vstopnice za nedelj
ske matineje prodajajo v turistič 
ni agenciji Appiani.

zastoja tudi v pokrajinski upravi in 
ni izključeno, da bodo izvolitev pred
sednika in odbornikov odložili na 
kasnejšo sejo. Niso pa vse stvari 
razščiščene. kajti nekaterim krogom 
v socialistični stranki sporazum le
vosredinskega tipa ne ustreza, ker 
menijo, da bi se tak sporazum zoper
stavljal precej razširjenemu sodelo
vanju med socialisti in komunisti v 
večini občin goriške pokrajine. Taj
nik PSI Trombetta je sinoči sklical 
sejo pokrajinskega odbora stranke, 
ki naj bi razpravljal in odločal o do
seženem sporazumu na {»krajini m 
tudi o izhodiščih za občinski odbor 
v Gorici.

Drugače pa je v Krminu. kjer bo 
seja tamkajšnjega občinskega sveta 
v torek. 23. septembra. Socialisti in 
demokristjani so se domenili o pro
gramu in porazdelitvi mest v <)d- 
boru. Za župana bo socialist Fausto 
Nunin, ki nasledi prejšnjega župana 
Žara. Občinski svet bo moral spre
jeti tudi Zarovo ostavko s svetoval
skega mesta, kajti Zar, ki je v 
prejšnji mandatni dobi načeloval le
vičarski koaliciji med komunisti in 
socialisti ni bil pripravljen podpira
ti nove koalicije, ki je sicer zaradi 
številk edina možna v sedanjem kr- 
minskem občinskem svetu. Podžupan 
bo demokristjan Aldo Ambrosio, ki 
bo vodil tudi resor za urbanistiko, 
v odboru bodo še demokristjanski 
zastopniki Silvano Jacuz. bivši žu
pan. ki bo odgovarjal za splošna 
vprašanja, Vittonua Guerra, ki bo 
vodila resor za kmetijstvo, Franc 
Kenda (ta zastopa na demokristjan
ski listi Slovensko skupnost), ki 
bo vodil resor za turizem, Giovanni 
Battista Panzera. ki bo odgovarjal 
za kulturo in ekologijo, in socialist 
Claudio Canesin, ki bo odgovarjal 
za športno dejavnost.

Izleti
Prosvetno društvo «Danica» Vrh

obvešča udeležence izleta v Beo
grad in Djerdap, da bo odhod z 
Vrha v soboto, 20. t.m., ob 10.45. 
Udeleženci naj se zberejo pred go
stilnama Pri lovcu in Devetak na 
Vrhu.

Gledališča
Primorsko diamsko gledališče v

Novi Gorici, danes ob 11. uri, W. 
Shakespeare; DVA GOSPODA IZ 
VERONE, predstava za red GV B. 
Predstava bo v gledališki dvorani v 
Solkanu*. „ . r.>

Kino
((urica

VERDI 17.00-22.00 «The rose# B. 
Midler 'in A. Bates. Prepovedan 
mladini pod 14. letom.

CORSO 17.00-22.00 «Bersaglio al- 
tezza uomo». L. Merenda in P. 
Di Loresi. Prepovedan mladini 
pod 18. letoiji

VITTORLV 17.00-22.00 «Un super 
porno#. Prepovedan mladini pod 
18. letom.

Tržič
EXCELSIOR

togenico#.
PRINCIPE

18.00— 22.00 «Sono fo-

18.00- 22.00 «Qua la

At trn Carica 
in okolica

SOČA 18.00—20.0f cNemi šaolin#. 
Hongkonški film.

SVOBODA 18.00-20.00 «Ugrabitelji». 
Ameriški film.

DESKLF 19.30 »Osmi potnik#. Ame
riški film.
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SAMO OBČASNE TEŽAVE ALI ZNAK HUJŠE KRIZE?

V NEKATERIH MESNICAH 
NIMAJO GOVEJEGA Mi; S A
Mesarji trdijo, da jim kontingent proste eone ne zadošča

Vse kaže, da se bomo morali kma
lu oskrbovati z mesom v mesnicah 
na jugoslovanski strani, ali pa se 
odreči običajnemu zrezku. V nekate
rih goriških mesnicah je namreč te 
dni zmanjkalo govejega mesa, nove 
pošiljke pa pričakujejo šele v pri
hodnjem tednu. Stvar je toliko bolj 
čudna, kajti v drugih mesnicah je 
oskrba povsem- običajna. Kaj se 
pravzaprav dogaja? Kakor znano ku
pujemo v Gorici in pokrajini goveje 
meso po nižji ceni, kakor drugod v 
državi in to bo na!brž eden od o- 
snovnih vzrokov občasnega pomanj
kanja.

Od letos spomladi je sicer nekaj 
več reda v prodaji govejega mesa 
iz kontingenta proste co ie in to z 
uporabo posebnih nakaznic. Novi na 
čin razdeljevanja pa očitno še ni dal 
zadovoljivih rezultatov. V nekaterih 
mesnicah so nadaljevali s staro 
prakso, čimveč prodam temveč za 
služim. Mesa po znižani ceni so bili 
tako deležni tudi kupci iz drugih po
krajin, čeprav so ugodnosti izrecno 
predvidene samo za prebivalce gori
ške pokrajine.

Težave so tudi v tem. da je kon
tingent proste cone, spričo narašča
joče porabe postal premajhen. Za 
Gorico in Sovodnje znaša količina 
mesa 8500 stotov letno, kar ustreza 
približno 1,3 kilograma govejega 
mesa mesečno na prebivalca

Pri vsej zadevi pa je vmes tudi 
nekaj špekulacije, seveda na škodo 
porabnikov. Nekateri mesarji so se 
doslej zanašali izključno n kontin
gent mesa iz proste eone, medtem 
ko bi dodatne količine lahko kupili 
na prostem trgu. To meso je res

dražje, vendar bi ga lahko tudi dra
žje prodali in to enim kupcem iz 
drugih krajev, ki nimajo nakojnic. 
Spričo naraščajoče porabe so se ta
ko znašli z nezadostno količino mesa.

Razdeljevanje kontingenta, oziro
ma uvoznih dovoljenj je tako v av
gustu, kakor v septembru potekalo 
povsem običajno, zagotavljajo na 
trgovinski zbornici, zato je vzroke 
za trenutno stanje treba iskati naj- 
brže drugje Drugačnega mnenja pa 
so pri združenju trgovcev. Kjer tre
nutno težave pripisujejo razkoraku 
med povpraševanjem in razpoložlji
vim kontingentom mesa po nižji 
ceni.

Koiifcrli po (niških 
trgih in ulicah

Zbor «£. Grion* bo v tem in pri
hodnjem tedn. priredil v Tržiču 
vrsto koncertov r a odprtem. Jutri, 
ob 20.30 bodo peli v okraju Aris 
S. Polo, v soboto, zmeraj ob 20.30, 
v Panzanu, v petek, 26. septembra 
v Ulici Romana, v soboto, 27. sep
tembra pa v rajonu Largo Isonzo.

DEŽURNA f EKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je v Go

rici dežurna ukarna Villa S. Giu- 
sto, Korzo Italija 244, tel. 83 538.

DEŽURNA LFKARNA V TRŽIČI
Danes ves dan in ponoči je v 1 

žiču dežurna lekarna bolnišnic 
Ul. Terenziana 26, tel. 44-387.
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Južni vhod v obilnih 16 km dolg predor Sv. Gottharda skozi Alpe, ki so ga izročili prometu 5. t.m. V 
ospredju velika skulptura švicarskega umetnika Gianfranca Rossija

Iz filmskega sveta

Beneška retrospektiva 
Japonca Mizoguchija

Gotovo med največjimi naspro
tji, ki jih je doživljal letošnji film
ski festival v Benetkah, je nere
šen odnos med potrebami festival
ske strukture kot take (kvantiteta 
sama novih filmov in spremnih po
bud se iz leta v leto veča, da je 
lahko manifestacija kompetitivna 
z drugimi festivali) in specifičnosti 
beneške ustanove, pri kateri bi 
moral biti festival le konica ice- 
berga, ki opozarja na širšo, «per- 
manentnov dejavnost bienala.

Normalno bi bilo, da retrospek
tivo združujejo ti dve značilnosti. 
Se pravi, da bi moral arhiv, ki 
je sestavni del bienala, ohranjati 
in širiti filme, ki se prikažejo v 
beneški retrospektivi. Kakšen smi
sel ima pač, ogledati si 32 filmov 
(kolikor jih je bilo letos v retro-

Priprave 
na generalno 
konferenco 
UNESCO 
v Beogradu

V Beogradu hitijo s pripravami 
za čimlepši sprejem in počutje u- 
deležencev 21. zasedanja general
ne konference UNESCO, ki bo v 
jugoslovanskem glavnem mestu od 
23. septembra do 28. oktobra.

V veliki dvorani centra «Sava» 
bo na sam dan otvoritve general
ne konference nastopil beograjski 
zbor «Collegium musicum*. Na
slednji dan pa bo velika folklor
na prireditev, na kateri bo okoli 
800 plesalcev - amaterjev iz Voj
vodine predstavilo folklorno boga
stvo jugoslovanskih narodov in na
rodnosti. Kasneje se bodo pred
stavili še folklorni ansambli iz Tur
čije, Japonske in Iraka s svojimi 
tradicionalnimi plesi, pesmimi in 
glasbo. 21. oktobra pa bodo spet 
nastopili domači folklorni ansambli 
«Kolo, «Lado». *Tanec» in «šota».

V dvorani centra «Sava» bo 6. 
oktobra začetek znanih beograjskih 
glasbenih svečanosti — «BEMUS», 
ki bodo s posebnim programom 
počastili generalno konferenco U 
NESCO.

Pripravili so še vrsto koncertov, 
ki jih bodo izvajali priznani umet
niški ansambli Slovenski oktet. 
Zagrebški solisti, Beograjska fil
harmonija. zbor in orkester Sofij
ske filharmonije, Moskovski ko
morni orkester in drugi.

Zanimivo je, da so umetnike iz 
drugih držav izbrale same drža
ve — udeleženke generalne konfe
rence UNESCO in da nosijo vse 
stroške njihovih nastopov v Beo
gradu.

Predvidevajo, da bo za to prilož
nost prišlo v jugoslovansko glavno 
tnesto okoli 2500 do 3500 gostov iz 
tujine, ki bodo v Beogradu ostali 
poldrugi mesec.

Za udeležence tega izredno po
membnega zasedanja so v dvaj
setih beograjskih hotelih zagoto
vili 2800 sob, v moderni stavbi Ge
neza pa so poskrbeli za 80 dele
gacij 12.660 kvadratnih metrov po
slovnih prostorov, opremljenih s te
lefoni, teleksi in drugimi moder
nimi pripomočki.
' Agencija Potnik je pripravila ob
sežen turistični program za spo
znavanje Beograda, njegove oko
lice in drugih turističnih središč 
po vsej Jugoslaviji. V ta namen 
so natisnili program v angleščini 
v 6.000 izvodih, kjer bodo gostom 
ponudili 30 zanimivih aranžmajev 
in deset izletov za konec tedna v 
najbolj znani turistična središča 
in v glavna mesta sosednjih držav.

Putnik bo imel svoja informa
tivna predstavništva v centru «Sa- 
v*», v zgradbi Genexa in v vseh 
hotelih, kjer bodo stanovali ude
leženci zasedanja. Prav tako bodo 
organizirali službo rent a car in 
izdali poseben katalog z vsemi po
datki najboljših gostinskih objek
tov in restavracij.

J. O.

ZDRAVNIKOVO MNENJE

ANGINA IMA LAHKO TUDI 
IZREDNO HUDE POSLEDICE

Razne vrste angine ter zgodnje in pozne komplikacije
Angina je akutno vnetje tonzil 

t.j. mandljev in njihove okolice. 
Je značilna «prehladna bolezen* 
mrzlih in vlažnih letnih mesecev, 
to se pravi, da bo aktualna v 
kratkem, ko se poletje prevesi na 
jesen, poleti pa se pojavlja zla
sti ob naglih vremenskih spremem
bah. Povzročitelji angine so naj
različnejše bolezenske klice, tako 
bakterije kot virusi, pogosto pa je 
angina le zunanji odraz nekega 
drugega bolezenskega dogajanja, 
ki prizadene ves organizem. Na.i- 
pogostejši in hkrati najnevarnejši 
povzročitelj je streptokok.

Pogosto je ne jemljemo dovolj 
resno, čeprav je v resnici vse 
prej kot nenevarna bolezen. Ne
redko je zato zdravljenje nepo
polno ali celo povsem nepravil
no Zlasti pogosto obolevajo otro
ci in mladi ljudje. Angina ne pu
šča odpornosti, nasprotno.

Bolezen se začne naglo z vi
soko vročino, s splošnim slabim 
počutjem, z utrujenostjo, glavo
bolom, bolečinami po vsem tele
su in z izgubo apetita. Jezik je 
močno belo obložen, iz ust zaucjflr- 
ja po gnoju. Za angino so zrn? 
čilne predvsem bolečine pri pozi
ranju, ki se pojavijo takoj ali pa, 
šele naslednji dan.

Na podlagi lokalnega videza 
nebnic ločimo več oblik angine. 
Pri kataralni angini so nebnice 
povečane, sočne, pordele, na do
tik boleče. Običajno otečejo ne
koliko tudi okolišne bezgavke. Pri 
folikularni angini opazimo na po
večanih in pordelih nebnicah ru
menkasto bele gnojne pike. Pri 
lakunarni angini so nebnice po
večane, razbrazdane, iz razširje
nih lakun strle gnojni čepi, ki se 
dajo z žličko lepo odbrisati. Pri 
abscedentni angini pa je nebni
ca v celoti zagnojena. Tak ogno
jek se kaj rad izlije v ustno 
votlino.

Pri dojenčkih in malih otrocih 
spremljajo včasih angino še dri
ska, bruhanje in bolečine v tre
buhu. Spremembo v grlu lahko 
celo prezremo.

Komplikacije lahko, zaradi bolj
še preglednosti, delimo v zgodnje 
in kasne. Med zgodnjimi najde
mo pogosto vnetje srednjega uše
sa, ker obstaja med ušesom in 
ustno votlino posebna povezava, 
po kateri se lahko klice direktno 
zanesejo v uho. Gnojno vnetje 
pa se lahko širi v okolico nebnic. 
Taki ognojki se lahko predro v 
ustno votlino ali pa jih bolnik 
me spanjem celo vdahne v plju
ča, zaradi česar mu preti nasta
nek ognojkov v dihalih ali pa ce
lo zadušitev. Najhujša zgodnja 
komplikacija pa je sepsa, kadar 
vderejo bakterije iz ognojenih 
nebnic v kri in se s krvjo raz
nesejo po vsem telesu. Redka, 
vendar lahko zelo nevarna kom
plikacija. je vnetje slepiča, na

kar moramo biti pozorni, če se 
med boleznijo nenadoma pojavijo 
močne bolečine v trebuhu z bru
hanjem.

Sc nevarnejše pa so kasne posle
dice angin, kamor sodijo težka 
vnetja ledvic, akutni sklepni rev
matizem ter vnetja srčne miši
ce in srčnih zaklopk, kar vodi 
sčasoma v hudo invalidnost. Za
to moramo vsako angino vzeti za 
resno obolenje. Bolnik naj zato 
leži še nekaj dni po padcu vroči
ne. Zdravilo so še vedno penici
lin in antibiotiki penicilinske gru
pe, seveda, če jih bolnik dobro 
prenaša in ni nanje preobčutljiv. 
Zdravljenje naj traja deset dni, 
ne glede na to, če se klinični zna
ki bolezni že po nekaj dneh pomi
rijo. Pri jemanju zdravil se mo
ramo točno držati zdravnikovih 
navodil, ker le tako bo zdravilo 
lahko učinkovalo. Da je zdravilo 
lahko učinkovito, mora biti v krvi 
ves čas v primerni koncentraciji, 
kar pa dosežemo le, če se držimo 
predpisanih doz in časovnih raz
makov med posameznimi dozami. 
^.(Jrgijanje kamilic ali žaibljeve- 
,ga čaja, prav -tako, pa tudi izpira
nje z vodikovim prekisom (H2O2) 
odstrani le neprijeten vonj in o- 
kus iz ust, na samo zdravljenje

pa nima vpliva.
Če se angine pogosto ponavlja

jo, lahko preide vnetje v kronič
no. Nebnici sta povečani, razbraz
dani s številnimi gnojnimi čepi. 
Iz ust neprijetno zaudarja. Pogo
sto imajo taki bolniki tudi neko
liko povišano telesno temperatu
ro (do 37,5). Zaradi kroničnega 
vnetja sta tonzili izgubili svojo 
zaščitno vlogo in se spremenili 
v vir okužbe.

Tudi v otroški dobi je kronič
no vnetje nebnic in žrelnice po
gosto, v zadnjih časih celo vedno 
pogostnejše. Taki otroci imajo 
stalno odprta usta, smrče, slabo 
uspevajo, nimajo teka, stalno jih 
žeja in so nagnjeni h katarjem 
zgornjih dihal in ušes. Lahko so 
naglušni in zato slabo govore, za
radi česar na videz zaostajajo v 
duševnem razvoju za svojimi zdra
vimi vrstniki.

Pri zdravljenju kroničnih vne
tij pomaga včasih klimatsko zdrav
ljenje, zlasti v obmorskih krajih. 
Vendar pa se je treba v vseh 
podobnih primerih čimprej posve
tovati s svojim zdravnikom. Ne
redko je potrebno tako priza
deti nebnici in žrelnico operativ
no odstraniti.

Dr. R.R.

spektivi) v 12 dneh, seveda poleg 
številnih drugih filmov, ne da bi 
potem ti filmi ostali na razpolago 
za pazljivejši ogled in študijsko 
analizo? Namesto da bi bilo tako 
(le nekatere filme iz retrospektive 
bodo prikazali še v nekaterih me
stih, nato pa se bodo povrnili na 
Japonsko, v Francijo, Anglijo in 
drugam), je letos prišlo celo do 
paradoksa, da beneški arhiv ni 
dal. . . beneškemu festivalu enega 
izmed Mizoguchijevih filmov, ki 
jih že ima, z izgovorom, da gre 
za vnetljivo kopijo. In to je tudi 
res, vendar vnetljiva kopija še ne 
pomeni kopija, ki zgori ob projek
ciji, ker bi, si sicer ne mogli za
misliti obstoja filmskih projekcij 
do sredine 50 let; dovolj bi bilo 
nekaj pozornosti, v skrajnem pri
meru pa bi se lahko ponatisnila 
nova, nevnetljiva kopija. A mi
slim, da je absurdno pogojevati 
racionalne rešitve, kq gre za ti
pični primer kontradikcij znotraj 
neracionalno birokratizirane usta
nove.

Bolje bo preiti k obravnavanju 
retrospektive same, kot nam ga 
omogoča dnevniški dopis in pred
vsem spomin: za pravo analizo 
bi bili potrebni pogoji, ki jih en
kraten ogled v nekaj dnevih ne 
omogoča.

O Mizoguchiju je težko reči, da 
je avtor, katerega vrednost je bi
lo treba šele odkriti. Medtem ko 
je na Zapadu drugi velikan japon
skega filma Yasujiro Ozu v glav
nem še neznan, je Mizoguchi v 
50 letih zaslovel kot ^festivalski* 
režiser: in prav beneški festival 
ga je večkrat nagradil. Francoski 
kritiki, ki so potem prešli k režiji 
v okviru rnovega vala», so izbrali 
Mizoguchija za enega izmed naj
ljubših avtorjev. In do danes sta 
francoska in anglosaška kritika 
ostali pozorni do režiserja, ki je 
preminil sredi petdesetih let. *

V Italiji pa so ostali znani le 
tisti filmi, ki so svoj čas zasloveli 
v Benetkah. Letošnja retrospekti
va je velika novost predvsem za 
Italijo, ima pa tudi mednarodni 
pomen «obračuna»: prikazani so 
bili (z dvema izjemama) vsi filmi, 
za katere danes vemo, da so ohra
njeni; objavljena je bila knjiga, 
ki zbira bogato dokumentacijo in 
izbor kritičnih pristopov; organizi
rana je bila okrogla miza, ki se 
je je udeležilo več kritikov in sam 
režiserjev sodelavec, scenarist Yo- 
shikata Yoda.

Iz retrospektive lahko izvajamo 
nekaj hipotez: morda se ne moti 
kritik Noel Burch, ki poudarja po
men režiserjeve proizvodnje v pre
hodni dobi med nemim jfi zvočnim 
filmom, meni pa, fa,jej;zadnji,, 

SERGIJ GRMEK

(Nadaljevanje na zadnji strani)

STIKI ITALIJANSKE UNIJE Z MATIČNO DEŽELO

Nekatere plodne iniciative 
z raznimi ital. ustanovami
Vloga tržaške Ljudske univerze in beneške ustanove Cini

V zadnjih desetih letih so se 
pomnožile in poglobile pobude za 
trajnejše in učinkovitejše stike 
med italijansko nacionalno skup
nostjo, ki živi v Jugoslaviji, in 
njeno matično deželo Gre za po 
bude, ki so bile in so tako rekoč 
nujne, da bi se preprečilo osiro 
mašenje italijanskega jezika med 
pripadniki italijanske skupnosti, 
ki živijo v vsakdanjem stiku s 
Hrvati in Slovenci in nimajo u- 
streznega stika s prebivalstvom 
matične dežele. V zvezi s tem se 
je kot zelo učinkovito izkazalo so
delovanje, ki ga je Italijanska u- 
nija za Istro in Reko vpeljala s 
tržaško Ljudsko univerzo. To so
delovanje, ki traja že deset let 
in več se kaže v bistvu v organi
ziranju konferenc o različnih te
mah, ki zajemajo področje kultu
re in omike, nadalje gre za tečaje 
in seminarje za ažuriranje jezika 
italijanske skupnosti, gre tudi za 
izlete v razne kraje Italije za spoz
navanje kulturnih bogastev matič
ne dežele itd.

V dogovoru med obema ustano
vama se vsako leto organizirajo 
tudi natečaji ki nosijo naslov «1- 
stria nobilissima» in ki so doslej 
dali izredno dobre rezultate. K že 
doslej uveljavljenim literatom kot 
so Alessandro Dammiani, Giacomo 
Scotti, Lucifero Martini in Umber- 
to Matteoni, se pridružujejo sedaj 
tudi Maurizio Tremul, Giorgio L11- 
biana, Adelia Biasiol, Lino Dglton, 
Laura Marchig in drugi. V raznih 
monografijah in esejih se je v 
zadnjem času prešlo na nove te
me, ki odražajo stvarnost italijan
ske skupnosti in tudi njene načrte, 
seveda v okviru socialno političnih 
in kulturnih komponent, v katerih 
ta skupnost živi in dela.

Pri teh vsekakor pozitivnih in 
hvalevrednih pobudah v sedanjem 
razvoju italijanske skupnosti v Ju
goslaviji, ki razpolaga v zadnjem 
času z vedno večjim številom vi
soko kvalificiranih'mladih intelek
tualcev, je treba pomisliti tudi na 
kak korak naprej, celo na kako
vostni skok v višjo kvalificirano 
dejavnost.

Eden izmed konkretnih pogojev, 
ki bi s časom moral zadobiti ved
no bolj konkretno vsebino in obli
ko in ki bi moral zagotoviti na
daljnji vzpon v nekaterih humani
stičnih in znanstvenili panogah, je 
v zadnjem času prišel iz vrst ene 
najbolj kvalificirane kulturne in 
znanstvene ustanove, iz beneške 
ustanove Cini. Gre, kot vemo, • 
za svetovno znano ustanovo, ki že 
desetletja organizira žttgnstvena in 
kulturna srečanja na hajvišji rav
ni, deloma tudi zaradi preverjene
ga in uspešnega sodelovanja z
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Patronat KZ - INAC svetuje
Različni kmečki prispevki v posameznih občinah
Vpr.: «Prejšnji teden sem dobil 

davčno kartelo od kmečkega za
varovanja in sem tudi že plačal 
prvi obrok, kot ste tudi vi sveto
vali v vaši rubrjki. Sedaj se bom 
še zglasil v vašem uradu, da vlo
žimo priziv, ker smo morali pla
čati zaostanke. Včeraj pa sem 
srečal na tržnici prijateljij iz ne
ke druge občine na Tržaškem in 
mi je povedal, da od njega terjajo 
precej manj kot od mene (skoraj 
polovico). Poleg tega mi je rekel, 
da je že vložil priziv in da sploh 
ne bo plačal davkov do odgovo
ra na priziv, ker da so mu tako 
svetovali. To je vzbudilo v meni 
določene dvome: mi lahko, pro
sim, razložile, kako se je treba 
ravnati s plačevanjem davkov in 
s prizivi, rad pa bi tudi vedel, 
če so tiste razlike v prispevkih 
zaradi pomote davčne izterjevalni- 
ce ali je kak drugi vzrok? Zahva
ljujem se vam zo pozornost.» P.F.

Veseli me, da ste postavili zgor
nje vprašanje, ker ima verjetno 
marsikateri kmetovalec teh dneh 
podobne dvome in je treba pač

storiti vse, da se preprečita zme
da in napačno tolmačenje. Zato 
vam rade volje pojasnim stanje 
in odgovarjam na zastavljeni vpra
šanji.

1. Davčne kartele, s katerimi iz
terjujejo kmečke zavarovalne pri
spevke za pokojninski sklad in 
zdravstveno oskrbo (povsod jih si
cer še niso razdelili), vsebujejo 
letos kar deset postavk z odgo
varjajočimi zneski. Le zadnja dva 
zneska sta zakonita (522/80 in 
523/80), ker je pač to zavaroval
ni prispevek za leto 1980. Vse 
prejšnje postavke pa so po tol
mačenju "edine pravnikov nezako
nite, ker gre za indicizacijo do
datnega prispevka in za odgovar
jajoče pasivne obresti od leta 1976 
dalje. Zakonska utemeljenost pr
vih osmih postavk je torej vpraš
ljiva, zato svetujemo vsem kme
tovalcem, da vložijo na pokrajin
sko komisijo SCAU priziv proti 
tem davčnim bremenom.

Ne moremo vnaprej vedeti, kak
šen bo odgovor (bolj kot za inter
pretacijo zakona gre za politično

odločitev), vendar obstaja mož
nost negativnega odgovora. V vsa
kem primeru pa je treba prispe
vek za leto 1980 obvezno plačati, 
kar pomeni, da kdor sedaj ne 
poravna prvega obroka, bo mo
ral plačati globo in obresti na ne
poravnane zneske. Zato ste storili 
pravilno, če ste plačali prvi ob
rok, za (Male tri obroke pa bo
mo videli naknadno, kakšne no
vosti bodo prišle na dan.

2. Kar pa zadeva višino zava
rovalnih prispevkov pri kmečkem 
zavarovanju, že več časa napove
dujejo, da bo prišlo do reforme, 
tako da naj bi kmetje plačevali 
prispevke v sorazmerju v površi
no svojega premoženja, ne pa vsi 
enako, kot to velja danes. Vendar 
pa so razlike (tudi precejšnje) 
med posameznimi kmetovalci, to 
pa je odvisno od občine, v kateri 
posameznik živi in od območja, 
na katerem se nahaja obdeloval
na površina. Bistvena razlika ve
lja med nižinskim in goratim pod
ročjem, saj za gorata področja 
veljajo precejšnje olajšave in za

varovalni prispevki so zato bist
veno nižji. V tržaški pokrajini šte
jejo kot gorato področje' občine 
Devin - Nabrežino. Zgonik in Re- 
pentabor, zato plačujejo tamkajš
nji kmetovalci nižje prispevke.

Da bo slika popolna in jasna, 
navajamo višino zneskov v posa
meznih občinah (tudi med obči
nami na istem področju so ma
lenkostne razlike, ker so pač raz
lične pristojbine za izterjevanje): 
tržaška občina: 197.136 lir za po
kojninski sklad in 40.564 lir za 
zdravstveno oskrbo: miljska ob
čina: 189.425 lir za pokojninski 
sklad in 63.050 lir za zdravstveno 
oskrbo; dolinska občina: 202.952 
lir za pokojninski sklad in 41.760 
lir za zdravstveno oskrbo; repen- 
tabrska občina: 91.592 lir za po 
kojnin-iki sklad in 41.636 lir za 
zdravstveno oskrbo; zgoniška ob
čina: 91.644 lir za pokojninski 
sklad in 41.660 lir za zdravstve
no oskrbo: devinsko - nabrežiri- 
ska občina: 91.120 lir za pokojnin
ski sklad in 41.420 lir za zdrav
stveno oskrbo.

DUŠAN ŽEUEZNOV V.

DIVJALI SO
MED VOJNO

75. PO PRIMORSKI
Kreisleiter NSDAP Franz Hradetzky

V glavnem je ostala stara, dotlej urejena struktura 
urada. Na novo se je ustanovil urad za prehrano in si
cer oddelek A za izdajanje živilskih izkaznic, obračuna
vanje in razdelitev živil ter oddelek B za izdajanje na
kaznic za tekstilno blago, usnjeno blago, železnino in 
druge racionirane vrste blaga.

Podjetja, pri katerih so nakupovali nemški civilisti 
ali pa vojska, so imela prednost pri dodelitvi vsega blaga.

Podjetja, katerih lastniki so bili izseljeni, je komisar 
za Festugung deutschen Volkstume (utrjevanje nemštva) 
na Bledu na novo zasedel. Politični komisaj je zato dobil 
nalog izstaviti potrebne dokumente za nadaljnje obrato
vanje kakor obrtni list itd.

Matične knjige je matični urad v Kranju, ki je bil 
podrejen šefu civilne uprave direktno, zbiral v centralnem 
arhivu v Kranju. Vzrok tega ukrepa je bila ustanovitev 
matičnih uradov po nemškem vzoru.

Table ob cestah so nadomestili s tablami, ki so bile 
običajne v Nemčiji in napisali so jih z nemškimi imeni. 
Za določanje nemških imen je bil pri šefu civilne uprave 
na Bledu poseben oddelek. Deloma je ta imena ponem
čil tudi KVB. Kolikor so bila imena znana še iz av
strijskega časa, so se takoj uvedla.

Preiskovalec: Kaj predstavlja funkcija političnega ko
misarja?

Hradetzky: Funkcija političnega komisarja predstav
lja funkcijo Landsrata. Imel je nalogo s svojim apara
tom na svojem delovnem območju izpolniti nalogo ponem
čevanja dežele.

Preiskovalec: Opišite vam podrejeno ustanovo! 
Hradetzky: Urad političnega komisarja je obsegal sle

deče urade:
Urad I — sekretar in blagajnik ter istočasno namest
nik političnega komisarja,
Gospodarski urad — urad za prehrano in urad za 
preskrbo, prometni urad, cestni urad, veterinarski u- 
rad, gozdarski urad, zdravstveni urad, šolski urad, po
ljedelski oddelek, Gendarmeriehauptmannschaft. 
Preiskovalec: Kdo je vodil šolski oddelek in kakšne 

naloge je imel ta oddelek?
Hradetzky: Šolski oddelek je vodil Hermann Planteu 

iz Hermagorja. Planteu je bil član NSDAP od 1938. leta 
in je spadal k Ortsgruppi Hermagor.

Naloge šolskega urada so bile: 
zagotoviti in zakleniti šolske prostore, 
pripraviti začetek, šole.

ministrstvom za zunanje zadeve, 
z ministrstvom za šolstvo, z Ev
ropsko skupnostjo, z UNESCO ter 
z univerzitetnimi in kulturnimi u- 
stanovami vsega sveta. Kulturno 
središče, ki deluje v okviru te 
svetovno znane ustanove, zbira na 
otoku San Giorgio v beneški laguni 
znanstvenike in kulturne ustvarjal
ce z vsega sveta na razna sreča
nja, kongrese, seminarje, glasbe
ne manifestacije in didaktične raz
stave. In to skozi vse leto. V leto
šnjem letu je ustanova Cini imela 
še to čast, da je zbrala na zase
danje šefe držav Evropske skup
nosti in nato še predsednike vlad 
sedmih najbolj industrializiranih 
držav Zahoda.

P0 nekaterih srečanjih s pred
stavniki ustanove Cini se kaže 
možnost za uresničenje nekaterih 
pobud za pripadnike italijanske 
nacionalne skupnosti, ki živi v Ju
goslaviji in to v okviru sodelova
nja med Italijansko unijo za Istro 
in Reko ter tržaško Ljudsko uni
verzo, v okviru sodelovanja, ki se 
je izkazalo doslej kot zelo učinko
vito.

Prva zadevna pobuda je zelo do
bro uspela v minulem poletju, ko 
je podpredsednik ustanove Cini 
prof. Vittore Branca organiziral 
tečaj za ažuriranje in izpopolni
tev italianistov iz vse Evrope. 
Tega znanstvenega zasedanja se 
je udeležilo tudi kakih deset pro
fesorjev in časnikarjev italijanske 
nacionalne skupnosti iz Istre in 
Reke. V programe delovanja u- 
stanove Cini v prihodnjih mesecih 
pa so vključili tudi zasedanje štu
dijskega značaja z naslovom «Hu- 
manizem v Istri*. Zasedanje je 
namenjeno predvsem italijanskim 
in jugoslovanskim znanstvenikom,

prvenstveno seveda strokovnjakom 
italijanske skupnosti v Jugoslaviji, 
ki bi želeli poglobiti svoje pozna
vanje te snovi. Na tem zasedanju 
bodo skušali poglobiti poznavanje 
italijanske kulture v Istri od za- 
četka 14. stoletja do reforme in 
to na osnovi umetniških del, lite
rarnih zapisov in filozofskih be
ležk.

Nedavno so se zaključili na oto
ku San Giorgio v Laguni dnevi za 
jezikovno izpopolnitev, nadalje se 
je zaključilo mednarodno zaseda
nje, katerega so se udeležili ita
lijanski in tuji docenti. Med ita
lijanskimi strokovnjaki, ki so se 
udeležili tega zasedanja, so bili 
tudi tržaški univerzitetni profesor 
Decio Gioseffi, sloviti slavist prof. 
Vittorio Strada, bivši župan mesta 
Rima in umetnostni zgodovinar 
prof. Giulio Argan in drugi. Za 
italijansko skupnost v Jugoslaviji 
je bilo na razpolago nekaj študij
skih podpor za tiste, ki bi se bili 
hoteli udeležiti teh znanstvenih za
sedanj. Za prihodnji november pa 
je v programu več specifičnih za
sedanj za italijanske in jugoslo
vanske eksperte, ki bi hoteli po
globiti svoje znanje o naslednji te
mi «Barok v Benetkah, v Italiji 
ter v deželah južnih Slovanov*. 
Na to znanstveno zasedanje so 
že povabili profesorje umetnostne 
zgodovine iz Slovenskega primorja 
in iz Istre ter Reke, seVeda pr
venstveno pripadnike italijanske 
nacionalne skupnosti, ki tod živi.

Samo ob sebi se razume, da 
so takšna zasedanja priporočljiva 
predvsem za mlajše italijanske ra
zumnike iz Jugoslavije, da poglo
bijo svoje zadevno znanje.

E. OPASSI

ITALIJANSKA TV 
Prvi kanal

13.00 Poletni maraton 
13.25 Vremenske razmere
13.30 DNEVNIK

Danes v parlamentu
17.00 Zgodbe starega Zahoda — 

TV film
17.50 Risanke
18.00 Mazinga «Z» — risani film
18.20 Pravljice. . . tako — risanke
18.50 Filmska kamera in potni

Mate -m°rski,rbpArji, obredi in legende —

19.20 «La frontiera del drago* — 
4. epizoda

19.45 Almanah
in Vremenske razmere

20.00 DNEVNIK
20.40 Black out, glasbeni program 

1. del
21.55 Posebna oddaja 

DNEVNIKA 1
22.40 Pustolovec — TV film

Ob koncu DNEVNIK, Danes 
v parlamentu in Vremenske 
razmere

Drugi kanal
13.00 DNEVNIK 2 — Ob 13. uri
13.30 Solist
17.00 Tako, slučajno — 4. in zadni 

del
Program za mladino

17.55 Glasbeni program 
za mladino

18.30 Iz parlamenta 
DNEVNIK 2 - 
Večerne športne vesti

18.50 Harold Lloyd show —■
16. epizoda

19.15 Astro robot — kontakt ipsi- 
lon — risani film 
Napoved vremena

19.45 DNEVNIK 2 - Odprti studio
20.40 Inšpektor Derrick — TV film
21.45 Kronika: Zadnji dan pouka
22.45 Eurogol

Ob koncu DNEVNIK 2 — 
Zadnje vesti

Tretji kanal
19.00 in 19.30 DNEVNIK 3 

in Deželne vesti
20.00 in 22.40 Gianni in Pinotto
20.05 Šolska vzgoja 
20.35 Gustav —• risanke
20.40 Oddaja o glasbi
21.40 DNEVNIK 3 - 

Tedenska oddaja
22.10 DNEVNIK 3

JUGOSLOVANSKA TV 
Ljubljana

10.00„7.,16.00 TV v šoli
Matematika, Zgradba in 
funkcija celice, Kemija, Bio
logija, Predšolska vzgoja, 
Zadnjih 5 minut.. .

18.05 Poročila
18.10 Zgodovina pomorstva, dok.
19.05 Tehtnica za natančno teh

tanje
19.35. Obzornik
19.45 Mladi za mlade:

Brigadirji 80
20.15 Risanka 
20.24 Zrno do zrna
20.30 TV DNEVNIK
21.00 Studio 2

Koper
17.30 Otroški kotiček
18.00 Film — ponovitev
19.40 Stičišče
20.00 Dve minuti
20.10 Odprta meja
20.30 Dvoboj v Mrtvem mestu '' 

film
22.00 TV DNEVNIK
22.15 Moški - film

Zagreb
18.45 Otroštvo mladosti
19.15 Izobraževalna oddaja
19.45 Kabaret, : abavno glasbena 

oddaja
21.00 Bela knjiga
21.50 Drugi jaz, kviz

ŠVICA
19.00 Poletni programi za mladino
20.05 TV film
21.45 Štirinajsta ura — film

pregled seznama navzočih učiteljev po smernicah, iz
danih od šefa civilne uprave,

sodelovanje pri poučevanju nemškega jezika za od
rasle,

nadzorovanje zbiranja matric za centralni matični u- 
rad v Kranju.

Preiskovalec: Komu je bil poverjenik za šolstvo odgo
voren za izvajanje zastavljenih nalog?

Hradetzky; Disciplinsko, to pomeni za redno opravlja
nje njegovih uradnih dolžnosti, je bil odgovoren meni. 
Za izvajanje smernic, ki jih je dobival od poverjenika za 
šolstvo pri šefu civilne uprave, pa je bil temu odgovoren.

Preiskovalec: Kaj je bila osnovna linija šolskega po
uka na Gorenjskem?

Hradetzky: Že od prvega razreda naprej naj bi bil 
pouk v nemškem jeziku. Nobena beseda naj bi se ne po
učevala slovensko. Ta ukrep sega najbolj globoko izmed 
vseh ukrepov za ponemčevanje.

Preiskovalec: Katera osnovna karakteristika se je upo
rabljala pri navzočem slovenskem učiteljstvu?

Hradetzky: Po smernicah šefa civilne uprave se je zah
tevalo: nemško pokolenje, znanje nemškega jezika in sploh 
zadržanje, ki je nudilo zagotovilo za nemško vzgaja
nje otrok.

V mojem okraju je bilo dopuščenih približno 10 do 
15 odst. starega učiteljstva za nadaljnjo službo. Del teh 
učiteljev, kolikor so bili nemškega pokolenja, se je nasta
vil na Gorenjskem, vendar pa v drugih okrajih. Ostali 
del je prišel za učitelje z območja nemške države.

Iz tega je razvidno, da je bila vzgoja slovenskih 0- 
trok prepuščena tujim nacionalsocialističnim učiteljem,

TRST A
7.00 , 8.00, KUK), 13.00, 14.00,

17.00, 19.00 Poročila; 7.20 Dobro 
jutro po naše; 8.10 Stoji učilna 
zidana; 9.00 Otroški kotiček; 9.20 
Utrinki iz operet; 10.10 Radijski 
koncert: 11.00 Jug. lahka glasba;
11.40 Folklorni odmevi; 12.00 Tu
ristične podobe; 12.30 Melodije;
13.20 Glasba po željah; 14.10 Glas
beni popoldan: 16.00 Koder teče, 
ondod moči; 16.50 Deset minut s 
trobentačem Canalom; 17.10 Kla
sični album: Baletna glasba; 18.(K) 
Četrtkova srečanja; 18.35 Priljub
ljeni motivi.

KOPER
(Italijanski program)

8.30, 9.30, 10.30, 11.30, 12.30,
13.30, 14.30, 16.30, 17.30, 18.30,
19.30, 20.30 Poročila; 8.00 Glasba 
za dobro jutro; 8.20 Horoskop;
8.50 Glasbena oddaja; 10.00 Z na
mi je. . ,; 10.15 Orkester Ellio 
Lawrence; 10.32 Glasbeni odmor;
10.40 Mozaik; 11.00 Horoskop dne
va; 11.03 Razni motivi; 11.32 Kirn, 
svet mladih; 12.05 Glasba po že
ljah; 14.00 Prijetno popoldne; 14.33 
Italijanski zbori: 15.00 Lahka glas
ba; 15.33 Glasbeni program; 15.45 
7. nami je. . .; 16.00 Plošče; 16.45 
Poje Barry Manilovv; 17.00 Veli
ki orkestri; 17.15 Glasba; 17.32 
Crash; 17.55 Knjige v izložbi; 18.00 
Jugoslovanska pop

KOPER
(Slovenski program)

7.30, 8.25, 14.30, 15.30 Poročila;
7.00 Glasba za dobro jutro; 7.05 
Jutranji blok; 7.37 Kinospored ob
jave; 8.15 Najava sporeda; 9.00 
Val 202; 14.00 Pregled dogodkov;
14.05 Popevke; 14.40 Mladi izva
jalci; 15.00 Mali koncert; 15.37 
Glasbeni notes; 16.00 Dogodki in

odmevi; 16.30 Glasba po željah:
17.00 Mladinska oddaja; 17.10 Va.s 
telefon, naš mikrofon; 17.30 P*1' 
morski dnevnik; 17.45 Zabavna 
glasba.

RADIO 1
7.00, 8.00, 10.00, 12.00, 13.00.

15.00, 19.00 Poročila; 6.00 Glasbe; 
no prebujanje; 6.25 Plešeš?; 7.1® 
Ulica Asiago Tenda; 9.00 Radi® 
anchlo; 11.00 Jutranji variete! 
12.03 Vi in jaz; 15.03 RalljU
15.30 Popoldanska srečanja; 17-0U 
Patchvvork; 19.55 Radijska dram*-

RADIO 2
7.30, 8.30, 9.30, 10.00, 11.30, 12.3«'

13.30, 15,30, 17.30, 18.30, 19.30 P° 
ročila; 6.00 - 9.00 Dnevi; 9.05 R* 
dijska priredba; 9.32 - 10.12 Lun* 
v vodnjaku; 11.32 Tisoč pesmi’
12.45 Alto gradimento; 14.31 Gl**; 
ba in kino; 15.00 - 19.10 Poleni 
čas; 15.10 Narodna glasba; 17-3* 
Glasba; 19.50 Šolska vzgoja; 20.1" 
D. J. Special, 20.30 Poletni večeri-

LJUBLJANA
7.30, 8.00, 9.00, 10.00, 11.00, 12-W-

13.00, 15.00, 20.01) Poročila; 7.2« 
Rekreacija; 7.50 Dobro jutro, °' 
troci!; 8.30 Iz naših sporedov- 
9.08 Z glasbo v dober dan; 
Mladina poje; 10.05 Z radiom 
poti; 10.40 Turistični napotki; H-.' 
Rezervirano za. . .; 12.35 Znano 1* 
priljubljeno; 13.10 Znane melodij*-
13.30 Kmetijski nasveti; 13.40 “ 
vasi do vasi; 14.30 Priporočaj 
vam...; 15.05 Mehurčki; 15-f! 
Koncert za mlade; 16.00 Dogod* 
in odmevi; 16.30 Zabavna glasb*-
17.00 ^Vrtiljak*; 18.00 Studio °. 
18.00; 19.00 Vsa zemlja bo z natm 
zapela. . .;. 19.15 Lokalne radijs** 
postaje; 19.35 Beethoven: Rono1’ 
in Andante: 20.35 Lahko noč, otr® 
ci!; 21.00 četrtkov večer; 22.05 v1 
terarni večer; 22.45 Lepe melod:Je
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SPRIČO KOMPLEMENTARNOSTI ITALIJANSKEGA IN JUGOSLOVANSKEGA GOSPODARSTVA IN V DUHU OSIMA

Obrtništvo v Furlaniji-Julijski krajini in Sloveniji 
bi lahko pošteno razmahnili s čezmejnim sodelovanjem

Obrtniki 
bo sledil

, Kot smo že poročali v torek, je 
tržaška obrtniška sekcija Slovenske
ga deželnega gospodarskega združe
nja, ki ji načeluje Karlo Grgič, pri
redila v nedeljo na sedežu Gospo
darske zadruge v Bazovici okroglo 
mizo o «primerjavi med obrtništvom 
v Sloveniji in Furlaniji - Julijski 
krajini*. Uspeh pobude je presegel 
celo pričakovanja prirediteljev, za 
kar gre zasluga seveda tako izčrp
nosti in jasnosti poročil, ki sta ju 
Podala predsednik Zveze združenj 
samostojnih obrtnikov Slovenije Sta
ne Špindler in funkcionar deželnega 
odborništva za industrijo, trgovino 
in obrtništvo dr Cesare Pironti, ka
kor pošteni volji predavateljev, da 
se vprašanje o sprožitvi sodelovanja 
med obrtniki ter njihovimi organi
zacijami tostran in ontsarn meje 
čimprej potisne s slepega tira. Po
trebo po takšnem sodelovanju je po
kazala tudi poznejša živahna raz
prava. Srečaniu je predsedoval taj
nik SDGZ Vojko Kocjančič, preva
jalski posel je opravil Enij Kuret. 
Kaj je povedal Špindler?

V Sloveniji je danes okrog 22.500 
obrtnikov, ki zaposlujejo približno 
ravno toliko uslužbencev, tako da se 
z obrtjo ukvarja okrog 45.000 ljudi. 
Pri Gospodarski zbornici uživa sku
pek obrtniških delavnic status sploš
nega združenja, kar je bilo določe
no pred dvema letoma, in to spričo 
Izrazite specifičnosti zasebnega dela 
v socialnem, gospodarskem in sploš
nem družbenem okviru. V tej inštanci 
se rešujejo vsi problemi okrog o- 
brtništva, tu se snujejo ob potrebi 
zakonske spremembe, ki pa morajo 
seveda pred republiško in potem še 
Zvezno skupščino.

Kakšen je organizacijski ustroj v 
tej panogi? V vsaki občini deluje 
tako imenovano Obrtno združenje, 
združenj je 58 (občin je 60, dve pa 
sta za oblikovanje takšnega zdru
ženja ozemeljsko preozki). Obrtna 
združenja rešujejo vprašanja, ki se 
sprotno porajajo v obrtniških poslih, 
neposredno na terenu, seveda v smi
slu veljavnih predpisov. Vsako zdru
ženje razpolaga s profesionalnim ka
drom, uslužbenci združenj pa uprav
no odvisijo od Zveze združenj samo
stojnih obrtnikov, saj se tako nave
deni problemi nagleje razrešujejo. 
Vzemimo na primer probleme v zve
zi z delovno pogodbo ali socialnim 
zavarovanjem: združenje jih neka
ko izpili, izvršilni organ jih temelji
to obdela, nazadnje pa gredo pred 
republiško skupščino.

Dejavnost obrtnikov urejuje obrt
ni zakon, ki tudi odreja, koliko ljudi 
sme vsak posamezen obrtnik zapo
slovati. Splošno se obrtniški razred 
deli na tri veje, v prvi so gostinci, 
v drugi avtoprevozniki, v tretji pa 
Vsi drugi. Po ustaljenem pravilu sme 
obrtnik zaposlovati največ pet oseb, 
njihovo število pa odvisi od narave 
dela: številka pet velja za gostinca, 
medtem ko se mora avtoprevoznik 
omejiti na enega samega uslužben
ca; na področju visoke mehaniza
cije si zopet lahko privoščiš tri de
lavce, a v izjemnih primerih, ko to 
harekujč družbeni interes, oziroma 
sploh po potrebi, sme obrtnik vzeti 
V službo tudi do sedem ljudi ter ža 
to seveda imeti privoljenje pristojne 
oblasti (gospodarskega odseka obči
ne). Zanimivo je tudi, da se po o- 
snovnem načelu obrtnega zakona o- 
brtnik ne sme baviti z menežer- 
stvom in da mora biti aktivno an
gažiran v (proizvodni ali storitveni) 
dejavnosti obrata.

Obrtnik, ki zaposluje 5 do 7 oseb, 
sme ustanoviti tako imenovano po
godbeno organizacijo, ki mu omo
goči, da si po izteku petletne »man
datne dobe* slednjo še prav za to 
liko časa podaljša, če nanovo vloži 
denarna sredstva, ki jih je prejel 
'z prvotno naloženih: pozneje se mo
ta glede delovnopogodbenih obvez, 
delitvenega razmerja, izplačilnih ro
kov itd. ravnati strogo po predpi
sih, ki veljajo za državna podjetja.

Kakor pri nas, se tudi obrtniki v 
Sloveniji združujejo v zadruge. Obrt- 
tie zadruge so pretežno proizvodne 
harave, članom dobavljajo ves po 
Irebni proizvodni material, ki ga ti 
°bdelajo, vendar po že vnaprej do
govorjenih cenah; to preprečuje špe- 
sulacijski nagon k poceni kupova 
hju in za mastne dinarje prodajanju 
'sdelkov.

Obrtnik na Slovenskem nima neke 
fiksne, stalne plače, ampak se ta 
°blikuje odstotno in znaša 10 od sto 
Ustvarjenega dohodka. Delavcu pri- 
fiče dohodek po začetnem dogovoru 
* delodajalcem; akontacija je lahko 
kvečjemu višja, nikakor pa ne ni- 
*ja od dogovorjenega. Dohodki se 
°blikujejo na osnovi družbenega do
govora o plačah (obrtnik torej ne 
udvisi od davčnih organov), ki teče
jo vzporedno s plačami delavcev v 
Ustih industrijskih panogah, ki so 
Uajbolj sorodne obrtniškim dejavno
stim. Tej izhodiščni plači se nato 
Pridruži še dohodek, ki ustreza re- 
Sbltatom dela, oziroma uspešnosti 
Poslovanja, in ki vsekakor ne sme 
Prekositi 32 odstotnega povečanja 
Prvotno določene plače. Ta dohodek 
Odvisi tudi še od zahtevnosti dela, 
ki je npr. v poklicu ključavničarja 
tanjša kakor pri izdelovanju stro 
Jev. v avtoprevozništvu se pa zgo- 
d*. da tovornjak upravlja lahko 
travnik ali inženir in oba enako 
*®služita; drugače je seveda v pri
meru specifične kvalifikacije.
.Kako je s kreditno politiko? Raz- 

Jula se je predvsem v zadnjih letih 
'P temelji na smernicah srednjeroč 
Pega programa 1981-85. V primeru 
jjtobhodnih uslužnostnih dejavnosti, 

jih na račun obrtniških obratov 
Planirajo neposredno občine, morajo 
Penčni zavodi finančnim potrebam 
takšnih operacij ugoditi brez na- 
jjaljnjega Če pa se obrtnik svo 
.°dno vključi v proces družbene de 
Javnosti in njegovega dela ne gre 
Prednostno ocenjevati, veljajo zanj

tostran in onstran meje imajo sorodne probleme - Dragoceni okrogli mizi v Bazovici 
širši sestanek na sedežu Zveze združenj samostojnih obrtnikov Slovenije v Ljubljani

'

Stane Špindler

v kreditnem pogledu enaki pogoji 
kot za državna podjetja. Najem po
sojila je pogojen ustvarjalni spo
sobnosti dotičnega. Le-ta položi v 
banki 50 od sto naloženih sredstev, 
ki se mu obrestujejo 7-odstotno, in 
prejme ustrezno posojilo za dobo 
največ 15 let po 11-odstotni obrest 
ni meri.

Tovrstnim kreditom velja prišteti 
kratkoročna posojila za obratna sred
stva, ki so dostopna vsakemu obrt 
niku. Povračljiva so največ v letu 
dni in obremenjena z 11-odstotnimi 
obrestmi, v davčnem oziru pa pome
nijo dragoceno odbitno postavko. Če 
ustvariš milijardo starih dinarjev 
prometa, lahko prejmeš do 80 mi
lijonov SD kredita.

Amortizacijska vprašanja se pri 
obrtnikih rešujejo na enaki podlagi 
kot v državnih podjetjih, kjer velja 
načelo revalorizacije.

Koliko ostane slovenskemu obrtni
ku od ustvarjenega dohodka? Po
prečno nekaj manj kot polovica. Tre
tjina vseh obrtnikov v Sloveniji sploh 
ne plačuje davkov, ampak plačuje 
le prispevke za zdravstveno zava
rovanje (8 od sto), za pokojninsko 
invalidsko zavarovanje (skoraj 11 od 
sto) itd.; skupno doseže tovrstna 
obremenitev vsino kakih 32 odstot
kov, Davkov ne plačaš, dokler ti let
ni dohodek ne preseže 24 milijonov 
SD; če jih prekosi, se ti davek 
odmeri po progresivni primerjalni 
lestvici.

To so v grobih obrisih značilnosti 
obrtništva v Sloveniji, kakor jih je 
prikazal Špindler med predavanjem. 
V poznejši diskusiji pa je ugledni 
gost še širšo ražgrttil pogodbo slo
venske obrt1', za kar gre zasluga se
veda tudi našim obrtnikom, ki so 
v rdžprhvo dokaj''živo posegli. Po- 
jasnilno k poglavju o kreditih je 
npr. Špindler povedal, da se ti po
deljujejo po najugodnejši pogojih 
deficitarnim dejavnostim, sicer pa 
je zadevni mehanizem enak tistemu, 
ki velja za posojila organizacijam 
združenega dela (OZD). Vsak kredit 
je 1 odstotno zavarovan pri »Trigla- 
vu», dobiš pa ga že po kakih 10 
dneh, kolikor časa je pač potreb
nega za preveritev njegove umest
nosti v kreditnem odboru pristojne 
banke v občini, kjer deluje prosilec.

Špindler je moral odgovarjati na 
pravi rafal vprašanj. Katera je vrh
nja stopnja obrtnikove pokojnine v 
Sloveniji in kakšen je mehanizem 
za izoblikovanje pokojnine? Obrtnik 
uživa v pokojninskem smislu enake 
pravice kakor delavec v tovarni. Vi
šina pokojnine se mu suče okrog 83 
od sto doseženega dohodka, osnovo 
za določitev pokojninskega zneska 
si obrtnik izbere lahko sam, sicer 
z izbiro dohodkovnega poprečja v 
tem ali drugem delovnem desetle
tju; desetletje pomeni tedaj deset 
zaporednih let, ne pa istega števi
la let odbranih iz dveh ali treh de
setletij po špekulacijski računici.

Je morda letno ustvarjeni doho 
dek navzgor omejen? Vrh proizvod
nje nikakor ni omejen, njena višina 
se odraža le v sklopu davčne poli-

[tike, ki je trenutno s:cer destimu
lativna, a se bo izboljšala z novim 
družbenim dogovorom, ki bo nared 
prihodnje leto.

Kako je s kadrovskim izobraže
vanjem? Problem je v Sloveniji žgoč 
(kakor seveda tudi v naši deželi ter 
Italiji sploh), saj takšne vzgoje tam 
že vrsto let pravzaprav ni, z druge 
strani pa tudi ni nobenih možnosti 
za vzgajanje izrazito obrtniških ka
drov, če izvzamemo tako imenovane 
klasične, kot so npr. frizerski. Po
klicno usposabljanje je usmerjeno 
le v industrijo, čemur je botroval 
med drugim razmah tehnologije, ta
ko da se obrtniški kadri pridobivajo 
iz industrijskih. Pač pa je zanimivo, 
da je delavcu v industriji dovoljeno 
ukvarjati se s «postransko obrtjo*, 
da je torej lahko dvakratno zapo
slen, česar v Italiji ni, a bi to u- 
tegnilo prispevati k razmahu obrt- 
n;.štva. Res pa je tudi, da so v Slo
veniji zadnje čase uvedli usmerjeno 
izobraževanje.

Kaj pa črno delo? «šušmarjev» je 
skorajda več kot zakonitih obrtni
kov, a jim je težko priti do živega. 
Po zakonu bi jim bilo treba zaseči 
ves dohodek pa tudi vsa delovna 
sredstva, vendar se kaj takega še 
ni primerilo. Pojav se je izredno 
razbohotil tudi v svetovnem merilu.

Obrtniki, ki so se udeležili okro
gle mize, so pokazali živo zanima
nje za obrtniško sejemsko dejav
nost v ožji matici, tudi sami bi radi 
na tamkajšnjih sejmih in razstavah 
sodelovali. V pr merih stanovskih 
združenj se na Slovenskem odvijata 
letno dva obrtniška sejma; znanemu 
kranjskemu se je pridružil celjski, 
ki se začne jutri, 19. t.m., toda naj
bolje bo, kakor je naglasil Špindler, 
dvojnost odpraviti, tako da bi v pri
hodnje v SR Sloveniji prirejali en 
sam tak sejem. Zanimiva in vzgojno 
koristna je razstava domače in u- 
metne obrti, ki jo bodo letos (3. ok
tobra) že petič odprli v Slovenjgrad- 
cu in na kateri bo tudi zastopstvo 
iz našega zamejstva. Namen te raz
stave je vzgoj ti kupca v poznaval
ca izvirnih, res kakovostnih aktiklov.

Špindlerjevemu poročilu je sledil 
prikaz zakonske ureditve obrtništva 
v Furlan’ji - Julijski krajini, ki ga 
je podal dr. Pironti. Uvodoma je 
izrazil zadovoljstvo, da se je navse 
zadnje vendar lahko seznanil z u- 
strojnimi značilnostma obrtništva v 
Sloveniji. Zavedal se je sicer pre
cejšnjih razlik med ondotno in tu
kajšnjo ureditvijo te panoge, mar
sikateri pp^tgfy|V ki ga je iznesel 
Špindler,„ i)a |e /po, njegovem zelo 
zan miv, ip ;!,y smislu, da bi" to 
ali ono izkustvo izza meje lahko^u- 
porabili na italijanskih tleh. Sploh 
je pa menil, da je seznanitev z o- 
brtniško stvarnostjo na Slovenskem 
dragocen prispevek študijem, kako 
v bodoče razviti medsebojno sode
lovanje.

V zadnjih 15 letih je število obrt
niških podjetij v naši deželi krepko 
narastlo, saj se je vzpelo, kot je de
jal Pironti, z 21.000 iz leta 1964 na 
23.000 v let« 1968, na 25.000 leta 1975 
in na 31 000 ob koncu 1979. leta. U

Dr. Cesare Pironti

V spomin m tragične dogodke 23. 
decembra 1943. leta na JaVbriiiku 
nad Črfiim vrhom nad Zdrfjb, kb so 
nemške in domobranski' ’Čriot8"obko- 
lile in uničile del 3. bataljona Grad
nikove brigade, bo v nedeljo, 21. sep
tembra 1980, obli. uri pred Pirnato
vo kočo na Javorniku, svečano od
kritje spomenika 47 padlim borcem 
3. bataljona SNOUB «Ivan Gradnik*. 
Občinska organizacija ZZB NOV Idri
ja in domicilni odbor Gradnikove 
brigade iz Nove Gorice bodo v sode
lovanju s planinskim društvom Idrija 
pripravili ob svečanem odkritju spo
menika tudi kulturni program, slav
nostni govornik pa bo Viljem Kle
menc Vili, nekdanji politični ko
misar Gradnikove brigade. Istega 
dne popoldne ob 13. uri pa bo pri 
Škvarču, tri četrt ure hoda oddaljeni 
domačiji od Javornika proti Vodi
cam, odkritje spominskega obeležja 
padlim borcem NOV in domačinom. 
Ob odkritju obeležja bo spregovoril 
Anton Korenčič - Tarzan, nekdanji 
komandant 3. bataljona Gradnikove 
brigade.

Sredstva za obe spominski obeležji, 
ki bosta seznanjali mimoidoče o tra
gičnih dogodkih med NOB na Javor
niku in okolici, so poleg domicilnega 
odbora Gradnikove brigade, s prosto
voljnimi prispevki zbrali borci in 
invalidi krajevnih organizacij ZB in 
VVI iz idrijske občine. Veličasten 
spomenik na Javorniku (bronasta 
spominska plošča, je vzidana na več

ŠE 0 MEDNARODNEM TEKMOVANJU PEVSKIH ZBOROV V AREZZU

Mladinski zbori tokrat najšibkejši
V polifonskem tekmovanju je jugoslovanski zastopnik, v kategoriji mešanih zborov, zbor 
Mladinskega kulturnega društva Koča Kolarov iz Zrenjanina, izpadel že v izločilnem delu

službenci teh podjetij pa so se med
tem pomnožili za 33 od sto na 80.000 
enot. Osemdeset odstotkov jih je za
poslenih v tako imenovani manu- 
faklurni dejavnosti, kot je npr. izde
lovanje stolov, sledijo pa gradbena 
stroka (22 od sto), kmetijstvo, pre
vozništvo itd. Zadnjih 15 let se o- 
brtniška podjetja polagoma spremi
njajo v prava industrijska podjetja, 
kar seveda zahteva drugačno orga
nizacijo proizvodnega cikla. Obenem 
se množijo »individualne* obrtniške 
delavnice s poprečjem 2,5 zaposle
nega, prav tako imamo vedno več 
»mladih* obratov kot protiutež sta
rim, ki delujejo že 30 do 40 let. Po
večalo se je tudi število obrtniških 
delavcev, na žalost pa se vztrajno 
redčijo vajeniške vrste, kar sodi 
med najbolj žgoče probleme, ki za
virajo uspešno rast obrtništva, ki 
so razširjeni v vsedržavnem merilu 
in ki se jih tudi da samo na vse
državni ravni rešiti.

S smotrnejšo in daljnovidnejšo go
spodarsko politiko, seveda, od tiste, 
ki je v desetletju 1950-60 narekovala 
zgrešeno potenciranje industrijskih 
obratov na škodo malih in srednjih; 
danes pa se je pokazalo, da tvorijo 
ogrodje industrijskega in gospodar
skega razvoja prav manjša podjetja 
;n od tod naravna nuja po okrepitvi 
obrtništva. V vsedržavnem merilu 
ni bilo kdove koliko storjenega v 
tem smislu, v našem deželnem pa 
še kar precej.

Učinkovito vlogo odigrava dežel
na ustanova za razvoj obrtništva 
ESA, ki daje obrtnikom raznovrstno 
tehnično pomoč, oporo pri tržnem 
raziskovanju in sodelovanju obrtni
ških podjetij na razstavah in sejmih 
tako na domačih kot na tujih tleh, 
spodbuja ustanavljanje konzorcijev 
med obrtniki, kajti določene proble
me je mogoče reševati le s skupni
mi močmi, torej združeno, in tako 
naprej. Delovanje ustanove ESA se 
je še posebno razmahnilo po letu 
1965.

Po zaslugi tega organizma pa tudi 
deželnega zakonodajalca uživa obrt
nik v Furlaniji - Jul jski krajini 
pravzaprav določene prednosti v pri
merjavi s kolegi v italijanski no
tranjščin1, tako npr. v pogledu kre
ditiranja njegovih proizvodnih ali 
uslužnostnih dejavnosti, dimenzijske 
š ritve obratov in posodabljanja 
strojev ter opreme. Po zakonu št. 6 
iz leta 1970 se pač obrtniki v naši 
deželi nekako samoupravljajo; ta 
izraz kajpada nima zveze s samo
upravnostjo v naši matični domovi
ni,'‘'ampak ‘pofteni, da je obrt pri 
naš razfhčrtkba’samostojna v odno
su So priggjrpb oblasti na vsedržav
ni ravni.

V smislu zakona št. 17 prejemajo 
obrtniške delavnice posebno ugodna 
srednjeročna posojila proti ustrez
nemu jamstvu. Doslej je bilo pode- 
Ijen h 2.500 takih kreditov, ki so o- 
mogočili naložbe v višini 70 milijard 
lir; deželni prispevek za posojila je 
znašal 50 mlijard, krediti so povrač- 
ljivi v 15 letih. Posebnih denarnih 
prispevkov so deležni obrtniki v 
hribovifh območjih, kjer imajo ve
čje režijske pa tudi drugačne težave. 
Nadalje so tu 15 odstotni prispevki 
do 75 milijonov lir za leasinške o- 
peracije. Nazadnje imamo še obrt
niški sklad (Artigiancassa), iz ka
terega je šlo npr. kakih 60 milijard 
lir kapitala za okrog tisoč posegov 
na področj h, ki jih je leta 1976 raz
dejal potres.

Med razpravo je planila na povr
šje kopica perečih problemov, kakor 
sta problem prenizkih pokojnin in 
problem zaskrbljivo pomanjkljivega 
vajenstva. Smešno n:zkih pokojnin 
(120.000 lir) je krivo dejstvo, da ni 
vsedržavna oblast sproti všala o- 
brtnikom socialnih prispevkov; se
daj so se ti naenkrat pretirano 
povzpeli, a še vsaj štiri leta bodo 
ti naraščali, ne da bi se pokojnina 
ustrezno povečala. 1,-epo, kajne?

Osip v vajenstvo bo mogoče poleg 
z drugimi ukrepi zajeziti s smotr

nika, kot je ugotovil odbornik SDGZ 
Stanko Bole s pripombo, da je v od
boru le en Slovenec, vendar le kot 
strokovnjak. Zahteval je paritetno 
zastopstvo slovenskega obrtniškega 
sveta. Tem bolj še, ker se je Sloven
sko deželno gospodarsko združenje 
(in z njim obrtniški odsek) po svoje- 
časnem povoljnem mnenju deželnega 
upravnega sodišča organizacijsko in 
operativno raztegnTo na vso Furla
nijo - Julijsko krajino in je sploh 
živa stvarnost v deželnem gospodar
skem tkivu.

Kakšne so dejanske možnosti mo
rebitnega sodelovanja med obrtniki 
tostran in onstran meje? Vprašanje 
ni ravno preprosto, toda večjih te
žav bi v tem smislu s slovenske 
strani ne smelo biti, kot je naglasil 
sklepno Špindler. V dobršni meri od
visi ta problem od organizacijskega 
ustroja slovenskih obrtniških obra
tov, ki samostojno ne morejo nasto
pati v zunanjetrgovinskih operacijah. 
Pod pritiskom iz dežele Furlanije - 
Julijske krajine, ki bi bil vsekakor 
v obojestransko korist, bi se to vpra
šanje prav gotovo dalo reš;ti, toda 
pred tem bo potrebnih še več tak
šnih tvornih snidenj kakršno je bilo 
nedeljsko. Predlagano je bilo, da se 
prihodnji sestanek priredi na sede
žu Zveze združenj samostojnih obrt
nikov Slovenije v Ljubljani; takšen 
sestanek bi več ne bil le pozdravno 
in spoznavalno srečanje po vzoru o- 
krogle mize v Bazovici, temveč bi 
na njem utegnili že postaviti teme
lje bodočega sodelovanja, pač po du
hu in črki osimskih dogovorov.

DRAGO GAŠPERLIN

nim poklicnim usposabljanjem; toda 
ne na zadevnih zavod.h, ampak po 
možnosti — kar je dr. Pironti izrec
no naglasil — neposredno v delav
nici, tako da bi dotični po končani 
vajeniški dobi prejel naslov «mojstra 
obrtnika*. Ta zamisel je bila izne- 
šena že davno, sedaj pa jo bodo 
pristojni dejavniki znova in upati 
je, da tokrat uspešno. Dosedanje 
začasne rešitve, kakor npr, prispev
ki 100J50.000 lir za vajenca, se ni
so obnesle, saj so se za odpravo te
ga prispevka, kot je dejal Pironti, 
zavzeli sami obrtniki preko lastnih 
zastopnikov v deželnem odboru za 
obrtništvo.

Pomanjkanju vajencev pri nas bo
truje tudi okoliščina, da je Trst brez 
zaledja, čemur pa seveda ni mogo
če pomagati, razen, če ne bi takšno 
zaledje ustvarili v smeri proti Go
riški. Nekdo je iznesel predlog, naj 
bi v naš h delavnicah zaposlovali 
delovno silo z onstran meje: deželni 
funkcionar je pripombo prezrl iz ra
zumljivih razlogov. Z druge strani 
je našim obrtnikom priporočil, naj 
svoje potrebe, želje in zahteve pre
ko lastne organizacije posredujejo 
do višjih inštanc, le tako bo mogoče 
določene probleme rešiti. Pokojnin
sko vprašanje, demmo, ni v pristoj
nosti deželne uprave, ampak odvisi 
od vsedržavnih oblasti, saj gre za 
kočljivi problem sanacije primanjk
ljaja v blagajni vsedržavnega skrb
stvenega zavoda INPS. S to in dru
gačno problemat;ko mora državno o- 
blast seznaniti deželni odbor za o- 
brtništvo, v katerem pa Slovenci še 
vedno nimamo polnopravnega zastop-
......................... .

V SPOMIN NA TRAGIČNE DOGODKE 23. DECEMBRA 1943

PADLIM BORCEM GRADNIKOVE BRIGADE 
SPOMENIK NA JAVORNIKU NAD ČRNIM VRHOM
Takrat so Nemci in njihovi domobranski hlapci obkolili in razbili 3. bataljon Gradni
kove brigade, ki se je zadrževal Pri Škvarču med Vodicami in Javornikom - Padlo je 
47 partizanov, nekaj pa so jih Nemci in domobranci ujeli in postrelili v Godoviču

Mojster in vajenec .

V prvem poročilu smo zapisali, 
da so bili najboljši mešani zbori, 
vendar v izločilnem delu tekmovanja 
niso zapustili izrazitejšega vtisa, 
-emveč so njihovi nastopi tako po 
glasovni uglajenosti, čisti intonaci
ji in skladnosti, kakor predvsem 
po interpretacijski odzivnosti, vnesli 
več pristnejšega tekmovalnega duha 
in, z ozirom na prejšnji nivo, prine
sli določena presenečenja. Tako na 
primer komorni zbor Leonhard 
l.echner iz Bočna, ki je v svoji mu
zikalni zagnanosti in v dokaj večji 
glasovni dovršenosti dosegel dovolj 
plastično oblikovane poustvaritve. 
Zapustil je močan vtis in nič za to, 
da so ga uvrstili na drugo mesto, 
za tudi zelo dobrim švedskim zbo
rom iz Stockholma, ki je bil boljši od 
tega v izločilnem nastopu. Čeprav 
po številu skromen, je mešani zbor 
iz Cambridgea v svojih poustvaritvah 
bil prodoren in prepričljiv; prisodili 
so mn tretje mesto. Omeniti mora
mo še dobra zbora: francoski Ri- 
sonanze iz Le Mansa in bolaarski 
Pelko Stajnov iz Kazanlaka Iz Ju
goslavije se je tekmovanja udeležil 
mešani zbor Mladinskega kulturno 
umetniškega društva Koča Kolarov 
iz Zrenjanina, Imel je tipičen mla 
dinski zvok in ne velik volumen. 
Čeprav je bil — po predhodnem na

stopu na koncertu ljudskih pesmi 
sodeč — dobro pripravljen, zvenel 
je namreč ubrano in deloval enot
no, v čisti intonaciji, tako da je s 
svojo enovitostjo, prijetno obarva
nim tonom vzbudil pozornost, pa na 
področju polifonije ni imel poseb
nega uspeha, predvsem v mterpre- 
tacijskem pogledu, pri premalo stil
ne značilnosti upoštevajočem obliko
vanju La bella ninfa mia L. Maren- 
zia, ki je ostala neizrazita, pa tudi 
Kuzmanovičeva Adagio e Allegro, 
odpeta kakor v neki glasovni stis 
njenosti in zaprtosti, ni izzvenela 
dovolj nazorno in prepričljivo. Žirija 
je zbor izločila že pri prvem tekmo
vanju. Sicer pa smo mnenja, da bi 
bil program za finalni del tekmova
nja za ta zbor. z ozirom na velik 
obseg kakor na zahtevnost glasov
nega volumna, kaj trd oreh, ker zah
tevajo določene pesmi že dokaj raz
vite in zrele glasove. Med moškimi 
zbori, bila sta le dva, je prišel v 
poštev edini tržaški Antonio Illers- 
berg. ki je potrdil tradicijo kvali 
letnega petja, čeprav tokrat, morda 
v malem odklonu glede zlit osti pri 
tenorjih in s tem celote, vendar ie 
vedno no svo-em nivoju, ki zado
voljuje. Prejel ie drugo in edino 
nagrado v moški skupini v polifon- 
ski glasbi.

Tudi skupina ženskih zborov je z 
ozirom na prejšnja leta bila precej 
šibka in v polifoniji ni dosegla kva
litete prvega mesta. Drugo mesto 
je žirija dodelila ženskemu delu me
šanega zbora Petko Stajnov iz Ka
zanlaka v Bolgariji, tretje pa žen
skemu delu madžarskega mešane
ga zbora iz Ezstergoma.

Najšibkejša je bila skupina mla 
dinskih zborov. Mislim, da sta tu 
dva problema, ki ju moramo nave
sti: na eni strani je vprašanje se
stave teh zborov, v katerih so tudi 
otroci, na drugi pa obvezna dela, 
ki jih ti otroci po njihovi zahtevno
sti obsega že z ozirom na fiziološke 
zakonitosti ne zmorejo. Tretje vpra
šanje pa je stvar pevskovzgojnega 
pristopa, ki zahteva temeljitega zna 
nja s področja vokalne vzgoje in me
tod dela z otroki v njihovem razvo
ju, kar predstavlja delikatno in od 
govorno delo. Razen zbora RTV iz 
Bratislave so bili zbori prešibko pri
pravljeni v tem oziru. Saj je bilo 
skoro mučno poslušati nekatere tre
nutke krčevitega petja m’adih grl. 
da ne govorimo o intonaciji, zlitosti 
in tona, pa celo o interpretacijah 
pretežkih in prezahtevnih nesmi za 
zbore, ki smo iih poslušali. To ie 
primer, ki bi bil pozitiven v toliko, 
v kolikor bi se merodajni poglobili

v probleme, ki so se na tem tekmo
vanju pokazali tako očitno in terjajo 
seveda svoje rešitve. Žirija je si
cer skladno s stanjem tudi primerno 
ocenila to skupino in ni mogla po
deliti ne prve ne druge nagrade, to
da s tem problem mladinskega ozi
roma otroškega petja ne bo rešen, 
če bodo mnenja in napotki žirije o- 
stali samo v ozkem krogu; vsem, 
ki se bavijo z otroškim in mladin
skim peljem, bi morali biti, zlasti pa 
tistim, ki nameravajo s svojim zbo
rom na mednarodno tekmovanje, 
bolj jasni pojmi o kriterijih in ni
voju takega tekmovanja.

Naj še navedemo nagrade pri zbo
rih, ki so tekmovali v koralnem pe
tju. Prvo nagrado je prejel zbor de
klic iz Frieburga, drugo ženski zbor 
iz Parme in tretjo mladinski zbor iz 
Rima.

Na reviji prirejenih ljudskih pe
smi pa so prejele priznanje obdela
ve. napisane posebej za osemindvaj
seto mednarodno tekmovanje zbo
rov *Guido D’Arezzo»: T. Szabo: 
Pesmi iz Nt/arddkoszvenesa v izved
bi zbora iz Esztergoma, T. Broum: 
Ca' Hawkie v izvedbi zbora iz Cam
bridgea in S, Mntafčijev: Jurij je 
od not oval v izvedbi zbora iz Kazan
laka.

IVAN SILIČ

kot 2 metra visoki skali), je nastal, 
po zamisli Nandeta Rdpriika, likovne
ga oblikovalca lž Idrije. ' ' " '

Ob otvoritvi PiriiatftVe^kdčtfh^Jh- 
vorniku leta 1952 šo planinci na kočo’ 
vzidali spominsko ploščo padlim 
gradnikovcem, laaskega decembra 
pa sta Planinsko društvo Idrija in 
ZZB NOV Idrija organizirala v spo
min na tragične dogodke na Javorni
ku I. zimski snominski pohod. Zato 
bodo mladi planinci PD Idrija po od
kritju spomenika prevzeli v varstvo 
to spominsko obeležje.

Domicilni odbor Gradnikove briga
de, ZZB NOV Idrija in PD Idrija va
bijo gradnikovce, borce, planince, 
mladino in ostale občane in delovne 
ljudi, da se svečanosti in odkritja 
spominskih obeležij na Javorniku in 
pri Škvarču polnoštevilno udeležijo. 
Svečanosti bodo ob vsakem vremenu. 
Do Pirnatove koče na Javorniku 
(1240 m) nad Črnim vrhom lahko u- 
deleženci spominske svečanosti pri
dejo po markiranih planinskih po 
teh ali pa z motornimi vozili.

SILVO KOVAČ 
* # #

V knjigi Stanka Petelina »Gradni
kova brigada* — so v uoglavju 
»NEPRIČAKOVAN PORAZ 3. BA
TALJONA* opisani tragični dogodki 
decembra 1943. leta:

V drugi polovici decembra je za
padel globok sneg, pritisnil pa je tu
di hud mraz. Borci so se umaknili v 
hiše, svoja bivališči pa so štabi enot 
zavarovali z zasedami, patruljami in 
stražami. Sovražnik potem rii poči
val. Prek svoje obveščevalne službe 
je zbiral podatke o razporeditvi par
tizanskih enot in načinu njihovega 
zavarovanja, da bi jih lahko ob prvi 
priložnosti iznenada napadel.

Po napadu na 5. bataljon na 
Mrzlem vrhu je sedaj prišel na vrsto 
še 3. bataljon, ki se je že nekaj 
časa zadrževal pri Škvarču med Vo
dicami in Javornikom. V pol ure od
daljenih Vodicah je tedaj bil štab 
brigade 2. bataljona.

Tretji bataljon se je bil nastanil 
v dveh hišah. Ne bi mogli reči, da 
bi bil zanemaril zavarovanja. Proti 
Lomom je imel zasedo, patrulja pa je 
razen tega pošiljal še proti Javorni
ku in Lipovemu vrhu. Z juga ni bilo 
nevarnosti, saj je bil tam že 2. ba
taljon. Ko pa se je okrog osmih zju
traj tega dne, 23. decembra, spustila 
nizko na zemljo gosta megla, je de 
žurni oficir sicer predlagal, naj bi 
razposlali še nekaj patrulj, vendar 
je štab bataljona menil, da so vse 
poti, odkoder bi utegnil priti sovraž
nik, že pod zj.dnstnim nadzorstvom.

Borci so bili zaposleni s čiščenjem 
orožja, razen tega pa so intendanti 
prav tedaj delili božična darila. Pre
bivalstvo Vipavske doline namreč 
ni pozabilo na svojo brigado in ji je 
za božične praznike pripravilo kakih 
osemsto paketov s perilom in raz
nimi priboljški

»Tedaj pa je nenadoma v štab ba 
taljona planil nek’ borec iz zasede*, 
se spominja takratni namestnik ba
taljonskega političnega komisarja 
Franjo Kranjc, »in komaj je uspel 
povedati, da prihajajo Nemci in be
logardisti in da jim je spričo hudega 
mraza v zasedi odpovedal puškomi- 
traljez.

Komandant bataljona Anton Koren
čič - Tarzan je takoj zaukazal zbor 
bataljona. Čete so se šele zbirale, ko 
je na streho padla prva mina, hkrati 
s tem pa so sovražnikovi rafali že

sekali v vrste bataljona. Nastala je 
huda zmešnjava. Borci, ki so bili že 
zurtflj ih jih rti zadelo, so zbežali, 
dčhgrplf Žb' ii?' MIJ pritiskali ven na 
prosto. Prišlo je cfb strašnega pokola.

Kako nas je sovražnik mogel pre
senetiti? Nemci in domobranci niso 
prišli po glavni cesti iz Črnega vrha, 
temveč po gozdnih poteh in stezah, 
ki so jih domobranci iz Hotedršice 
kot domačini dobro poznali. Prišli 
so od tam, kjer jih ni nihče pričako
val. Hišama so se približali po strmi
ni, pokriti z ledom.

Njihove strojnice so z navzkrižnim 
ognjem kosile po naših borcih. Za 
umik je prišla v poštev ena sama 
pot, pa še ta je bila kakih 80 me
trov daleč speljana po čistini.

Z naše strani ni bilo kakega poseb
nega odpora, vendar vsaj toliko, da 
smo rešili, kar je bilo sploh še moč 
rešiti. V hiši, ki je stala nekoliko vi
še, smo imeli dve četi. V eni izmed 
teh je bila desetina, sestavljena iz 
borcev, ki so bili vsi doma iz Vrtovi- 
na in bližnje okolice. Ta desetina je 
bila ena imed najboljših v bataljonu. 
Njeni borci so se pogumno borili do 
zadnjega, dokler niso vsi popadali in 
zgoreli. V spodnji hiši se je branilo 
kakih sedem borcev, ki so na sovraž
nika streljali skozi okna, nato pa so 
se skrili v kleti med krompir in se 
pokrili s cunjami. Ti so vsi ostali ži
vi. Med njimi je bil tudi Viljem Kle
menc, ki je s težkim mitraljezom ko
sil po sovražniku.

Sovražnikovi vojaki so namestnika 
našega komandanta imeli že v rokah 
in ko so videli oznake na njegovem 
rokavu, so vpili: «Dobro ga držite, to 
je funkcionar!* On pa se jih je otre
sel, zdrsel po ledenem pobočju na
vzdol in izginil v gozdu.

Za sebe še danes ne vem, kako 
sem se mogel rešiti. Bil sem med 
zadnjimi, ki so skočili iz hiše. Spoto
ma sem se nameraval za neko kam
nito ograjo ustaviti in streljati na
zaj. Tedaj pa me je sovražnik vzel 
na muho z leve strani. Zato se nisem 
smel več zadrževati in sem pohitel 
proti gozdu. Kaže, da me je sovražni
kov rafal le oplazil, kajti kasneje 
sem v nahrbtniku našel dve krogli.

V gozdu sem našel komandanta ba
taljona. Ko je bilo vsega konec — 
sam ne vem, koliko časa je vse to 
trajalo -- cva se vrnila k hišam. Pri
zor je bil več ko strašen. Koman
danta je pogled na razmesarjene žrt
ve sovražnikovega napada tako pre
vzel, da je rekel; «V štab brigade 
grem in naj store z menoj, kar že 
hočejo.* Komisar Franc Čibej je se
del v snegu in jokal. Namestnik ko
mandanta, ki se je bil medtem vrnil, 
se je kar tresel, tako je bil živčen.

Nato smo žrtve pokopali. Padlo 
je- 46 ali 47 tvorcev in bork, sedem 
jih je zgorelo, kakih enajstpo 
podatkih, ki smo jih kosneje dobili 
od dorrtačinov - pa j h je sovražnik 
odpeljal s sabo.

Drobne vesti iz Slovenije
Večji prihodek, toda tudi višje cene

V prvem polletju se je celotni prihodek v SR Sloveniji povečal za 
32,1 odstotka, cene pa za 18,1 odstotka. Nadpovprečna rast cen pa še 
ne pomeni nadpovprečne rasti celotnega prihodka.

V elektrogospodarstvu so se cene povečale nadpovprečno kar za 
20,8 odstotka, celotni prihodek pa za 18,3 odstotka, kar’ je podpoprečno.

V proizvodnji prometnih sredstev so cene poskočile' za 22,6, celotni 
prihodek pa za 30,4 odstotka. V proizvodnji usnja so cene 
poskočile za 23,7, celotni prihodek pa kar za 34 odstotkov. V bazični 
kemiji so cene poskočile samo za 13,8, celotni prihodek pa kar za 41,2 
odstotka.

Podvojitev PTT zmogljivosti v Sloveniji
Osnutek načrta razvoja PTT omrežja v Sloveniji predvideva podvo

jitev zmogljivosti telefonije. Do leta 1985. bodo v Sloveniji postavili še 
1.000 novih javnih govorilnic za mestni, medmestni in mednarodni tele
fonski promet. Predvideno je 17 telefonov na 100 prebivalcev. Po tem 
načrtu je predvidena izgradnja 36 novih pošt, kar pomeni ena pošta 
na 3.600 prebivalcev, kar je nad evropskim povprečjem. Načrt razvoja 
PTT Slovenije predvideva tudi nekatere nove storitve kot so radijske 
prenosne zveze, prenos podatkov in podobno.

Železniške vozovnice iz avtomata
Na ljubljanski železniški postaji so postavili avtomate za prodajo 

kart v lokalnem prometu, ki jih je izdelalo zahodnonemško podjetje 
»Merona*. To so prvi avtomati za prodajo kart v jugoslovanski železni
ški mreži Namenjeni so za kupovanje kart za Vožnjo z vlakom v krogu 
95 km od Ljubljane. Na ta način potniku, ki potuje iz Ljubljane v Novo 
mesto, Sevnico, Laško, Bled, Pivko ali v Kamnik ne bo treba čakati v 
vrsti pred okenci. Potniki so pozdravili novost in jo že s pridom 
uporabljajo.

Povečan prevoz avtomobilov z vlaki
Zaradi varčevanja se zadnje čase vse več lastnikov avtomobilov 

odloča za prevoz avtomobila z vlakom. V prvih sedmih mesecih letos 
so na progah Ljubljana • Beograd, Ljubljana - Split in Ljubljana - Kar
deljevo prepeljali 81 odstotkov več vozil kot v istem obdobju lani. 
Največ avtomobilov, celo 4451, potuje tako na progi Ljubljana - Beo
grad, ker so na tej progi najprej uvedli te prevoze. Letos so iz ZR Nem
čije prepeljali nad 700 avtomobilov nemških turistov, ki so prišli na 
počitnice v Jugoslavijo. j. o.
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Samatorca se. |e oddolžila spomi
nu svojih padlih z dejanjem, ki 
ne more v pozabo. V nedeljo so 
vaščani odkrili spomenik, ki so ga 
postavili z Izključno svojimi moč
mi. Velik brušen kamen z rdečo 
peterokrako zvezdo na vrhu in 
vklesanimi Imeni sedmih vaških 
padlih partizanskih borcev bo od
slej trajen kažipot sedanjim In bo
dočim rodovom. «Stalno nas bo 
qt>omln|al, kako drago nas je sta
la svoboda, zato bodimo nan| po
nosni, čuvajmo svobodo ,in bodi? 
mo budni», '|e med nedeljsko pro
slavo delal predsednik prlpravljql- 
nega odbora Josip Gruden, ki ga 

vidimo na sliki (levo)

Slavja, ki je obsegalo bogat spo
red, se |e udeležilo veliko ljudi. 
Naš fotograf je ujel neka| lepih 
trenutkov. Slavnostno razDolože- 
nje so popestrila dekleta, žene in 
otroci v pisanih narodnih nošah 
(zgora| levo). Množica se je z 
enominutno zbranost|o poklonila 
spominu padlih (zgoraj desno). 
V imenu zgoniške občinske upra
ve je na slovesnosti spregovoril 
župan Josip Guštin, slavnostna 
govornika pa sta bila predsednik 
In podpredsednik tržaške VZPI - 
ANPI Arturo Calabria in Dušan 
Lovriha. V kulturnem sporedu so 
nato nastopili z vrsto borbenih In 
narodnih pesmi mešami in moški 
zbor Rdeča zvezda iz Saleža In 
moški . pevski zbor iz Križa. 
Poleg* govornikov In pevskih zbo
rov so nastopili mladi recitatorji 
(v sredi* desno) in nabrežinska 
godba pod vodstvom Stanka 

Misleja (spodaj desno).

J Na Proseku so v nedeljo počastili 75-letnico domačega Gospodarske
ga društva; Prva misel številnih čl anov, ki so se že v |utran|lh urah 
zbrali v. društveni gostilni, |e šla žrtvam narodnoosvobodilne vo|ne. V 
sprevodu so odšli do vaškega spomenika, kjer sta dva odbornika v 
spremstvu' deklet v narodnih nošah položila venec, kot prlkazu|e 
gornja slika. V društveni gostilni je bila nato slovesnost, med katera 
|e predsednik društva Ivan Ban (na sliki skupaj s tajnikom SKGZ 
Dušanom Udovičem) spregovoril o zgodovini in načrtih organizacije, 
nakar sta nastopila pevski zbor (Vasilij Mlrk» In domača godba na 

pihala, kot vidlrrio na spodnjih slikah
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Tržaška obrtniška sekcija Sloven
skega deželnega gospodarskegd 
združenja je v nedel|o pripravila v 
prostorih bazavske Gospodarske 
zadruge okroglo mizo o primerja
vi med obrtništvom v Slovenili in 
Furlaniji - Julijski krajini. Obrtni
kom in drugim gostom (na spodn|l 
sliki) sta spregovorila predsednik 
Zveze združeni samostojnih o* 
brtnikov SR Slovenije Stane Spin* 
dler In funkcionar deželnega od- 
bornlštva za obrtništvo dr. Pirontl. 
Na gornji sliki od leve proti desni 
preva|alec, Stane Špindler, ta|nlk 
SDGZ Kocjančič In 'dr. Pirontl.

Dolinška sekcija Slovenske skupnosti, je priredila tradicionalni »čaš praznik*. > Pester spored, ki je pri
tegnil veliko občinstva, se |e vrstil kar tri dni — od sobote do,ponedel|ka zečer, ko se |e zaključil ob zvo

kih Veselih godcev iz Bol|unca (na gornji sliki)
Živahno je bilo tudi na Kolonkovcu (spodaj), k|er je tamjta|šn|e prosvetno društvo priredilo (Praznik sola

te)). Nezanimivejša točka je bilo'tekmovčnje v sajenju solate

Med številnimi prazniki, ki so jih v nedeljo priredili na Tržaškem, |e 
bil tudi praznik tiska v Zgoniku, ki ga je pripravila kra|evna sekcija 
KPI «Just Pegan«. V dopoldanskih urah |e bil ha sporedu otroški ex 
tempore, ki je lepo uspel. Risbe so nato razstavili (gornja, slika). 
Med glavnimi točkami sporeda vel|a omeniti odličen nastop godbe na 

plhalg (Karol Pahor« iz Pirana‘(spodaj),
K4? r
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V EVROPSKIH POKALIH
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Odličen start Italijanov
Vsa štiri italijanska moštva zmagala - Jugoslovanske ekipe igra
le s spremenljivo srečo - Presenetljiva zmaga Radničkega iz Niša

Včeraj je bil start v vseh treh 
evropskih nogometnih pokalih, na 
katerih sodeluje kar 128 društev. V 
Pokalu prvakov in pokalu pokalnih 
Prvakov je bilo prvo kolo šestnaj
stine finala, v pokalu UEFA pa 
Prvo kolo 36-ine finala.

POKAL PRVAKOV
Tako italijanski kot jugoslovan

ski zastopnik sta bila v tem uvod- 
Oem srečanju uspešna.
, Beograjska Crvena zvezda pa se 
Je morala v gosteh proti norveške
mu prvaku Vikingu močno potruditi, 
Pa je strla odpor donfačinov, ki so 
vodili celo z 2:0. Beograjčani so 
Jato le reagirali in osvojili zaslu
zeno zmago

Milanski Inter je doma z zadet
koma Aitobellija v 8. minuti iz e- 
Pajstmetrovke in v 60. min. pre-

1:2

1:1

1:1

0:2

1:0

"/'M
;1:2

SKnfnl k
tP.ff 

2:1

Vladimir Petrovič (C. zvezda j

JJagal romunskega prvaka, moštvo 
t-raiove.
°PS Palloveura (Fin.) - 
...Liverpool (Angl.) 
uinamo Tirana (Alb.) —
„Ajax (Niz.)
UrUges (Belg.) - 
^Nottingham F. (Angl.) 
u|ytnpiakos (Gr.) — • 
v.Bayern (ZRN) 
v‘king (Nor.) —

1 .Crvena zvezda (Jug.)
^taerick; (Irsfca)..--.' 
i,tteal Madrid (sp.)
PJhnstad (šve.) —
^.Esbjerg (Dan.) 
fahzonspor (Tur.) —
,Szombierski (Pol.) 
ePhesse Esch (Luks.) —

K^Partak Moskva (SZ)
JTamo Berlin (NDR) —

1 Apoel (Ciper)V (It) _ 
v,^raiova (Rom.)
^Pies (Fr.) - . ■ ; '
K^nfield (IslO 

(Island.) -
h8anik Ostrava (ČSSR)
0r«ges .(Belg.) - 
°asel (švi.) 0:1

PCKAL
POKALNIH PRVAKOV

Homa je dokaj visoko premagala 
j^odnonemško moštvo Carla Zeiss 
u.vene. Strelci za rimsko ekipo so 
Ll' Pruzzo (5), Ancelotti (23j in 
H Ca° (72). S to zmago se je Ro 

Praktično uvrstila v naslednje

|0^9grebškemu Dinamu pa ni uspe 
L Premagati lizbonske Benfice 
Ivanje v Zagrebu še je namreč 
5ta • al° *3rez zacietkov. tako da po 
tjjJe sedaj naloga Dinama dokaj 
a a'

9>o (Šve.) - 
djrtizan (Alb.)
>na Duss. (ZRN) - 

V,Stri;

3:0

1:0

.1:1

a Salz. (Av.)
,heia (šp.) -

C?,ako <Fr->>lla (šp.) - 
Cfist Ham (Angl.) 
f.c (Škotska) — 

It^isoara (Rom.)

$i^rl Zeiss Jena (NDR) 
(Švica) -Cuger ,No' )

hVia (Gr.) - 
IliCPamo Tbilisi (SZ) 

u,6rnians (Malta) — 
rford (Irska) 

tiJPvre (Dan ) -

1:0

2:0

3:1

3:0

1:1

0:0

1:0

0:0

3:1

4:0

6:0

•)|wart' Reykjavik (Is.) 
b>« (Jug.) - 

tlvjnfica (Port.)
'(Finska) — .- 

S|,.e.yenoord (Niz.)
. u'ia. Sofua (Bolg.) —
Cg,Je (PoL' ■ 
r>>rt (VVales) - ■ 
ta^ares (S. Irska)

Praga (ČSSR) - 
Pora (Luks.)

0 POKAL UEFA
tZj^un treh jugoslovanskih ekip 

v9 111 prvem uvodnem kolu je:
, ^'aza jn ena zmaga.
*e] ^godno presenečenje je poskr- 
'tfjji Udnički iz Niša, ki je v Av- 
^ Proti Linzu Zmagal z 2:1. Na 
jjtLp iz Kruševca' se je dobro 

v gosteh Dinamu iz Dres- 
V min pa je kapituliral 
,C.P° avtogolu.
A VU1 Sarajevo ni imelo dokaj sre 

Hamburgu. Su.šie in tovariši 
K j dobro upirali domačinom ves 

P°lčas (1:1), nakar pa so do 
* ?!v v drugem polčasu odločne 

0haal«r.ali in zmagali s 4-2,
* , italijanska zastopnika sta 

'\tsCerai usP®šna. Ce je bila 
Juventusa nad grškim mo- 
Panathinaikosom pričakova

na, saj so Turinčani igrali dbma 
pa je Torino dokaj ugodno prese
netil in zmagal v gosteh proti tel 
gijskemu moštvu Molenbeek z 2:1. 
Domačini so povedli z De Woifom 
(41), za Torino pa sta bila nato 
uspešna Mariani (60) in Grazia 
ni (67).-
ivio.enocek (Belg.) —

iOi.no )ll.)
Hamourger \ZRN) —

Sarajevo (Jug.)
Zteojovaa bmo (ČSSR) —

Voest binz (Av.)
Grassnoppers (Svi.) —

KB (uanska)
AZ '67 (nizozemska) —

Red Boys (Luks.)
Bonemians (ČSSK) —

Gijon (Sp.)
JllveiHUS vit.) —

Panathinaikos, (Gr.)
Dinamo Dresden (NDR) — 

Napredak (Jug.)
Vasas (Madžarska) —

Boavista (Port.)
Tvvente (Niz.) —

Gdteborg (Šved.)
Sochaux ■ (Fr.) —

Servette (Švi.)
Manchester U. (Angl.) —

Lodz (Poljska)
Lokeren (Bel.) —

Dynamo Moskva (SZ)
PVS Eindhoven (Niz.) — 

VVolverhampton (Angl.)
Slask Wroclaw (Pol.) —

Dundee United (Škotska) 
Magdeburg (NDR) —

Moss (Norveška)
Kaiserslautern (ZRN) —

Anderlecht (Bel.)
Kuopio (Finska) —

St. Etienne (Fr.)
Elfsborg (šve.) —

Saint Mirren (Škotska)
Stuttgart (ZRN; - 

Larnasa (Ciper)
Dinamo Kijev (SZ) —

Levski Sofija (Bolg.)
Standard Liege (Bel.) —

Steaua (Rom.)
Fenerbache (Tur.) —

Beroe (Bol.)
Utrecht (Niz.) —

Arges Pitesti (Rom.)
Lask Linz (Av.) —

Radnički (Jug.)
Barcellona (Šp.) —

Sliema (Malta)
Ujpest (Madžarska) —

Real Sociedad (Šp.)
Koto (ZRN) - 

Akranes (Isl.) 
šaktjor (SZ) - ■

Eintracht (ZRN)

teka »Mugello*, ki bo 27. t.m. v 
bližini Firenc. Med drugimi se bo
do teka udeležili tudi zahodni Ne
mec Gorbunov, Švicar Ogier in 
Francoz Reppray.

Delovanje ZSŠDI
ZSŠDI

obvešča, da bo danes, 18. t.m., ob 
19.30 na sedežu ZSŠDI v Ul. sv. 
Frančiška 20, sestanek vseh dru
štev, ki gojijo košarko.

ZSŠDI
obvešča, da bodo izpiti za kandida
te, ki so uspešno obiskovali tečaj 
za odbojkarske trenerje v Treb
čah, danes, 18. septembra, s pri
četkom ob 20. uri na sedežu ZSŠ 
Dl v Trstu (Ul. sv. Frančiška 
20).

KOŠARKA TURNIR PRIJATELJSTVA

MLADI KONTO VEL Cl 
PR VI V MARIBORU
Gulič navdušil - Naše odlično sprejeli
Kontovelovi košarkarji so se ko

nec tedna udeležili 17. turnirja pri
jateljstva, ki ga je tokrat organi
ziralo tamkajšnje športne društvo 
Branik. Turnir je bil za kadete in 
udeležile so se ga ekipe Branika, 
Drave iz Ptuja, Kamnika in Kon- 
tovela. Kontovelci so odpotovali v 
peteki zjutraj in prispeli okrog 
poldne v Maribor, kjer so jih spre
jeli organizatorji turnirja. Popoldan 
je bil na sporedu prvi del tekmo
vanj. Kontovelci so v prvi tekmi 
igrali proti Dravi.

Naši igralci so odlično začeli in 
povsem nadigrali manj izkušenega 
nasprotnika. S hitrimi protinapadi 
in točnimi meti od daleč so si pri
borili visoko prednost, ki so jo tudi 
obdržali do konca. Junak tekme, 
ki je s svojo igro navdušil občin-
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JADRANJE V NEDELJO V SESLJANU

DOBRE UVRSTITVE 
JADRALCEV SIRENE
Tudi tokrat so bili najboljši tekmovalci iz Portoroža m Kopra

■ PO IZREflNtSejI

» Moštvo, toserc 
uvrstili v D ligo

RIM -* Po torkovih hudih' inci
dentih v Canosi, kjer so razjarje
ni navijači domačega kluba vdrli 
v občinsko palačo, še je včeraj se
stalo na izredni seji predsedstvo 
italijanske nogometne zveze s pred
sednikom Sordillom na čelu in o- 
dločilo, da bo moštvo . Canose na
stopalo v skupini »E* D lige.

KVALIFIKACIJE ZA SP

Danci za tekmo 
z Jugoslavijo

KOPENHAGEN — Danska nogo
metna zveza je objavila seznam 16 
nogometašev za izločilno srečanje 
za SP, k: bo 27. t.m. v Ljubljani. 
Tedaj se bodo namreč Danci po
merili z Jugoslovani.

Sklicani nogometaši so naslednji: 
Kjaer, Quist, Bertelsen, Bastrup, 
Rasmussen, Roentved, Steffensen, 
C. Nielsen, Olsen, B. Nielsen, Ar- 
nesen, Lerby, Jensen, Ziegler in 
Elkjaer

ATLETIKA

M <raton «Mugello»
FIRENZE - Nad tisoč 500 atle

tov iz Italije in drugih evropskih 
držav se bo udeležilo maratonskega

V nedeljo se je v Sesljanskem za
livu odvijala regata v razredu «op- 
timist», ki jo je organiziral tamkajš
nji YC Pietas Julia.

Regate, ki je bila zadnja v letošnji 
sezoni po uradnem sporedu, se je 
udeležilo 62 jadrnic iz Jugoslavije, 
Avstrije in Italije.

Med slednjimi so bili tudi štirje 
jadralci in ena jadralka TPK Sirena, 
ki so pokazali res lep napredek. Za 
Sirenine jadrnice je bilo vreme zelo 
ugodno, saj je med prvo regah' pi
hala dokaj močna burja, ki pa je po
jenjala med drugo regato. Smolo je 
imela te Arianna Bogateč, ki se ji 
je zlomilo krmilo, tako da ni mogla 
doseči boljše uvrstitve.

Prva tri mesta so, kot običajno, 
zasedli jadralci s slovenske obale, 
tokrat iz Portoroža in Kopra, zelo 
dobro pa so se uvrstili jadralci Si
rene, saj je bila konkurenca zelo 
huda.

VRSTNI RED
1. Bojan Volčič (Pirat °ortorož)
2. Boštjan Antončič (Jadro Koper)
3. Samo Križaj (Brat Portorož)
7. Lorenzo Bogateč (Sirena Trst)

13. Davorin Stare- (Sirena Trst) *
14. Peter Sterni (Sirena Trst)
45. Aljoša Starc (Sirena Trst)
47. Arianna Bogateč (Sirena Tršt) 

Na splošno je treba kadete Sirene j 
pohvaliti-, saj so se med vso se
zono, razen nekaterih spodrsljajev, 
zelo dobro uvrščali in kaže, da bo
do v prihodnji sezoni lahko posegali 
tudi po prvih.mestih, saj so si ne
kaj izkušenj že pridobili in jih bodo 
lahko s pridom uporabili.

Žal pa razpolaga Sirena s pre
majhnim številom primernih jadr
nic in si šele ustvarja dovolj šte
vilen strokovni kader, tako da ne 
more ustreči vsem mladincem, ki 
bi radi regatirali, čeprav si želi 
ustvariti čimveč: dobrih jadralcev 
in se uvrstiti med najmočnejše klu
be v našem Zalivu m.p.

AVTOMOBILIZEM

RALLY NOVE ZELANDIJE

Finec Tirno Solonen 
osvojil prvo mesto

CHRISTEHUREN (Nova Zelandi
ja) — Finec Tirno Salonen na dat 
sunu je zmagal na rallvju Nove Ze
landije. Na drugo mesto se je uvr
stil zahodni Nemec Walter Rohr!v 
za njim pa še Finca Mikkola in 
Valdegaard na mercedesu.

S tem podvigom si je Rohrl za
gotovil prvo mesto na svetovnem

prvenstvu v rallyju s 83 točkami. 
Drugi je Ailen s 47 točkami.

Pierre Jabouiile 
pri Talbot Gitane
PARIZ -L Francoski avtomobil

ski pilot Jean Pierre Jabouiile, ki 
letos tekmuje na renaultih, bo za 
naslednji dve sezoni prestopil k 
avtomobilski hišj Talbot Gitane, ki 
se bo udeležila svetovnega prven
stva v formuli ena. Talbot si jp 
zagotovila tudi Jacquesa Laffita, 
ki je sedaj pri Liegiem.

KOŠARKA

Giannelli k Billyju
MILAN — Po spodletelem posku 

su, da bi najelo odličnega ameriš
kega košarkarja McHaleja, je mi
lansko društvo Billyja najelo prav 
tako odličnega tujca, ameriškega 
profesionalca Johna Giannellija (30 
let, 210 cm visok).

Gtsmrtelli je nastopal v vrsti a 
merilkih profesionalnih moštev -Ud
bo v4 "MUfen "dopotoval v soboto.

stvo, je bil Štefan Gulič, dosegel 
je namreč kar 35 pik.

Drugo tekmo pa so odigrali pe
terki Branika in Kamnika. Ma
riborčani so z lahkoto odpravili 
Kamnik, saj so skozi vso tekmo 
predvajali zelo kakovostno in učin
kovito košarko.

V soboto zjutraj pa so ekipe o- 
digrale finalni del turnirja. V ma
lem finalu je slavila Drava iz Ptu
ja, ki je gladko premagala Kamnik.

V velikem finalu pa smo bili pri 
ča dokaj kakovostni košarki in o- 
gorčenemu boju za osvojitev prve
ga mesta na turnirju.

Kontovelci so takoj vzeli va
jeti v roke in odločno povedli, pred
vsem zaradi dobre igre v napadu 
trojice Emili, Vasallo in Gulič. Pred 
začetkom drugega polčasa so Kon
tovelci vodili za 12 pik, predno sO 
na začetku drugega polčasa pove
čali še na 20 točk, toda' pa je u- 
trujenost naših igralcev prišla na 
dan, kljub temu pa je našim uspe
lo obdržati prednost petih točk. -

Pohvaliti moramo organizatorje 
turnirja, saj so bili vsi naši ko
šarkarji zelo zadovoljni z bivanjem 
v Mariboru, kjer so spoznali še 
druge mladince iz matične domo
vine. In tako je bil glavni cilj tega 
turnirja dosežen.

IZIDI
Branik - Kamnik 75:41 (33:16)

Kontovel - Drava 76:53 (41:18)
KONTOVEL: Štoka 2, Gruden, 

Rauber 3, Čuk, Gulič 35, Emili 22, 
Vassallo 8, Pertot A. 5, Gruden,
Košuta, Kojanec 1, Pertot M.

Drava - Kamnik 76:59 (48:28) 
Kontovel - Branik 65:61 (37:25)

KONTOVEL: Štoka, Danieli, Rau- 
ber 15, čuk, Gulič 15, Emili 10, Vas
sallo 21, Pertot A. 2, Gruden, Ko
šuta, Kojanec, Pertot M.

KONČNA LESTVICA

V nedeljo so se pričela mladinska nogometna prvenstva, na katerih nastopa tudi vrsta naših moštev. 
Na sliki: posnetek s srečanja najmlajših v Dojini med Bregom in moštvom Blue Star

Iz planinskega sveta
Pcbratsnje 
s PD Sap - Viator
V soboto, 4. oktobra, bo storjen 

nav in pomemben korak v razvija
nju medsebojnih odnosov med pla
ninskimi društvi tostran in onstran 
meje. Slovensko planinsko društvo 
iz Trsta se bo namreč tega dne 
pobratilo s Planinskim društvom 
Sap - Viator iz Ljubljane, s kale 
rim že dolgo vzdržuje plodne prija
teljske stike.

Ob tej priložnosti prireja SPDT 
4. in 5. oktobra dvodnevni avto

, .. _ _ bušni. in avtomobilski izlet na
1 Kontovel, 2. Branik, 3. Drava, I P/antno pri Jezeru, kjer bo po
Kamnik. bratenje. Avtobus za Staro Fužino,

Igor Lukša 0£j koder je do planine še tri ure
zmerne hoje, primerne za vse od 
potuje v soboto zjutraj točno ob S. 
uri s trga pred sodno palačo. Ti
sti, ki se ne bodo mogli podati na 
pot zjutraj zaradi delovnih ali šol
skih obveznosti, bodo to lahko sto
rili v prvih popoldanskih urah z 
osebnimi avtomobili. Tudi zanje je 
predvideno zbirališče pred sodno 
palačo, in sicer ob 13.30, do cilja 
pa jih bo popeljal odbornik Ivan 
Tavčar, ki bo vodil kolono avto
mobilov.

Predstavili dirko 
po naši deželi

GRADEŽ — Vsi najboljši italijan
ski in tuji profesionalni kolesarji se 
bodo udeležili sedme mednarodne 
krožne dirke po Furlaniji - Julijski 
krajini, ki bo na sporedu 25. t.m. 
To so v torek sporočili na tiskovni 
konferenci v Gradežu, kjer so tu
di uradno predstavili celotno dirko. 

Start krožne dirke po naši deželi
______ - „ boGradežu," ifiljW«i Plflka-
pcofesionalnih moštev irf v»Hu, kamor bodo kolesarji prispe

.li po' 187 knu vožnje." ' * * *

Izletniki z osebnimi avtomobili se 
bodo popeljali Utšjr* ddtoftteflilp 
Iraitjih kolegovt daj' je OH mestttv 
kjer bodo voziltp• puntajo dw*Koče

Na finalni tekmi Racetovega memoriala med Primorjem in Vesno se je ob robu igrišča zbralo veliko 
število gledalcev, kar potrjuje, da je nogomet pri nas zelo priljubljena panoga. Gledalci in navijači na
ših društev pa bodo prav gotovo prišli na svoj račur v nedeljo, ko se prične prvenstvo 2. amaterske lige

NOGOMET MEMORIAL ŽARKO RACE

Nadvse pozitiven obračun
Srečanja si je ogledalo kar 6.000 navijačev - Izjave tre
nerjev Štirih prvouvrščenih ekip - Končna lestvica realna
Tako o poteku kot o zaključni 

slovesnosti tretjega nogometnega 
turnirja za «Memorial Žarko Race* 
smo že poročali, danes pa bomo 
skušali narediti kratek obračun.

Nogometni turnir za »Memorial 
Žarka Raceta*, ki se je pričel 25. 
avgusta, končal pa 13. septembra 
s finalno tekmo Vesna Primorje 
in na katerem je nastopile osem 
ekip, je nedvomno zelo uspel: o 
tem zgovorno priča že podatek, da 
si je 16 tekem ogledalo skoraj 6 
tisoč navijačev. Največ gledalcev 
smo razumljivo našteli r finalnem 
srečanju, ko se jih je ob proseš- 
kem pravokotniku zbralo okrog ti
soč, Skupno je padlo kar 41 golov, 
od katerih so pet dosegli z enajst
metrovke. Zastreljna je bila samo 
ena enajstmetrovka (Persi), v Sre
čanju Primorje - Aurisina) Padel 
je tudi en avtogol, ki ga je za 
krivil Kalc v derbiju Gaja Zarja. 
Trenerji so poslali na igrišče skup
no 134 nogometašev, od katerih je 
pet moralo predčasno zapustiti i- 
grišče zaradi izključitve. Skratka, 
turnir je bil nadvse pozitiven in u-

spešen, o njem pa so trenerji štirih 
prvouvrščenih ekip dali naslednjo 
oceno:

Ruggero Mandanicci (Vesna): 
«Turnir je bil precej izenačen, ago- 
nizem pa je gotovo prevladoval nad 
tehniko. Letos ni bilo posebno kva
litetnih ekip, zato vse tekme morda 
niso bile na zadovoljivi ravni. Lest
vica se mi zdi še precej realna: 
Vesna in Primorje sta si zaslužili 
finale. Poleg moči pa je za zmago 
seveda potrebna tudi športna sreča*.

Silvij Verginella (Primorje): «V 
glavnem je vsem ekipam primanj
kovala tehnika, ki pa so jo nadok
nadili z agonizmom. Končno zmago 
si je po mojem mnenju zaslužila res 
najboljša ekipa, zato se mi tudi 
končna lestvica zdi precej realna.*

Edi Kralj (Primorje); «Z agonj* 
stičnega vidika je turnir zadovoljil, 
medtem ko s tehničnega "idika sem 
opazil precej pomanjkljivosti, vsaj 
na tekmah, ki sem jih obiskal. Konč
ni vrstni red se mi zdi precej re
alen. Imel pa bi eno pripombo in 
sicer to, da so organizatorji letos 
morda nekoliko zanemarili igrišče,

ki ni bilo vedno v najboljšem sta
nju, kar je pogojevalo potek ne
katerih srečanj.*

Vojko Križmančič (Zarja): »Tur
nir je bil dobro organiziran, o če 
mer zgovorno pričata tudi zaključno 
nagrajevanje in res velik obisk gle
dalcev, ki so navdušeno sledili tek
mam. Končna lestvica je popolnoma 
realna. Vsa moštva res niso do
segla zaželenih rezultatov; pred
vsem zato, ker se je turnir pričel 
ravno ob času, ko so ekipe šele za
čele s pripravami.*1 B. R.

Več izključitev
MILAN — Disciplinska komisija 

italijanske nogometne zveze, je gle
de 1. kola prve in druge italijan
ske nogometne lige izključila več 
nogometašev,- Nogometaš drugoli- 
gaša Pescare Romei je dobil pre
poved igranja kar za šest mesecev.

V prvi ligi pa ne bodo igrali za 
eno kolo tile nogometaši: Braglia 
(Catanzaro), Guidetti (Napoli), Pec- 
ci (Torino) in Scanziani (Ascoli).

BALINANJE V Bazovici in na Padričah

KAR ŠTIRINAJST DVOJIC
Pomerile so se na fiMemorialu M. Leban in V. 
Grgti» ■ Zmago osvojila dvojica R. Vrše - /. Kalc

Že tretje leto zapored sta ŠZ Ga
ja iz Padrič in Gropade ter ŠD Zar
ja iz Bazovice skupno organizirali 
balinarski «Memorial Milan Leban 
in Vinko Grgič* v spomin na ak
tivna člana balinarskih sekcij ŠD 
Zarja in ŠZ Gaja. To sodelovanje 
med društvoma je še zlasti prišlo 
do izraza na nedavtem mednarod
nem balinarskem turnirju, ki sta ga 
društvi priredili v okviru spomin
skih svečanosti ob 50-letnici ustre
litve bazoviških junakov in o ka
terem smo obširno poročali.

Tudi letos se je na igriščih v 
Bazovici in 'na Padričah zvrstilo 14 
dvojic, ki so se pomerile po izločil
nem sistemu. Vsa srečanja so pote
kala v pravem prijateljskem vzduš
ju. saj je namen teh turnirjev tudi 
ta, da se preverijo boljši igralci in 
da se še bolj utrdijo prijateljske 
vezi, ki vežejo vse tri vasi tega 
območja.

Dvojice, ki so sodelovale na tret
jem memorialu so sledeče: K. Grgič 
- T. Pečar, M. Žagar - A. Kalc, L. 
Milkovič - R. Gojča, J. Pečar - 
M. Križmančič, R. Vrše - I. Kalc, 
A. Franco - L. Saba, F. Križman

čič - M. Križmančič, D. Marc - R. 
Marc, A. žagar - S. Grgič, R. Križ
mančič - L. Kalc, Milkovič >■ Ga- 
brielli, S. Grgič - L. Križmančič, 
Grgič - Carli in Guštin - Kalc. V 
finalnem srečanju sta se srečali 
dvojici: R. Vrše - I. Kalc in S. 
Grgič - L. Križmančič. Zmagala je 
prva dvojica z izidom 13:7.

Naj na tem mestu v imenu obeh 
društev izrazimo še zahvalo sinu 
pok. M. Lebana, Egonu, ki je po
klonil pokal za prvo .mesto in za 
res lepe in praktične drese, s ka
terimi je1 oskrbel balinarsko sekcijo 
ŠD Zarja. Prav. tako naj gre iskre
na zahvala družini pok. V. Grgiča, 
ki je darovala pokal za drugo me
sto. -č-

BOKS

Zapata še naprej prvak
GIFU (Japonska) — Panamec Hi- 

lario Zapata je ohranil svetovni na
slov v minimušji kategoriji, s tem 
da je premagal japonskega izzival 
ca Scigeoja Nakajima s k.o. v e 
najstem krogu.

na Planini pri Jezeru le poldrugo 
uro hoda.

Kulturni • program pobratenja, ki 
bo v soboto v večernih urah, bo 
precej pester in predvideva med 
drugim pozdrav gostitelja, predsed
nika PD Sap - Viator Mihe Primca, 
in predsednika SPDT Pina Rudeža, 
razvitja društvenega prapora SPDT 
ter nastop pevskega zbora «Fantje 
izpod Grmaden in otroškega pevske
ga zbora osnovne šole Minko Smre- 
kar» iz šiške. Po osrednjem kultur
nem programu je na sporedu kres. 
Naslednjega dne, v nedeljo, bodo 
bolj izkušeni planinci odšli na pri
bližno pet ur dolgo na Debeli vrh, 
medtem ko bodo lahko drugi pla
ninci opravili krajši izlet na Plani
no, Laz, Viševnik ter na Sedmera 
jezera. Odhod s Planine pri Jezeru 
je predviden v prvih popoldanskih 
urah. t

Prijave tako za avtobusni kot za 
avtomobilski izlet sprejema urad 
ZSŠDI v UL sv. Frančiška 20/11. 
nadstropje, ker pa je število razpo
ložljivih mest omejeno zaradi pro
blemov v zvezi s prenočiščem, se bo 
vpisovanje zaključilo v torek, 23. 
t.m. Vpisnina, ki jo je treba porav
nati pri vpisu, znaša za avtobusni 
izlet 14.000 lir za odrasle člane ter
10.000 lir za mladince do 18. leta,
za «Sli!«S»^^ pa
6.000 Mironta ^m^lin-ia člane • do- lit; 
18. leUurgtiuiaMieMmpiiiinirio so vklju-

za zajtrk v nedeljo zjutraj, za e 
nolončnico pri kosilu v nedeljo pred 
povratkom ter za vožnjo z avto
busom, medtem ko bodo tisti, ki 
se bodo udeležili izleta z osebni
mi avtomobili, poravnali vozne stro
ške neposredno z voznikom avto
mobila. Prenočišče nudi zastonj 
vsem udeležencem tega pobratenja 
gostujoče društvo PD Sap - Viator.

Ostalo delovanje SPDT
SPDT prireja v nedeljo, 21. sep

tembra, družinski avtobusni izlet 
na Verzegnis (1915 m) v Karnijskih 
Predalpah, od koder je krasen raz
gled na okoliške vrhove. Z avto
busom se bodo planinci peljali do 
sedla ChiCmzutan (954 m), od tu 
pa bodo nadaljevali peš. Po dve- 
urni hoji bodo izletniki prispeli do 
planšarije Val, od koder je še tri- 
četrt ure vzpona na enega izmed 
številnih okoliških vrhov. Izlet vo
di prof. Marinka Pertot. Odhod av
tobusa je ob 6.30 s trga pred sod
nijo.

— zj —
Dan planincev
pred Aljaževim domom
Že tradicionalni Dan planincev 

sta letos priredila PD Dovje - Moj
strana in Planinska zveza Slove
nije. V nedeljo, 14. septembra, se 
je zbralo pred Aljaževim domom 
kljub slabemu vremenu okoli 6.000 
planincev. Pozdravni nagovor je i- 
mel v imenu PD Dovje - Mojstrana 
predsednik Stanko Kofler, slavnost
na govornika pa sta bila predsednik 
Skupščine SRS Milan Kučan in pred
sednik PZS Tomaž Banovec. Sledil 
je kulturni program, ki sta ga iz
vajali domača folklorna skupina in 
Društvo Dovje - Mojstrana, ob kon
cu pa je iz tisoč in tisoč planinskih 
grl mogočno zadonela priljubljena 
pesem «Jugoslavija», medtem ko je 
skrbela popoldne za prijetno razpo
loženje jeseniška godba. Poskrblje
no je bilo tudi za hrano in za 
pijačo.

Ob priložnosti Dneva planincev je 
izšla brošura Toneta Strojina «Ja- 
kob Aljaž v slovenskem planinskem 
Jzročilu», ki sta jo izdala Planinsko 
društvo ih Muzejski odbor Dovje - 
Mojstrana.

J. S. .
Orientacijski pohod 
v Doberdobu

spela do kontrole, kjer je dobila 
vprašanja o Titovem življenju. Kon
čno jih je čakala še naloga iz orien
tacije, nakar so prispeli na cilj, 
kjer je bilo priskrbljeno •a hrano 
in pijačo.

—ed—

KOLESARSTVO

DIRKA PO LACIJU

Hinaulta ne bo
RIM — Svetovnega prvaka, Fran

coza Hinaulta ne bo na sobotni ko
lesarski dirki po Laciju.

Francoski kolesar je namreč iz
javil, da se zaradi bolezni ne mo
re udeležiti dirke.

V ORGANIZACIJI ARCI

Dirka v Mačkovljah
Krožek pristaniških delavcev ARCI 

bo priredil v soboto 4. oktobra v 
Mačkoljah kolesarsko dirko za 3. 
»Trcfeo ARCI portuale* in ki velja 
tudi za »Pokal gostilne Tul* iz 
Mačkolj.

Zainteresirani se lahko vpišejo v 
gbstilni Tul. Start dirke bo ob 15,00-

.............
MORZINE (Francija) — Koium- 

bijeciijčse Jimenez je osvojil sedmo 
etapo Toura de l’Avenir. Divonne- 
tes-Bains — Morzine (143 km), nje
gov rojak Alfonso Florez pa je ob
držal prvo mesto na skupni lest
vici.

BARQUISIMETO — Rafael Orono 
(Venezuela) je ohranil naslov sve
tovnega prvaka v super mušji ka
tegoriji, s tem da'je premagal s 
k.o. rojaka Jovita Rengifo v tre
tjem krogu.-

OBVESTILA
PRAZNIK ŠD BREG

V nedeljo je bil v Doberdobu, v 
okviru občinskega praznika, orien
tacijski pohod, ki so ga organizira
li krajevni taborniki in skavt je. 
Vsako od enajstih ekip je sestav
ljalo od tri do pet tekmovalcev. Po
hoda se je udeležila tudi ekipa mla
dinskega odseka SPDT, v kateri so 
bili Zlatko, Vincenzo in Edo in za 
katero končno 6. mesto predstavlja 
uspeh glede na to. da so bile o- 
stale ekipe z Goriškega in so torej 
dobro poznale ozemlje, kjer je bi
lo tekmovanje. ,

Pohod je bil na splošno dobro spe 
Ijan, kljub nekaterim organizacij
skim. pomanjkljivostim. Ekipa SPDT 
se je po bliskovitem začetku morala 
vrniti v vas po nekatere informacije, 
s katerimi bi si pomagala pri re
ševanju vprašanj na tekmovalni po
li. Zatem je po precej dolgi hoji do-

Zabavno-kulturni spored
Sobota, 20. 9.
Ples z ansamblom »Pomlad*
Nedelja, 21. 9.
17.30: godba na pihala Breg
19.00: otroški zbor iz Boršta in 

Prebenega
Mešani pevski zbor F. Pre
šeren

Sledila bo slavnost ob 15-letnici z 
nagrajevanjem zaslužnih odbornikov 
in trenerjev ŠD Breg.

Zvečer ples z ansamblom »Po
mlad*.

Ponedeljek, 22. 9.
Ples z ansamblom »Pomlad*
Vse tri dni bo deloval bogat sre

čelov, za rekreacijo pa bo tekmo
vanje v izvajanju limet rovke z 
bogatimi nagradami.

* • • *■

ŠK Kras
obvešča, da sc treningi cicibanov 
na igrišču v Repnu ob ponedelj
kih, sredah in petkih od 18. do 
19.30. Vsi zainteresirani dečki, ki 
bi radi začeli z nogometom pri 
ŠK Kras, se lahko javijo trener
ju Vinku Hafnerju ob urah zgo
raj navedenih treningov.

• « •

Sekcija minibasketa
ŠZ Bor

obvešča, da so treningi miniba
sketa v telovadnici stadiona »Pr
vi maj* oh ponedeljkih in petkih 
od 17.3« do 19.00. Vsakdo, ki bi 
rad igral minibasket, naj se ne
posredno vpiše kar ob urah tre
ningov ali pa naj telefonira v ve
černih nrah trenerju Raseniju 
na št. 76-30-79.

• • •

Čupa
priredi jutri, 19. septembra, ob 
20. uri v gostilni pri Silvestru v 
Nabrežini društveni večer.

Vabljeni vsi člani in prijatelji 
Cupe.



Uredništvo, uprava, oglasni oddelek,
TRST. Ul. Montecchl 6. PP 559 Tel. (040) 79 46 72 (4 llnl|e)
Podružnica Gorica. Drevored 24 Maggfo 1 — Tel. (0481) 8 33 82 57 23 
Naročnino
Mesečno 5.000 lir — vnaprel plačana celotna 60.000 lir. Letna naročnino 
za inozemstvo 53.000 Ur. za naročnike brezplačno revija «DAN».
V SFRJ številka 4.50 din, ob nedeljah 5.00 din, za zasebnike mesečno 65.00, 
letno 650.00 din. za organizacije in podjetja mesečno 80,00, letno 800.00 din.

PRIMORSKI DNEVNIK Oglasi

Poštni tekoči račun zo Itolilo Založništvo tržaškega tiska, Trst 11-5374 Stran 8 18. septembra 1980

Za SFRJ žiro račun 50101-603-45361 «ADIT» • DZS • 61000 L|ubl|anO, 
Gradišče 10/11. nad., teiefcn 22207
Ob delavnikih: trgovski 1 modul (šir. 1 st., vlš. 43 mm) 
22.600 lir. Finančni 800. legalni 700. osmrtnice 300. sožalld 

400 lir za mm višine v širini 1 stolpca. Mali oglasi 200 lir beseaa. 
Ob praznikih: povišek 20%. IVA 15%. Oglasi iz dežele Furlanije- Juli|Ske 
krajine se naročajo pri oglasnem oddelku ali upravi. I2 vseh drugih de/ei 
v Italiji pri SPI.

, . . t 1_ £l*n italijanske tjIzda j a Zrr zveze časopisnih Ij
Odgovorni urednik Gorazd Vesel in tiska trst založnikov fieg *

BREZ USPEHA TRIDNEVNA PRIZADEVANJA MINISTROV OPEČ NA DUNAJU

PETROLEJSKE DRŽAVE RAZDVOJENE 
GLEDE CEN IN RAVNI PROIZVODNJE

Nesoglasja tudi o obliki pomoči državam v raz
voju, ki jih podražitve nafte najbolj prizadevajo

DUNAJ — Izredno zasedanje kon
ference ministrov za petrolej, za 
finance in za zunanje zadeve drž.av 
OPEČ se je zaključilo brez vsake
ga dogovora in so vse odločitve od
ložene na poznejši čas. Popolnoma 
izjalovili so se vsi poskusi, da bi 
dosegli vsaj zasilen kompromis med 
nasprotujočimi si stališči jastre
bov* (Iran, Libija in Alžirija) in 
♦golobov*, ki jih vodi Saudova A- 
rabija. Nesoglasja so ostala torej 
še vedno nerešena, tako glede vpra
šanja uravnavanja cen in proizvod
nje. kot tudi glede pomoči državam 
v razvoju, ki jih skokovito nara

ščanje cen v zadnjih letih življenj
sko prizadeva.

Navzlic nerazrešljivim nasprotjem 
so si pa ministri 13 držav proiz
vajalk nafte prizadevali ohraniti 
vsaj toliko soglasja, da so se izo
gnili očitnemu razdoru v vrstah 
organizacije, ki obhaja letos d vaj 
setletnico. Sinoči so začeli sami mi 
nistri za petrolej »posvetovalni* se
stanek, da poskusijo zbližati stali
šča glede ponovnega uvajanja enot
nih osnovnih cen nafte in glede 
zmanjšanja proizvodnje, ker je se
daj na svetovnem tržišču nafte pre-
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TERORIZEM ŽIV TUD! PO DRŽAVNEM UDARU

V Ankari umorili visokega 
policijskega funkcionarja
Enotna sindikalna federacija CCIL - CISL - UIL zahte
va umik italijanskih čet z manevrov v Turčiji

se, da brez vsakega

ANKARA — če je kdo mislil, da 
bo vojaški hunti uspelo preprečiti 
in zatreti terorizem v Turčiji, se je 
bridko zmotil. Po umoru vojaškega 
častnika pred dnevi v mestecu A- 
dani, je prišlo danes po ponovnega 
terorističnega atentata, v katerem 
je zgubil življenje visok policijski 
funkcionar. Aykut Gene, policijski 
komisar, se je odpravljal z ženo, ki 
j_ prav tako policijska funkcionarka 
v pisarno, ko je njegov avto prestre
gla skupina teroristov. Gene je bil 
pri priči mrtev, njegova žena pa 
lažje ranjena.

Takoj po atentatu so turške varno
stne sile izvedle vrsto aretacij in 
hišnih preiskav v mestni četrti, v 
kateri je prišlo do atentata.

Vojaški državni udar vzbuja 
vedno dokajšnjo pozornost v sve
tu. Kitajska tiskovna agencija po
roča o zadnjih dogodkih, ne da bi 
komentirala vmestitev vojaške hun
te. ki je pa niti ne obsoja. »Nova 
Kitajska* ugotavlja, da je vojska 
sklenila spoštovati svoje mednarod
ne obveze in da je prevzela oblast 
v trenutku, ko je Turčija bila v po
polnem kaosu, ko je terorizem pov
zročal 20 do 25 žrtev vsak dan in 
sta obe največji stranki dokazali, 
da nista zmožni sprejeti učinkovi
tih ukrepov, da bi zavrli naraščajoči 
pojav terorizma ter gospodarsko in 
politično krizo.

Italijanska enotna sindikalna zve
za CGIL - CISL - UIL je medtem 
zahtevala od vlade, naj umakne ita
lijanske čete iz Turčije, kjer se 
trenutno udeležujejo manevrov NA 
TO To naj bo prvi korak, da bi 
turškim oblastem izrazili nasproto
vanje do vojaškega posega. Drugi 
korak, na.i bi bil italijanski poseg 
v okviru EGS, kjer naj bi ponovno 
proučili odnose med gospodarsko 
skupnostjo in Turčijo v luči zadnjih 
političnih dogodkov v Ankari, kjer 
je vojska zatrla demokracijo in 
odpravila demokratične inštitucije.

Sankcije proti državam 
ki priznavajo izraelsko 
okupacijo Jeruzalema
TUNIS — Svet Arabske lige je 

sklenil, da uresniči politične in go
spodarske sankcije proti vsem ti
stim državam, ki priznavajo okupi
rani Jeruzalem za glavno mesto I- 
zraela. Sklep so že poslali vsem a- 
rabskim državam, obenem je Arab
ska liga pozvala vse države sveta, 
naj zavzamejo odločno stališče pro
ti izraelski aneksiji Jeruzalema. V 
Tunisu so tudi pooblastili general
nega sekretarja lige, naj obnovi e- 
vro - arabski dialog.

lij je nemudoma odpeljal deklico v 
bolnišnico. Bilo pa je žal prepoz
no in Srereen .je izdihnila 'takoj po 
sprejetju v bolnišnico.

Kmalu bodo proglasili 
domnevno smrt 
za novinarja De Maura

PALERMO — Medtem ko bo sod
nik Giovanni Micciche vsak dan za
ključil preiskavo o ugrabitvi časni
karja Maura De Maura, ki so ga 
neznanci, prav gotovo pripadniki si
cilske mafije, ugrabili pred njego-

šel vim stanovan.k.Tn pred točnff'deveti
mi leti, je družina vložila prošnjo, 
da bi sodstvo izdalo. potrdilo o nje
govi domnevni smrti. S težkim sr
cem smo se odločili za ta korak, 
je rekel De Maurov brat Tullio, ven
dar je treba misliti tudi na njegovo 
družino, ki ji je pokojnina nujno 
potrebna. Vsekakor naj bo jasno, je 
zaključil, da se zadeva s tem za 
nas ni končala.

več, a zdi 
uspeha.

O dolgoročni strategiji OPEČ gle
de proizvodnje in cen, ki je bila 
predmet dveletnega dela posebnega 
odbora, naj bi zato morali razprav
ljati sami poglavarji 13 držav 
sestanku v Bagdadu v začetku no
vembra, ki je bil sprva zamišljen 
le kot proslava dvajsetletnice OPEČ. 
Ni pa zelo verjetno, da bi držav
ni poglavarji hoteli tvegati spor 
na najvišjem vrhu, če bi do tedaj 
ne dosegli za vse sprejemljivega 
kompromisa, zato se je v krogih 
ministrov na dunajskem zasedanju 
že govorilo tudi o možnosti odlo
žitve bagdadskega, srečanja.

Odločili so se pa izvesti še na
daljnje poskuse za dosego kompro
misa o vseh še spornih vprašanjih.

, V tem smotru se bodo zato še po- 
I govarjali o vprašanju cen in ravni 
proizvodnje petrolejski ministri, ki 
se bodo zato ponovno sestali 4. 
oktobra v še neznanem evropskem 
kraju, o pomoči državam v razvo 
ju pa bodo razpravljali finančni 
miriistri OPEČ 5. oktobra v ekva
dorskem glavnem mestu Quitu. Spri
čo velikih razlik v stališčih med 
radikalnimi in zmernimi članicami, 
ki so se na Dunaju pokazale tudi 
z ostrimi besednimi spopadi, bo 
vsekakor delo na prihodnjih sestan
kih vse prej kot lahko in uspeh 
vse prej kot zagotovljen.

«Golobi» z Arabijo na čelu zah
tevajo namreč najprej ponovno po
enotenje cen (ki sedaj nihajo med 
28 in 37 dolarji za sod) in sicer na 
nižji ravni, šele nato predlagajo 
zmernejše poviške vsake tri mese
ce, v sorazmerju z naraščanjem in
flacije v industrijskih državah, in 
skromnejše zmanjšanje proizvodnje. 
Iran pa nasprotno zahteva, naj bi 
najprej občutno zmanjšali proizvod
njo (kar bi samo po sebi višalo 
cene), nato pa določili postopne po
viške v sorazmerju z inflacijo v 
državah OPEČ, kar bi cene dviga
jo mnogo hitreje in občutneje. Tež
ko bo doseči soglasje tudi o obliki 
pomoči državam v razvoju, saj se 
predlogu Venezuele in Alžirije o 
ustanovitvi «banke OPEC», ki naj 
bi razpolagala s skladom 20 mili
jard dolarjev za dodeljevanje nizko- 
obrestnih posojil, upirajo nekatere 
druge članice, zlasti Saudova Ara
bija, ki hočejo podeljevati pomoč 
neposredno in po lastni uvidevnosti.

%;■ • \ 
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HA PIDACOŠKI AKADEMIJI V MARIBORU

Včeraj začetek zasedanja 
o pedagogiki prostega časa

Organiziranje prostega časa eden 
glavnih problemov sodobne družbe

A t'
ir ii

Delegacija Saudske Arabije na zasedanju UPEC na Dunaju (Telefoto AP)

MARIBOR — Organiziranje pro
stega časa postaja eden poglavitnih 
problemov celotne družbe, njegova 
teža in pomen se večata vzporedno 
s socialnim gospodarskim razvojem. 
Politika prostega časa je področje, 
ki zaposluje veliko število kultur
nih, socialnih in športnih delavcev 
ter pedagogov in animatorjev, ki 
skušajo zasnovati temelje nove vede 
v sodobni znanosti: pedagogika pro
stega časa. Tak je tudi namen 
strokovnega posveta v pedagogiki 
prostega časa v teoriji in praksi, 
ki se je začel včeraj na pedagoški 
akademiji v Mariboru. Posvet je 
organizirala sekcija za pedagogijo

SEULSKI REŽIM DOKONČAL SODNO FARSO PROTI OPOZICIJI

Razsodba južnokorejskega vojaškega sodišča: 
vešala za liderja opozicije Kima Dae-Junga
Težke zaporne kazni za Kirnove sodelav
ce in somišljenike - Val ogorčenja na 
Japonskem - Uradni protest Canberre
SEUL — Južnokorejsko vojaško 

sodišče je obsodilo na smrt na ve- 
šalih opozicijskega liderja Kima 
Dae-Junga. 23 njegovih somišljeni
kov pa na težke zaporne kazni od 
dveh do dvajset let ječe. Končal sc 
je torej enomesečni proces, ki ga 
je vsa svetovna javnost ožigosala 
kot pravo sodno farso in maščeva
nje južnokorejskega režima.

V obsodbi vojaških sodnikov je 
rečeno, da so Kim Dae-Jung in nje
govi somišljeniki ckovali zaroto pro
ti državi* in so »zagrešili neodpust
ljive, zločine proti državi s podpi- 
ranjetn jiolitlČne finije Severne Ko
reje*. Kim Dae-Jung je za vojaške 
sodnike kriv tudi neredov v Kvand-
ŽV,"1.

5(> letni Kim Dae-Jung je naju
glednejša južnokorejska politična 
osebnost. Svojo politično kariero je 
začel takoj po osvoboditvi države 
leta 1945. V letu 1960 je ustanovil 
novo demokratično stranko in bil

mmmm

RIM — Palestinska župana He
brona in Halhaula Fahd Kavasme 
in Mohamed Melhem, ki se ju iz
raelske oblasti izgnale iz zasedenih 
ozemelj, sta se včeraj pogovarjala 
z odgovornim za bližnjevzhodna 
vprašnja pri italijanskem zunanjem 
ministrstvu Tallarigom.

BEJRUT — »Izraelska vojska je 
ponovno ojačila svoje enote ob li
banonski meji, z namenom, da na
pade palestinske položaje.* je 
Beirutu izjavil vodja PLO Jaser A- 
rafat.' Na mejo z južnim Libanonom 
so v zadnjih urah prispeli dve tan
kovski brigadi, večja enota padalcev 
in ena brigada posebnih oddelkov,

RIM — Fahima in Mohamed Ha- 
med sta odpotovala v London z ve
likim upanjem v srcu. saj bi samo 
tamkajšnji kirurgi lahko rešili živ
ljenje njuni 17-dnevni hčeri Shereen, 
ki se je rodila s prirojeno srčno na
pako. Njun up pa se je razblinil na 
rimskem letališču, kjer je letalo, ki 
jih je vozilo v I-ondon, moralo pri
stati. ker so znamenja hude bolez
ni postala na mali Shereen "se pre- 
več očitna.

Pilot je takoj obvestil rimsko le
tališče. 'da mora pristati in je isto
časno povedal, za kaj gre. Ko je 
tri«tar družbe «British Airways» pri
stal, ga je na stezi čakal rešilec,

PPUM....■............................................................................................................................ ........Iš&MmfAMA
Tank pred džamijo v Ankari; takih prizorov je v teh dneh v Turčiji kar precej (Telefoto AP)

izvoljen za poslanca. Na zadnjih 
predsedniških volitvah leta 1971 je 
kot kandidat opozicij? prejel kar 
45 odstotkov glasov in ga ie le za 
las premagal Park Chunh Hee. Ta
koj po volitvah je Jung zbežal na 
Japonsko, saj je pričakoval ma
ščevanje Parkove policije. Agenti 
južnokorejskega diktatorja niso po
zabili na svojega nasprotnika in so 
ga leta 1973 v posmeh vsemu med
narodnemu pravu ugrabili v nekem 
tokijskem hotelu. Marca 1076 je 
ustanovil novo opozicijsko gibanje, 
a le deset dni kasneje so ga po
novno aretirali in ohwd)lii,na..5 let 
zapora. Leta 1977 je bil po budi bo
lezni pomiloščen. Ponovno se je 
znašel v zaporu maja letos. Dva 
dni po njegovi aretaciji so izbruh
nili neredi v Kvandžuju in po šte
vilnih južnokorejskih mestih, saj je 
vojska nekaj tednov prej razširila 
izredno stanje na vso državo po 
kratkem obdobju navidezne demo
kratizacije, ki ‘ je sledila uboju 
predsednika Park Chung Heeja'.

Včerajšnja smrtna obsodba je po
vzročila val ogorčenja predvsem na 
Japonskem. Celo v sami vladi so 
z zaprepaščenostjo komentirali raz
sodbo, saj niso pričakovali take 
strogosti. Najodločneje pa obsojajo 
razsodbo japonske opozicijske stran
ke in japonski sindikati, ki so že 
napovedali manifestacije in posege 
pri japonski vladi. Smrtno obsodbo 
in stroge zaporne kazni je obsodila 
tudi avstralska vlada, ki poudarja, 
da bi izvršitev obsodbe skalila od
nose med Seulom in Canberro. Vla
da ZDA ni še sprejela uradnega 
stališča, a v Washingtonu so pre
pričani, da bo tudi Carterjeva ad
ministracija obsodila razsodbo. V 
State Departmentu že zatrjujejo, da 
so Kima obsodili na smrt, ker je 
'edini resni kandidat na prihodnjih 
južnokorejskih predsedniških vo
litvah.

Po vsem tem obstaja možnost, da 
bo sedanji južnokorejski predsednik 
Chon Too Hvvan pomilostil Kima, 
saj si ne more privoščiti japonskih 
in ameriških kritik. Med drugim bi 
VVashington rad na čimmanj boleč 
način rešil korejsko krizo, saj je 
med vsemi «braniki zahodne omi
ke* prav Koreia ena izmed največ
jih kršiteljic najosnovnejših člove
ških in političnih pravic.

prostega časa pri Zvezi društev Pe" 
dagoških delavcev Slovenije in V 
sodelovanju sorodne mednarodne or
ganizacije Ellera. SPPČ je na Slo
venskem mlada organizacija, ki » 
šele utira pot v javnost ter skusa 
postaviti temelje za smotrn razvoj 
in organizacijo dejavnosti prostega 
časa v Sloveniji. Letošnji posvet« 
ki je žg drugi po vrsti, se je začel 
včeraj zvečer s skupno sejo izvršne
ga odbora SPPČ Slovenije in ko
misije Ellera na pedagoški akade
miji v Mariboru. Slednja organi
zacija, ki deluje v številnih evrop
skih državah in združuje znanstve
nike, kulturne delavce in pedagoge« 
ki se občasno ali poslovno ukvarja
jo s pedagogiko prostega časa. Vče
rajšnjega delovnega sestanka so s* 
udeležili prof. Rudi Lešnik, pred
sednik SPPČ. bivši predsednik prof- 
Veljko Travhar ter številni tuji 
znanstvpniki in pedagoški delavci i* 
Švice, Nemčije ter Italije. Prof. Le
šnik je pozdravil prisotne v imenu 
SPPČ ter orisal delovanje svoje or
ganizacije, ki se skuša aktivno vklju
čiti v razvoj samoupravne družbe * 
načrtovanjem in organiziranjem kul
turnih, socialnih in športnih dejav
nosti v prostem času. V imenu El
lera je spregovoril prof. dr. Wolf" 
gang Nahrstedt dekan visoke peda
goške šole univerze v Vielefeldu in 
član izvršnega komiteja Eller®; 
Predstavil je svojo organizacijo kot 
organizacijo, ki združuje tiste znan
stvenike in kulturne delavce iz ka
terekoli evropske države, ki delu
jejo ali se zanimajo za politiko pr?j 
stega časa. Uvodni seji je 
sprejem pri dekanu pedagoške aka
demije v Mariboru, ki je gostom 
risal razvoj in delo akademije ter 
razkazal študijske prostore in ucrU 
material.
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Kim Dae Jung prisostvuje procesu (Telefoto AP)

Eksplozija plavža:
2 mrtva v Modcni

MODENA - V modenski železarni 
je prišlo včeraj malo pred 13. ut,° 
iz še nepojasnjenih vzrokov do ek
splozije v plavžu. V nesreči sta J1' 
gubiia življenje dve delavca: eden 
je bil pri priči mrtev, drugi pa r 
umrl med prevozom v bolnišnic^ 
Še en delavec je težko ranjen, med' 
tem ko sta druga dva zadobu® 
le lažje telesne poškodbe.
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PO KONCU DVODNEVNEGA SREČANJA V BEOGRADU

Tesno sodelovanje med turističnimi 
operaterji Italije in SFR Jugoslavije
Predlogi za več skupnih pobud za pridobitev novih turističnih tokov

(Poseben dopis)
BEOGRAD — Po dveh dneh se je 

včeraj v Beogradu končalo srečanje 
med predstavniki Turistične zveze 
Jugoslavije, ki jih je vodil predsed
nik Milovan Djokanovič in italijan
ske turistične ustanove ENIT s pred
sednikom Gabrielejem Morettijem 
na čelu. Srečanje je potekalo na 
ladji Djerdap, na krovu katere so 
pripravili razstavo o turističnih ob
jektih in krajih v Italiji. Ladja je 
odplula iz Beograda ter v roman
tični plovbi po Donavi dosegla Sme
derevo. Med plovbo je pristala v 
raznih krajih, kjer si je več sto 
ljudi ogledalo razstavo. Gostje iz 
Italije pa so si ogledali zgodovinske 
znamenitosti, med katerimi razva-

PRIČETEK SPLOŠNE OFENZIVE PROTI SEDANJI VLADNI HUNTI?

GVERILCI NAPADLI VELEPOSLANIŠTVO ZDA V SALVADOR!!
SALVADOR — Levičarska gverilska organiza

cija «Ejercito revolucionario del pueblo* (ERP), je 
včeraj prevzela odgovornost za torkov napad na 
ameriško veleposlaništvo v glavnem mestu San 
Salvadoru. Z več telefonskimi pozivi časopisom in 
radijskim postajam so glasniki ljudske revolucio
narne vojske izjavili, da je bil napad naperjen 
zoper poseg «yankeejevskega imperializma* v. tej 
srednjeameriški državi.

Po pričevanju nekaterih očividcev je napad iz 
vedla v torek, okoli 1. ure popoldne, skupina štirih 
gverilcev, ki so se približali ambasadi z dostav 
nim vozilom modre barve. Z razdalje kakih sto 
metrov so proti zastraženemu poslopju izstrelili dve 
pl-otitankovski raketi kitajske izdelave. Ameriški raa 
rinesi, ki skupaj s salvadorskimi vojaki stražijo 
poslopje, so odgovorili na ogenj, vendar je na 
padalcem uspelo pobegniti.

Napad je povzročil precejšnjo gmotno škodo, ni 
pa bilo človeških žrtev. Eden od izstrelkov je pov 
zročil trimetrsko luknjo v zunanjem zidu velepo 
sianištva in popolnoma uničil urad, v katerem v 
tistem trenutku ni bilo nikogar, druga granata pa 
je zadela streho poslopja. V istem nadstropju, kjer 
se nahaja opustošenj urad. ima svoj urad tudi am
basador Robert E. White, odločen zagovornik vladne 
hunte, ki jo sestavljajo vojaki in zmerno-desničar 
ske civilne osebnosti. Ameriško veleposlaništvo v 
San Salvadoru je bilo letos že trikrat tarča napa
dov levičarskih gverilcev.

Napetost v državi se medtem stopnjuje. Po vlad
nih vesteh naj bi v ponedeljek, ko so v Salvadoru 
praznovali 159. obletnico neodvisnosti, v številnih 
spopadih umrlo vsaj 38 ljudi. V Santa Ani, drugem 
največjem mestu v državi, so našli dvajset trupel, 
med katerimi jih je precej kazalo znake mučenja. 
Spopadi so se nadaljevali tudi v torek, ko je baje 
izgubilo življenje dvajset oseb. Isti dan so štiri 
bombne eksplozije precej poškodovale razna vlad
na poslopja, neznanci pa so streljali proti domu 
polkovnika vojske. Opazovalci menijo, da predstav
ljajo ti napadi začetek splošne ofenzive, s katero 
nameravajo gverilske organizacije zrušiti sedanjo 
hunto. Po mnenju istih opazovalcev pa obstaja 
resna nevarnost, da bi sedanji položaj izkoristili 
skrajno desničarski vojaški krogi in postavili na 
oblast še ostrejšo hunto.

V zaporu v Santi Tecli in v nekaterih drugih 
'.aporih se medtem že od ponedeljka nadaljuje 
gladovna stavka 31 političnih jetnikov, ki zahtevajo 
konec vladne represije in preklic obsednega sta
nja, ki je v veljavi od 5. marca letos. Stavko vodi 
21-letni Jose Antonio Morales Carbonell. ki se pro
glaša za pripadnika ljudskih osvobodilnih sil in 
je sin enega izmed članov vladne hunte. Izvedelo 
se je tudi, da so v ponedeljek zvečer oboroženi 
gverilci zasedli Ciudad Delgado, majhno predmestje 
prestolnice in spodbujali prebivalstvo k oboroženi 
vstaji, nato pa so odšli'pred prihodom vladne vojske.

line v Smederevu. V dvodnevnih 
razgovorih sta delegaciji ocenili do
sedanje sodelovanje in izdelali pred
loge za bodoče akcije. Prvič so 
govorili o tem, da bi poglobili stike 
za pridobivanje turistov iz tujine, 
predvsem z ohstran oceana, - obe 
državi. Namen beograjskega sreča
nja je bil tudi v tem, da postane 
operativen italijansko - jugoslovan
ski turistični dogovor, ki so ga pod
pisali pred nekaj leti, a ki je do
slej ostal le na papirju. Govorili so 
tudi o možnosti, da bi turistične 
agencije iz obeh držav prirejale 
skupna potovanja in letovanja. Se
daj bodo začele delovati delovne 
skupine, da poskrbijo za izboljša
nje telefonskih zvez ter cestnih in 
letalskih povezav med Italijo n Ju
goslavijo: Na sestanku so soglasno 
ugotovili, da je poglobitev sodelo
vanja med Italijo in Jugoslavijo 
na turističnem sektorju trdna osno
va za pridobitev novih turističnih 
tokov v obe državi

ENNIO OPASSI

BRUSELJ — Zunanji ministri »de
veterice* bodo v New Yorku raz
pravljali o rezultatih nedavne misi
je luksemburškega zunanjega mini
stra Thorna na Bližnjem vzhodu. 
Thorn je kot predsedujoči v svetu 
EGS v zadnjem obdobju obiskal več 
arabskih držav, da bi poiskal mož
nosti za novo evropsko pobudo pri 
reševanju bližnjevzhodne krize.

Salvadorski vojak pred poslopjem ambasade ZDA

■VI
(Telefoto AP)

Stojnica s heroinom
RIM — Da je na rimskih stojni 

cah mogoče kupiti karkoli, je dobro 
znano vsem tistim, ki iz tega ali 
onega razloga hodijo v večno mesto. 
Tokrat pa se je prvič zgodilp, da 
so v mestnem središču na stojnici 
poleg raznega cenenega nakita pro
dajali tudi že pripravljene doze he 
roina in hašiša tgr brizgalke, tehtni
ce in druge potrebščine za narko
mane.

Nekdo je obvestil karabinjerje, ki 
so pridrveli z dvema avtoma in a- 
retirali 19-letno jugoslovansko držav
ljanko Miro Zorkač, ter 22-letnega 
Sirca Balana Jehio. Pri njiju so do
bili veliko vsoto denarja, 650 gra
mov heroina, nekaj hašiša ter po- 
trdilnico o oddani prtljagi. Ko so

potem pregledali kovček, ki g»J- 
Zorkačeva imela na postaji 
ni, so v njem odkrili še nadalje 
25U gramov heroina.

O Retrospektiv*
(Nadaljevanje s 4. strani)_^

svetovno znani fazi Mizoguchi 
čutil vsebinske vplive, ki so 0 ^ 
vezani na potrebo po svetovni j. 
veljavitvi japonskega filma. 1 ,(0 
se, da je Mizoguchi zelo trpo[>, 

Se pred njim v Benetkah zin

iiraVzil
je Se pred njim 
gal mlajši Kurosaiva.

Seveaa ne smemo pre\ 
obratno smer. Skoraj vsi ,fg. 
režiserjevi filmi ostajajo 
vine. Nekaj pomislekov bi ‘rt i. 
le do tistih, pri katerih se Sis

tematika vsiljuje mimo i ..n:, icmun/vu uouju e • p
malizacije. Ko pa Mizoguchi v 
skuša drzno formalizacijo, je s's( 
raj vedno presunljiv: ekstrem^

45), ko je bil režiser manj Pri

takih poskusov zasledimo v i"Q 
iz obdobja vojaške diktature (J"gSt,

kar se Uče vsebine, in je oS^mI 
točil svoje napore na form0 
Plati. ,-^rii<>

Vendar tudi sama formah*0 
ni bistvo Mizoguchijevega 
ga dela. Gre namreč za režiš*'J 
ki se težko vključuje v 
rije» filmskih mojstrov, ki jm 
namo: ne spada ne med reži se ■ 
ki se izkažejo preko dosledne 1 * 
malizacije (Ophiils, HitcheA 
Lang, Ozu, Dreper. . .), ne v ;t 
tiste, ki se izkažejo mimo „g. 
(Ford, Chaplin, Rossellini, 
noir. . .). Kljub kvantiteti nJgfi’ 
proizvodnje, kljub njegovemu Vfi 
pričanju, da je «najboljši» 
na njegovem grobu je dala J Nji 
slca hiša Daiei napis: *na:' 
filmski ustvarjalec na sve^0- 
imamo danes skoraj vtis n s/ 
končanega opusa, v katerem 
pogosto srečujejo uspehi >8 ^ 
uspehi, opusa, v katerem je 11 ^i- 
najboljše poiskati tu pa ^arn" S0^ 
mo «najboljšega», ki nam ff°,e(g- 
režiser izrecno ponuja. Vtis j(. 
rogenosti, ki kaže tudi na .s* s-(i, 
vrsten koncept profesionat ■ „ 
kakršnega bi danes težko na3jst 
življenju kakega filmskega T "L-i 
rja (kajti tudi življenje Jlgrn)' 
Mizoguchiju prepleta s fllv


